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URADNO SPOROČILO BELE HIŠE

V ponedeljek obnovitev pogajanj 
ned Kissingerjem in Le Duc Thojem

S e ver n o vietnam s ki zastopnik že prispel v Pariz - Pogajanja bodo verjetno 
trajala več dni, sledila pa bodo posvetovanja v Saigonu in Hanoiu

„ j 'ARIZ; 17 — Nov in mogoče odločilen krog ameriško - Sever
in V?arns*t'*1 pogajanj se bo začel prihodnji ponedeljek v Parizu. 
»ki°r°^'*° *e *"*ano’ Pa ie ,0 potrdil. Severnovietnam-
(0 P®9ajalec Le Duc Tho je že danes dospel v francosko prestolni

ci ?nov odposlanec Kissinger pa bo prišel v nedeljo zvečer.
0b; a*n*k Bele hiše Ziegler je po 
(JV| sporočila o skorajšnjem za- 

u Pogajanj imel tiskovno kon- 
na kateri je med drugim 

itn! * . bo nova faza poga- 
jj* bajala «več dni ali dlje».

Hej Je. da bodo po pogajanjih 
jem Klssin§erjem in Le Duc Tho- 
Sji P°hebna nova posvetovanja s 
khk °m in s Hanoiem, preden bi 
pQ , Podpisali sporazum o premirju. 
tejca|.ar^ je tudi, da bodo pogovori po
či,^ 2- 's*° Proceduro kot doslej, s 
Sji r Je posredno zanikal vesti iz 
„ona. Po katerih naj bi se no-

. . ^oga pogajanj udeležil tudi od- 
flec diktatorja Van Thieuja.

Ier je zagotovil, da gredo Ame-
Nane,

2>egl,

Takoj po prihodu v Pariz je Le 
| Duc Tho v kratki izjavi časnikarjem, 
j ki so ga pričakali na letališču, po- 
> udaril, da je prišel v francosko pre- 
j stolnico, da bi z Američani sklenil v

-------------------- | čim krajšem času sporazum o pre-
ričani na pogajanja «s konstruktivnim ] mirju. Pri tem je dodal, da se bo 
zadržanjem*. Če bo tudi druga stran I Hanoi strogo držal določil, ki jih 
pokazala dobro voljo, bo po Ziegler- j vsebuje sporazum s Kissingerjem, do- 
jevem mnenju mogoče doseči «korist- ! sežen oktobra. Hitra sklenitev spora-
ne rezultate*. Glasnik je končno še 
povedal, da bodo Kissingerja sprem
ljali v Pariz njegov pomočnik gene
ral Haig, ki je bil pred kratkim v 
Saigonu na pogovorih s Thieujem, 
funkcionar zunanjega ministrstva Sul- 
livan ter štirje člani vsedržavnega 
varnostnega sveta. Za Severni Viet
nam pa bo poleg Le Duc Thoja in 
načelnika hanojske delegacije na pa
riških pogajanjih Xuan Thuyja verjet
no prisoten tudi namestnik zunanjega 
ministra Ngujen Co Trach.
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jjgl PREDSEDNIK USTAVNEGA SODIŠČA BRANCA:

«Preventivnega pripora» 
ni uzakonil niti fašizem!

desnici navdušenje za vladni predlog - V PSI 
poskus obnovitve enotnega vodstva stranke

17i _(ji *• 17. — Val ogorčenih reak- 
vladga zakonski osnutek, ki ga je 
pfpj] odobrila na torkovi seji na 
5^,°'’. notranjega ministra Ru
to]^?, t Predvideva »preventivni 
1 pripor* za 48 ur oziroma 
tiejj ’ v Primeru da »policija sumi 

da namerava kršiti zakon*.

, P ostro reagirale, ker bi v 
litii<A^ln?ru uveljavili v Italiji »po
tenj. režim», ki bi dajal policiji 
No]-eno ?blast. zapirati povsem 
vj ' e državljane zgolj na osno- 

Urt>a» in »namenov*.
se je tokrat pridružil 

dišd?anii predsednik ustavnega so- 
Iti j ’ senator Giuseppe Branca, 
‘Hena. maja izvoljen v okviru 

lasne levice*.
tti5nanca’ je mednarodno pri
ti, „v^avnik, je izjavil, da se mo- 
'išnjp „ ,.trdi, da gre za obnav-
stitnfh i^ii^jskega pripora iz faši- 
«e 2(j. dasov. Ne gre za to. Kot 
težirri neverjetno, se niti fašistični 
te, d m pozabil do tolikšne me- 
PtM.,., ' v zakonu o javni varnosti 
gtejjij val Pripor ljudi, ki niso za- 
Ijerij n'^esar in so samo osum- 
v°ine namena- Samo 1944., sredi 
Ogtij ' ie Badoglieva vlada pod 
Por 2 močnih kritik uvedla ta pri- 
kret j 2akf)nskim dekretom. Ta de- 
^Znef razveljavljen enajst let 
^0ft»a i?a osnovi ustavnih načel, 
'kviij *d. bi jo radi ponovno uve- 
foča 7 italijanski zakonodaji, iz- 
4o P°“ciji v roke osebno svobo-
vsakr§as
lja ,n.e8a pravnega jamstva*.

vseh, brez

glia je, medtem, v nekem govoru 
ponovil pogoje, katerim naj PSI za
dosti za začetek pogajanj o obno
vitvi levosredinske vlade. To naj bi 
bila predvsem »ostra ločitev večine 
do komunistov in fašistov*, se pra
vi, enačenje KPI in MSI.

V zvezi s skorajšnjimi upravni
mi volitvami se je oglasil tudi »Ma
nifeste* in v svojem sporočilu po
vabil somišljenike, naj — kljub o- 
stremu idejnemu sporu — oddajo 
svoj glas KPI, kjer pa nastopa, 
«novernu PSIUP*.

SZ za normalizacijo 
odnosov z Albanijo

MOSKVA, 17. — Sovjetska revi
ja »Novi časi* se v zadnji števil
ki zavzema za obnovitev diplomat
skih odnosov med Sovjetsko zvezo 
in Albanijo, ki so bili prekinjeni 
leta 1951. List meni, da bi to po
menilo »pomemben korak na poti 
k popolni ureditvi odnosov* ter do
daja, da sedanje stanje škodi inte
resom obeh držav ter socializma. 
Revija predlaga, naj bi v kratkem 
začeli pogovore za normalizacijo od
nosov med SZ in Albanijo.

/uma je po njegovem mnenju odvisna 
predvsem od dobre voje Američanov.

sko vprašanje z resnimi pogajanji 
— je dejal sevemovietnamski pred
stavnik — morajo najprej prekiniti 
bombardiranje Severnega Vietnama

škofje končno poudarjajo, da bodo 
morale ZDA na odločilen način pri
spevati k rekonstrukciji indokitajskih 
držav, «katerih narodi so nedvomno 
bolj trpeli kot ameriški*.

Heinemannova hči 
odpotovala v Hanoi

MOSKVA. 17. — Gospa Ute Ran
če hočejo ZDA zares rešiti Vietnam- t j,e Hememann, hči zahodnonemške-

ga predsednika republike je odpo
tovala danes iz Moskve v Hanoi kot 
članica delegacije zahodnonemškega 
Rdečega križa in mednarodne or-

‘!L^gr0cm!!!.„.P0S:ij'ke vo-iažkega ma' > ganizacije Caritas intemationalis
' Heinemannova hči se bo s sevemo-teriala Saigonu.

Predvsem pa je Le Duc Tho opo
zoril Američane na posledice, ki bi 
jih imelo nadaljnje zavlačevanje s 
podpisom sporazuma. Če bo prišlo do 
nove zamude pri sklenitvi sporazuma 
— je dejal — potem bo vietnamsko 
ljudstvo odločno nadaljevalo boj, dok
ler ne bo uresničilo svojih ciljev: ne
odvisnosti, svobode in miru.

Ameriško letalstvo pa vztrajno na
daljuje z bombnimi napadi proti se- 
vernmietnamskemu ozemlju: v zadnjih 
urah jih je izvedbo okrog 140, neka
tere prav blizu 20. vzporednika, ki 
je, kot znano, skrajna meja, do ka
tere lahko po Nixonovih ukazih letijo 
ameriški bombniki. Sevemovietnamska 
tiskovna agencija pa je sporočila, da 
so v prvih treh dneh tega tedna se
strelili štiri letala ter zadeli ameri
ški rušilec v Tonkinškem zalivu, na 
krovu katerega se je vnel požar.

Iz Laosa poročajo, da so sile Patet 
laa ponovno zavzele važno strate
ško mesto Saravane v južnem delu 
države. To mesto je bilo v rokah 
domovinskih sil že od začetka leta, 
31. oktobra pa so jo vladne čete 
zavzele.

Ameriški škofje 
obsodili 
bombardiranje 
v Indokini

WASHINGTON, 17. — Ameriški ka
toliški škofje odločno obsojajo bom
bardiranje Vietnama. Na ameriški 
škofovski konferenci so danes z o
gromno večino izglasovali resolucijo, 
ki poziva k molitvi, da bi se mi
rovna pogajanja o Vietnamu uspešno 
zaključila, škofje pa istočasno pozi
rajo k prekinitvi bombnih napadov in 
terorizma, ki povzročajo toliko žrtev 
in uničenja. Trpljenje in smrt, ki je
prizadejana civilnemu prebivalstvu —
je še rečeno v dokumentu — je med 
najbolj pretresljivimi in celo nemo
ralnimi aspekti vietnamske vojne.

Predsednik vlade SFRJ sprejel 
delegati jo koroških Slovencev

vietnamskimi predstavniki pogovar
jala o pomoči, ki naj bi jo obe 
organizaciji nudili Vietnamu po u-
vedbi premirja. Predsednik jugoslovanske zvezne vlade Bijedič (levo) med pogovorom z delegacijo koroških Slovencev
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ZA PODPIS POGODBE MED NEMŠKIMA DRŽAVAMA

Brandt bo obiskal vzhodni Berlin 
v primeru zmage SPD na volitvah
«OstpoIitik» še vedno v ospredju polemik pred jutrišnjimi 
parlamentarnimi volitvami - Tajnik vzhodnonemške SED 

Honecker zavrnil špekulacije KD o sporazumih
BONN, 17. — Zahodnonemški kancler Wil|y Brandt je na zbo

rovanju v rudarskem in kovinarskem centru Essen povedal, da na
merava osebno podpisati »temeljni sporazum* med Zah. Nemčijo in 
Nemško demokratično republiko. Še pred božičem, je dejal, bi obiskal 
vzhodni Berlin.

Brandt je, seveda, poudaril, da 
se bo to zgodilo samo v primeru
volilne zmage vladne koalicije, ki 
poleg močne socialdemokratske 
stranke šteje še znatno šibkejšo li
beralno.

Pomen teh nedeljskih volitev, ko 
bo 40 milijonov in 800 tisoč zahod
nih Nemcev odločalo o svoji usodi, 
je Brandt strnil v naslednjih mis
lih: «Prosim vas, da bi v nedeljo 
dali naši vladi ljudsko zaupnico. 
Menim, da si jo zaslužimo za napo
re, ki jih vlagamo za mir v Ev
ropi. Nemčija je končno v ospred
ju svetovne in evropske politike, 
prebila je osamljenost in postala 
pomemben protagonist pomirjevanja. 
Odpira se nam možnost, da ustva
rimo v razdeljeni Nemčiji bolj hu
mane odnose.*

Nobenega dvoma ni, da bo prav 
Bramdtova »Ostpolitik* prešla v ne-

hhohmhb

začasno,
■ — ['luVn

,Usenje, ki ga je «policijski za- 
(fesnj/Hdfeottijeve vlade vzbudil na 
*6čne Lj^tebolizira reakcija neofaši- 

| - Skupina misovskih poslan- 
^•nte .katerirni je tudi Giorgio Al- j 
Stu ' je te dni vložila v parla- 

*a*onski osnutek, ki med kaz- 
^ «i]/e, ke prišteva tudi zbiranje 

H'*1 sestankih* (na domu?), 
(]e B na »zakonitih manifestacijah, 

tos^^drajo v nasilna dejanja*, 
"tali „ ,.se' ee so med spopadi ra-
'J\%.icisti M.

V%lilIJsk’ PriPor*, kot znano, je 
precej negodovanja tudi med 

n., "h Predstavniki vladnih strank, 
socialdemokrati, izmed ka-ttted

f 4<-‘jal Je °®lasil posl. Reggiani, ki 
*»i [w', ^a je »policijski pripor* ne- 
Sti : ltlVnega, ki sloni na »korekt- 
aeija n_ Previdnosti, s katerima po- 
Higjj avlia svoje najbolj delikatne

s'šHecKtn je socialdemokratski po-
c*a Je »policijski P11**' 

kr ji; kar lahko traja »samo*

j a se v Italiji zavre val na- 
V n!n,. kriminala.

s po-

V , i

^iru PSI se nadaljujejo pri- 
phodnifi ^1° i-K stranke, ki bo

* De J n, en. Bodoči tajnik stran-
* ^a,rtino je sklical na

n^/isiavnikc vseh struj, 
v fa*nrat?rih vesteh je De Marti- 
h?^iva *i a' 0 možnosti enotnega 

S^tranke- Predstavnik levice 
>1 rjjf/jPriie je po sestanku po- 
st 'kvina atnentamim kronistom, da 

ta i,a zavzema za enotno vod
nika Jv?a PSI ne izvolil pred- 
jfšd, v , ennija), temveč politični 
^Vtiilti katerem naj bi bili pred
li bi yseit struj. V tem organu 
m kai kresala mnenja, medtem 
k^PvaB ranko vodi večina, ki je 
tvoril ,Za Pe Martina, saj je 
^^gres.

ernokratski poslanec Cari-

Po 17 letih Izgnanstva se Je Juan Domingo Peron včeraj dopoldne vrnil v Argentino. Na letališču so diktatorja 
pričakali maloštevilni pristaši, ker je vojska obkolila letališče in ni dovolila nikonmr, da bi se približal. Vo
jaki so razgnali skupino peronistov, ki je skušala vdreti na letališče in so zatrli poskus upora mornariških

podčastnikov. Poročilo na 6. strani
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Predsednik jugoslovanske vla
de Džemal Bijedič je sprejel vče
raj v Beogradu delegacijo koro
ških Slovencev, v kateri sta bi
la tudi predsednika obeh osred
njih slovenskih organizacij na 
Koroškem dr. Zvvitter in dr. Ti- 
schler.

Sevemovietnamski pogajalec Le 
Duc Tho je dospel v Pariz, kjer 
se bo v ponedeljek sestal z Ni- 
xonovim odposlancem Kissinger
jem. Razgovori bodo verjetno 
trajali več dni, po njihovem za
ključku pa še ne bo prišlo do 
podpisa mirovnega sporazuma, 
ker se Američani nameravajo še 
posvetovati s saigonskim dikta
torjem Van Thieujem.

Zahodnonemški kancler Willy 
Brandt je sporočil, da bo v pri
meru zmage na nedeljskih par
lamentarnih volitvah, ie pred bo-

DANES
žičem obiskal vzhodni Berlin in 
tam sam podpisal »temeljni spo
razum« o bodočih odnosih med 
obema nemškima državama. Vo
lilna kampanja se tako zaključu
je v znamenju »Ostpolitik«, ka
teri, kot znano demokristjani o- 
dločno nasprotujejo. Brandta je 
podprl tudi vzhodnonemški par
tijski tajnik Honecker, ki je za
vrnil zahteve CDU - CSU po iz
boljšanju sporazumov.

V Italiji se nadaljuje polemi
ka o vladnih sklepih. Bivši pred
sednik ustavnega sodišča Bran
ca je izjavil, da predlaganega 
preventivnega policijskega pripo

ra se ni upal uzakoniti niti fa
šistični režim. Pač pa je vladni 
predlog navdušil desničarje in 
še posebej MSI.

Včeraj sta bila v Trstu dva 
govornika velikega kova: notra
nji minister Rumor za KD in La 
Malfa za PRI. Na Proseku pa je 
imel dr. Dolhar sestanek s so
mišljeniki, katerim je obrazložil 
volilni program Slovenske skup
nosti.

Po celotedenskem razpravljanju 
je deželni svet včeraj odobril z 
glasovi svetovalcev levosredinskih 
strank obračun 1971 in proračun 
za leto 1973.

V Gorici je pokrajinski odbor 
sprejel, kljub odporu socialistič
nega odbornika, ostavko zdravni
ške ekipe umobolnice in je ime
noval novega začasnega ravna
telja in vrsto zdravnikov iz Pa
dove.

prvaka Barzela, ki je V svojih go
vorih poudarjal potrebo po »izbolj
šanju* pogodbe. Glede odnosov med 
Nemčijama pa je Honecker pouda
ril, da gre za «odrtose, ki so mož
ni ih potrebni med socialističnimi 
in kapitalističnimi državatmi, v ko
rist miru in torej v potrebo lju
dem.*

Kako se CDU - CSU predstavlja 
volivcem? Predvsem z ustrahova
njem pred «rdečo nevarnostjo*, kjer 
naj bi »rdeči* bili Brandtovi social
demokrati. Konservativni gospodar
ski in družbeni program naj bi za
dovoljil tiste industrijske kroge, ki 
so računali na politiko hladne voj
ne in torej pomoč blokovskega zna
čaja nemškemu militarizmu. Barzel 
pa je ustvaril ob sebi poseben 
«staff» sodelavcev, ki naj bi pred
stavljali novo pokolenje »tehnokra
tov*. Demokristjani so tokrat opu
stili razprave o zunanji politiki in 
se omejujejo predvsem na vpraša-, dvojezičnih napisih, 
nja «tedenskih nakupov* in «torbe vlada kanclerja Kreiskega, pomembna 
nemške gospodinje*. I ohrabritev. BOŽO BOŽIC

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 17. — Predsednik zvez

nega izvršnega sveta Džemal Bijedič 
je sprejel danes delegacijo slovenske 
manjšine rya Koroškem, v kateri so 
bili dr. Jožko Tischler, dr. Franci 
Zwitter, inž. Franc Einspiler in Fi
lip Varaš. Razgovorov se je udeležil 
tudi namestnik zveznega tajnika za 
zunanje zadeve Jakša Petrič. Zastop
niki koroških Slovencev so seznanili 
predsednika Bjjediča s položajem na 
Koroškem in s problemi, s katerimi 
je soočena manjšina zaradi gonje, ki 
jo proti njej vodijo šovinistične in 
neonacistične sile na Koroškem. Sez
nanili so predsednika zveznega izvrš
nega sveta tudi z drugimi problemi 
iz življenja slovenske manjšine na 
Koroškem, ki so neposredno v zvezi 
z določilom 7. člena državne pogod
be. Predsednik zveznega izvršnega 
sveta je med razgovorom poudaril, 
da jugoslovanska vlada stalno upošte
va interese slovenske in hrvaške manj
šine v Avstriji in da jim bo tudi v 
bodoče nudila vso pomoč v njihovih 
upravičenih zahtevah, da se jim za
gotove pogoji za stalno zaščito in 
razvoj. Predsednik ZIS Bijedič je go
voril tudi o ukrepih, ki jih je jugo
slovanska vlada sprožila pri avstrijski 
vladi, da se prepreči protislovenska 
in protijugoslovanska gonja na Ko
roškem in poudaril, da jugoslovanska 
vlada pričakuje, da bo avstrijska vla
da v neposrednem stiku z manjšinami 
izpopolnila svoje obveznosti iz držav
ne pogodbe in ustvarila pogoje za 
polno izvajanje pravic slovenske in 
hrvaške manjšine, ki jih jamči dr
žavna pogodba. To vabilo, po mišlje
nju vlade Jugoslavije, je najboljši 
prispevek k sodelovanju med Jugosla
vijo in Avstrijo, za katero sta se obe 
vladi večkrat izrekli. V tem pogledu 
bi bilo dosledno izvajanje zakona o 

ki ga je izdala

predhodna pogajanja 
za evropsko konferenco

V sovjetski delegaciji 
rin . Belgija skrčila

HELSINKI, 17. — V finski pre
stolnici se 22. novembra prično pred
hodna pogajanja za konferenco o 
evropski varnosti, katero naj bi 
vzporedno spremljala posvetovanja 
o skrčenju vojaških sil v srednjem 
delu Evrope ob udeležbi obeh Nem: 
čij. Omembe vredno je, da je Bel
gija, kot znak dobre volje, z de
kretom skrčila svoje vojaške sile. 
Ukinila je 15 vojaških štabov in 
skrčila vojaški rok na 12 (oziroma 
10 mesecev). Tako bo belgijska voj
ska štela odslej 90 tisoč vojakov, kar 
je NATO odobrila. V glavnem se 
bo zmanjšala prisotnost belgijskih 
vojakov v kontingentih v Zahodni 
Nemčiji.

V Sovjetski zvezi so medtem spo
ročili v diplomatskih krogih, da bo 
pogajanja v Helsinkih spremljal 
tamkajšnji sovjetski veleposlanik 
Malcev, pomagal pa mu bo znani 
sovjetski diplomat in bivši velepo
slanik v Parizu Valerija« Zorin. De
legacijo izpolnjuje še pomočnik Men- 
deljev.

Italijanska vlada je prav tako 
pooblastila svojega veleposlanika v 
Helsinkih, naj zastopa državo na 
predhodnih pogajanjih za konferen
co o varnosti, ki bi predvidoma 
morala biti sredi 1973. Farnesina 
je tudi potrdila, da je Italija za
prosila za privoljenje, naj bi se 
njena delegacija udeležila posveto
vanj o krčenju vojaških sil v sred
nji Evropi, kc' opazovalka. Posve
tovanja naj bi se pričela 31. ja 
nuarja v Švici.

bo tudi Valerijan Zo- 
svoje oborožene sile

deljo ognjeno izkušnjo. Od zrelosti 
nemškega ljudstva bo odvisno, če 
bo sporazum z NDR podpisan ali 
ne in če se bo proces pomirjevanja 
v srednji Evropi nadaljeval v tako 
bogatih oblikah.

Kdo podpira Brandta? Sedanji 
nemški kancler lahko računa pred
vsem na podporo delavskih sindi
katov, študentov, ki so v tem pri
meru odložili celo oporečniške pa
role ter izobraženci, med katerimi 
je tudi Nobelov nagrajenec za le
poslovje Heinrich Boli. Skoraj 8000 
članov socialdemokratske stranke je 
sedaj na delu za Brandtovo zma
go, saj mora SPD pridobiti poslan
ska mesta, ki jih je izgubila, ko so 
jo zapustili nekateri poslanci in mi
nistri, med katerimi Karl Schiller, 
ki je sedaj kandidat na listi demo- 
kristjanske CDU - CSU. Liberalna 
stranka, ki se je medtem rešila
svoje notranje desnice, nastopa pod j .............................................................. .
geslom, da je FDP «ieziček na i
tehtnici*, ki lahko omogoči Brandte-1 ZA MIR IN VARNOST V EVROPI
vo izvolitev na mesto kanclerja se ______________________________ ____________
za štiri leta. Na zadnjih parlamen j
tamih volitvah se se liberalci le, M ■ ■ ■ ■ ■ ■ ■ Iss^J'22. novembra v Helsinkih
ja glasov, brez katerih stranka ne 
more imeti svojega parlamentarne
ga zastopstva.

Dejansko so stranke, med kate
rimi bodo Nemci izbirali — tri: so
cialdemokratska, liberalna in demo- 
kristjanska, medtem ko nacistična 
NDP in iz ilegale obujena KP Nem
čije nimata nobene možnosti za iz
volitev svojih poslancev. Za naciste 
pa velja poudariti, da se večina 
volivcev neofašistične stranke pri
pravlja, da bodo v nedeljo podprli 
demokristjane; ker so zanje dovolj, 
konservativci, obenem pa najostrej
ši nasprotniki «Ostpolitilc».

Demokrščanski kandidat na kanc
lersko mesto Barzel je, na primer 
dejal, da se strinja s «temeljnim 
sporazumom* z demokratično Nem
čijo, da pa istočasno zahteva, naj 
se vanj vnese točka, ki prepovedu
je vzhodnonemški policiji streljati 
pri pobegih preko meje. Jasno je, 
da je tak pogoj le golo izzivanje 
in da bi NDR sploh ne vzela v po
štev take pogoje.

Ni torej naključje, če se je v 
nemško volilno kampanjo vmešal, 
čeprav le posredno, tudi tajnik CK 
vzhodnonemške združene socialistič
ne stranke (SED) Enrich Honecker.
Na seji centralnega komiteja je 
namreč ostro polemiziral in tu
di imenoval demokristjansko opozi
cijo v Zahodni Nemčiji. Dejal je, 
da je »temeljni sporazum* med 
nemškima državama nedotakljiv.
»Sporazum, ki amo ga podpisali 8. 
novembra je tak, kot je. Boljšega 
ne bo, kajti pripravili smo ga na 
dolgih pogajanjih in sestavili tako, 
da predstavlja stvarne koristi NDR 
in ZRN. Če bi tako ne bilo, bi ga 
ne podpisali. Opozarjamo pa, da bi 
ratifikacija tega sporazuma in nje
gova uveljavitev imela zelo ugoden 
vpliv na proces pomirjevanja v 
Evropi.*

S tem je Honecker odgovoril na 
trditve nemškega demokristjanskega

Petrič poročal vladi 
o pripravah evropske 
konference o varnosti

(Od našega dopisnika) 
BEOGRAD, 17. - Na današnji 

seji zveznega izvršnega sveta je vr
šilec dolžnosti zveznega tajnika za 
zunanje zadeve Jakša Petrič sezna
nil zvezni izvršni svet o pripravah 
za sklicanje konference o evrop
skem sodelovanju in varnosti in z 
aktivnostjo Jugoslavije v zvezi s 
konferenco. V proučevanju vpraša
nja so bili dani predlogi glede sta
lišča, ki naj ga jugoslovanska de
legacija zaistopa na bodočem pri
pravljalnem sestanku, ki se bo pri
čel prihodnji teden v Helsinkih, in 
prikazani pogledi, napotila in način 
organiziranja konference o evropski 
varnosti in napredku splošnega ev
ropskega sodelovanja.

B. B.

PEKING, 17. — Kitajski predsed
nik Maocetung je danes sprejel mi
nistrskega predsednika Nepala Bi- 
sta, ki se mudi na uradnem obi
sku v Pekingu. To je prvo uradno 
Maocetungovo srečanje s tujo oseb
nostjo po 28. juniju, ko je kitajski 
predsednik sprejel gospo Bandara 
naike, predsednico vlade Sri lanke 
(bivšega Cejlona).

PISMO IZ RIMA

HUDIČ
Moramo priznati, da smo 

nanj pozabili, pa čeprav je 
zgodovina polna njegovih po
dvigov. Za literaturo je celo 
med najvažnejšimi protagoni
sti, od Danteja do Goetheja, 
od Dostojevskega do Thomasa 
Manna. Da, prav o njem go
vorim, o hudiču, Luciferju, 
Belcebubu, ali kakorkoli že 
ga hočete imenovati. Zelo prav 
je storil Pavel VI. — ki se na 
to razume, če ne drugega iz 
konkurenčnih razlogov — da 
nas je v svojem zadnjem go
voru opozoril, da hudič «to 
temačno in pretresljivo bitje, 
zares obstaja in še vedno de
luje z zahrbtno prebrisanostjo».

Koliko stvari postaja sedaj 
jasnih! Mi smo skušali nekaj 
razumeti o pojavih te naše 
moderne družbe s pomočjo 
psihologije, sociologije, tudi po
litike, toda brez zadovoljivih 
rezultatov. Seveda: pozabljali 
smo na hudiča! «To je prvi 
sovražnik — nadaljuje papež 
— to je najnevarnejši skušnja- 
vec». Kako pa deluje? Tudi na 
to nam odgovarja Pavel VI. 
«prav on je zahrbtni zapelji
vec, ki se nas loteva preko ču
tov, fantazije, preko utopistič- 
ne logike ali neurejenih druž
benih odnosov, da bi nas pri
vedel do nevarnih odklonov. 
Svoj vpliv izvaja — nadaljuje 
papež — tako na posamezni
ke, kot na cele skupnosti in 
na dogodke. Nebrzdane polte
ne izkušnje, uničevalna privlač
nost mamil, kot tudi ideolo
ške skušnjave in napake, ki 
so v modi, vse to so razpoke, 
skozi katere zlodej kvarno vpli
va na človeški razum».

Govor nam torej pojasnjuje 
praktično vse sedanje proble
me ter vrača papeževi avtori
teti funkcijo sodnika in po
pravljalca napak, ki jo je že 
tako slavno opravljal med in
kvizicijo.

Sicer smo sumili, da ima hu
dič prste vmes pri «poltenih 
izkušnjah» in pri mamilih; se
daj pa nas papež opozarja na 
vlogo, ki jo ima zlodej v ne
urejenih družbenih odnosih in 
v ideoloških skušnjavah, kate
rih žrtve so cele skupnosti.

In to je važno: mi smo do
slej mislili, da bi krizo druž
benih odnosov, gospodarsko 
zmedo in mednarodno nape
tost lahko premagovali z za
konskimi ukrepi, z družbeni
mi reformami ali s politični
mi in sindikalnimi sporazumi, 
pa smo se motili. Za rešitev 
teh vprašanj moramo pregna
ti hudiča, poslužiti se moramo 
eksorcizma, se boriti proti nje
govi izdajalski premetenosti. 
In to je naloga — kot vsi ve
mo — ki pripada cerkvi: ona 
zna, kako rešiti obsedenca (mo
goče z očiščevalnim ognjem), 
kako obračunati s heretiki.

Res škoda, da v papeževem 
govoru manjka neko pojasnilo: 
ko govori o nevarnih odklo
nih, o ideoloških skušnjavah, 
o neurejenih družbenih odno
sih, na koga konkretno cika? 
Vzemimo primer sindikalnega 
spora: na koga izvaja zlodej 
svoj vpliv? Na gospodarje ali 
na delavce? In v politiki? Kdo 
je tu v rokah hudiča, desnica 
ali levica, konservativci ali na
predni?

Pavel VI. nam tega ne po
ve. Lahko pa sklepamo — vsaj 
kar se tiče Italije — da prav 
gotovo ne more biti pod vraž
jim vplivom stranka, ki se 
sklicuje na krščanski nauk. V 
hudičevih krempljih so lahko 
samo drugi, tisti, ki se proti 
Krščanski demokraciji borijo.

Verjetno ni slučaj, da je sko
raj istočasno s papeževim go
vorom Andreottijeva vlada da
la pobudo za obnovitev poli
cijskega pripora, ki omogoča 
organom javne varnosti, da za 
najmanj 48 ur spravijo v za
por vse, katerih vedenje bi da
lo misliti, da kujejo zločinske 
namene. To je utemeljen in 
pravilen ukrep, ki bo omogočil 
prizadevnim agentom, da takoj 
najdejo obsedence in jim pre
prečijo, da bi uvajali škodljive 
ideološke skušnjave. Agenti 
naj se ravnajo kar po nosu: 
saj je znano, da hudič (in 
nasprotniki KD) smrdi po 
žveplu.

MARIO DEZMANN
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ZBOROVANJI VIDNIH VSEDRŽAVNIH VODITELJEV

Rumor in La Malfa sta obravnavala 
predvsem splošna politična vprašanja

Zupan Spaccini o mirnem sožitju in sodelovanju med vsemi prebivalci

Pod znanim gesiom «Dejanja in 
ideje za Trst» je včeraj nastopil 
na predvolilnem shodu KD eden 
najvidnejših predstavnikov sedanje 
sredinske vlade Na vrsti je bil 
notranji minister Mariano Rumor. 
ki je govoril v kinodvorani Grat- 
tacielo Govornika je predstavil in 
pozdravil župan Spaccini ki je v 
svojem govoru podčrtal predvsem 
vlogo Trsta kot odprtega mesta, ki 
je nekakšen «termometer za mer
jenje miru». Ob tem je poudaril 
potrebe po mirnem sožitju in so
delovanju med vsemi prebivalci za 
gospodarski in socialni dvig mesta.

Spaccini je ostro napadel fašistič
na izzivanja in izgrede v naših kra
jih, ki predstavljajo stalno nevar
nost za demokratičnost in mimo 
sožitje na tem koščku zemlje.

Notranji minister Rumor je v 
svojem govoru poudaril važnost in 
pomen vsega, kar je v dosedanji 
mandatni dobi dosegla tržaška ob
činska uprava s Spaccmijem na če
lu. Po običajnih obljubah, da se bo 
v bodoče z vsemi močmi zavzel za 
rešitev tržaških problemov, je Ru
mor izjavil, da je država marsik
daj sicer prepočasi ukrepala v ko 
rist Trsta, da se je pa vedno za
vedala vloge Trsta kot mesta v 
službi celotne evropske skupnosti.

V nadaljevanju svcjega govora 
je dejal, da je treba probleme ene
ga mesta gledati skazi prizmo do
gajanja po vsej državi, ki se danes 
spoprijema z neštetimi težavami go 
spodarskega političnega m social
nega značaja. Potrebne so hitrej
še in pogumnejše investicije, .je 
dejal, vendar tudi s tem ne bomo 
povsem rešili gospodarskega pro
blema, če ne bomo zaustavili fe
nomen? vzdržanja z dela.

Za Italijansko republikansko stran
ko je sinoči v kinu »Ritz* nastopil 
vsedržavni tajnik stranke Ugo La 
Malfa. Pred njim je kratko spre
govoril dr. E. Volli, ki se je zadr
žal ob nekaterih vprašanjih trža
škega značaja, medtem ko je La 
Malfa v glavnem obravnaval vpra
šanja splošne politike v državi. Vol
li je v svojem uvodnem govoru 
naglasil da se je tržaški gospo
darski a tudi politični položaj v 
zadnjih letih tako poslabšal, da je

danes postal pravi vozel, ki ga je 
treba deloma presekati, deloma pa 
razviti

Ugo La Malfa je v svojem na
stopu orisal predvsem sedanje zadr
žanje republikancev v odnosih do 
Andreottijeve vlade ter naglasil, da 
PRI r.e bo stopila vanjo, dokler mu 
ne bo koalicija dala tehtna jam
stva, da se vlada res namerava 
korenito lotiti splošnega gospodar
skega in socialnega preporoda Gle
de smernic gospodarske politike v 
državi se PRI zavzema za «politi
ko dohodkov*, to se pravi za po
litiko, ki bi izhajala iz osnovne 
porazdelitve narodnega dohodka,

Poziv slovenskih 
socialistov volivcem

Prav v teh nelahkih časih, ko se 
tudi v naših krajih, kot drugod v 
državi, skuša zaustaviti demokra
tični . azvoj, ki je tudi garancija za 
nadaljnje uveljavljanje pravic slo
venske narodnostne skupnosti ko 
se skuša obnavljati prevlada nazad. 
njaškil krogov, ki so ravno na na
rodni nestrpnosti in sovraštvu ust 
varjaii svoje pozicije, ni odveč 
spomniti vse volivce, da je neiz
podbitno prvenstvena zasluga socia
listične stranke, če so te nazadnja
ške sile doživele polom ob poskusu, 
da bi onemogočile vstop slovenske
ga socialista prvič v tržaški občin
ski odbor leta 1965 kar je ustva
rilo tudi za Slovence novo ozračje 
in nove razmere za polnopravno 
vlogo pri upravljanju javnih usta
nov.

V tem času, od vsem znane «afe- 
re Hreščak* dalje, so se odprle 
tudi slovenski narodnostni skupno
sti možnosti poseganja v javne odlo
čitve, ki se dčejo razvoja vse 
krajevne skupnosti, kljub seveda še 
vedno obstoječim težavam in ovi
ram. Za nadaljnje napredovanje re
ševanji- še vseh odprtih vprašanj 
Slovencev nam izkušnje dokazu
jejo in razmere narekujejo, da 
je potrebna večja moč socialistič
ne stranke PSI, ki je in ostane 
odločilna sila za reševanje pro 
blemov naše narodnostne skupnosti
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NA SESTANKU S SOMIŠLJENIKI NA PROSEKU

Dr. Dolhar o programu 
Slovenske skupnosti

Občinski odbornik Dolhar je obravnaval 
tudi vprašanje poslovanja rajonskih konzult

Občinski odbornik dr. Rafko Dol
har se je sinoči sestal s somišlje
niki Slovenske skupnosti na Pro
seku, katerim je obrazložil okvirni 
volilni program SS za upravne vo
litve. Dr. Dolhar je najprej podčr
tal. da je glavno vprašanje uvelja
vitev pravice do uporabe slovenske
ga jezika in da bodo glede tega 
vprašanja nastopili odločno tudi v 
novem občinskem svetu. Na to pa 
je dr Dolhar obrazložil naslednje 
upravne programske zahteve'

1. Popolna publicizacija javnih pre
vozov in bolj funkcionalna poveza
va mestnega središča s predmest
jem in podeželjem s posebnim ozi
rom za delavce, ki so zaposleni 
v raznih industrijskih središčih pe
riferije Urniki prevozov morajo od
govarjati umikom tovarn.

2. Spopolnitev zdravstvene službe 
na Krasu z ustanovitvijo reševalne 
postaje in poliambulante, da posta
nejo tudi specialistične usluge bolj 
dostopne ljudem na Krasu in se 
prepreči zamudno obiskovanje trža
ških poliambulatorijev.

3. Socialne usluge, predvsem so 
cialno pomoč na domu, je treba 
raztegniti na Kras; v ta namen je 
treba nastaviti še nadaljne social 
ne delavce in drugo osebje, ki ob
vlada slovenščino.

4. Decentralizirati je treba sme
tarsko službo da bo bolj odgovar
jala potrebam vasi.

5. Slovensko toponon-astiko je tre 
ba raztegniti na vse področje trža 
ške občine in ceste imenovati po 
ledinskih imenih in slovenskih za
služni!. možeh.

6 Modernizirati in koordinirati je 
treba zdravstvene ustanove, ki de 
lujejo v občinskem okviru, ali jih 
občina finančno podpira in se uk
varjajo s socialno medicino

7. Izgraditi je treba stavbe za 
občinsKe otroške vrtce in osnovne 
šole v Križu, Gropad- in središču

8. izdelati je treba podrobni re
gulacijski načrt, ki naj ustreza po
trebam prebivalstva kraških vasi, 
tdco da se zajamči razvoj vasi ter 
delo njenih ljudi

9. Zaščititi je treba kraško pokra
jino, tudi tedaj ko gre za izgradnjo 
večjih objektov v takoimenovane 
javne koristi.

10. Na občinskih zemljiščih naj se 
uredi je označijo in omejijo prosto
ri za rekreacijo meščanov, da se 
prepreči škoda na zasebni lastnini.

11. Omejiti je treba vojaške služ
nosti in preprečiti razhščevanje slo
venske zemlje.

Odbornik Dolhar je tudi obrav
naval pomembno vprašanje rajon
skih konzult in med drugim ugoto
vil, da predstavlja ravno rajonska 
konzulla za zahodni Kras najlepši 
primer. Na tem pod-očju imamo 
Slovence v skoraj vseh sektorjih 
uprave. Slovenec je predsednik ra
jonske konzulte in njen tajnik (biv
ši delegat). Konzulta posluje popol
noma dvojezično ob pomoči preva

jalke. ki je bila za potrebe kon
zult nalašč nastavljena. Od polj
skih čuvajev do občhiskega zdrav
nika in živinozdravnika, do zdrav
stvenih asistentk v otroških vrtcih, 
osnovnih in srednjih šolah obvlada
jo vsi slovenščino. Nastavljena je 
bila tudi socialna delavka, ki bo 
v najkrajšem času pričela delati 
na Krasu. Dvojezična toponomasti- 
ka še ni popolna, čeprav je bilo 
postavljenih več dvojezičnih na
pisnih tabel na občinskih poslopjih 
in vaseh. Upoštevati moramo, da 
smo to dosegli na področju, kamor 
se je naselilo mnogo istrskih begun
cev, ne da bi to najmanj motilo 
mirno sožitje med obema narodo
ma, kar nedvomno dokazuje visoko 
zrelost in demokratično vzgojo pre
bivalstva.

v okviru socialističnega razvoja in 
demokratizacije v krajevni in dr
žavni skupnosti.

Ponovna izvolitev slovenskega so
cialista v tržaško občinsko upra
vo je porok za dejansko napredo
vanje pri reševanju se vseh odpr
tih vprašanj Slovencev, za uveljav
ljanje naših pravic

Tov Dušan Hreščak predstavlja 
nam vsem s svojo politično pre
teklostjo, ko je prestal kot antifa
šist nad 15 let zapora in konfina- 
cije, s svojim resnim delom brez 
hvalisanja v tržaški občini jamstvo 
za to dosledno politiko socialistične 
stranke. Zato pa potrebuje podpo
ro, ki smo mu jo dolžni dati ob 
volitvah s preferenčnim glasom, in 
še po njih za čimvečji uspeh nje
govega dela.

Lojze Abram, Filibert Benedetič, 
Albin Bubnič Pavel Colja, Igor 
Gruden, Dario Jagodic, Vojko Koc
man. Valerija Kocjančič-Špela, Du
šan Košuta. Josip Pečenko. Danilo 
Pilat, Andrej Renar Alma Re- 
schitz Marica Škabar in Lucijan 
Volk.

Z ZADNJE SEJE PRI LUSKI USTANOVI

Delo v pristanišču zaostaja 
zaradi pomanjkanja delavcev

Ministrstvo za trgovsko mornarico ne dovoljuje, da bi se luka zateka
la k priložnostni delovni sili . Obisk ministra za javna dela Gullottija 
S prispevki iz Sklada za Trst bo luka uresničila vrsto nujnih del

Na zadnji seji vodilnega odbora 
tržaške luške ustanove je predsed
nik dr. Franzil seznanil odbornike 
z razvojem blagovnega prometa v 
preteklem oktobru. V omenjenem 
mesecu so zabeležili skupno 3,152.000 
ton prometa kar predstavlja na
predek za 508.000 ton oziroma za 
19,2% v primeri z oktobrom 1971. 
V prvih desetih mesecih leta je 
skupen promet dosegel 29,417.000 
ton ter je bil za 5,7% večji kakor 
v ustreznem razdobju lanskega leta.

Odbor je vzel z zaskrbljenostjo 
na znanje sklep ministrstva za trgov
sko mornarico, po katerem se 
pristaniška ustanova ne sme za
tekati k priložnostni delovni sili 
za potrebe na novo pridobljenih 
področjih, med katere sodi lesno 
skladišče pod Skednjem, severna 
obala na pomolu VH in pristajali- 
šče za trajektne ladje na pomolu 
V. Zaradi pomanjkanja osebja so 
namreč številne ladje prisiljene, 
da čakajo tudi po več dni na pro

ste naveze. Luška ustanova je te 
dni ponovno nastopila pri ministr
stvu za trgovsko mornarico, da 
bi to preklicalo omenjeni sklep

Dr. Franzil je na seji poročal o 
nedavnem obisku ministra za javna 
dela Gullottija, ki si je med svo
jim bivanjem v Trstu ogledal tudi 
luške naprave. Predstavniki luke 
so ministru prikazali program no
vih del, ki jih ustanova namerava 
uresničiti z najnovejšimi finančnimi 
posegi osrednjih oblasti pri tem 
pa so ga opozorili na nujnost, naj 
bi se nakazana sredstva stekala v 
Trst brez zamude, tako da bi res 
lahko nabavili potrebno opremo 
brez škodljivih zastojev. Pri tem 
so predstavniki luške ustanove na
glasili. da je postala nabava no
vih tehničnih naprav toliko bolj po
trebna, ker bo treba z njo urav
novesiti čedalje višje stroške za de
lovno silo v luki.

Minister Gullotti je v tej zvezi 
priznal evropsko in tranzitno vlogo
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PREDVIDENI ZAKLJUČEK VEČDNEVNE RAZPRAVE V DEŽELNEM SVETU

1 glasovi levosredinskih strank 
so odobrili obračun in proračun
Opozicijske stranke so glasovale proti, Sloveitska skupnost pa se je vzdržala

Tripani je zaključil s priznanjem ka. ki so jo sicer že zasuli ob-
vsem strankam večine, da so pri- j staja pa nevarnost, da se znova
spevale k utrditvi avtonomne vlo- : odpre
ge dežele, sodelovanja in razume- ! Vse kaže, da gre za posledice
vanja s sosednimi narodi j del za zgraditev vodovoda ki iz

analizi osnovnih finančnih doku-1 Za Tripanijem je spregovoril pred-1 Štivana pelje pod morsko gladino
mentov, to je deželnega obračuna j sednik deželnega odbora Berzanti. j do Trsta. Takrat so razstrelili ve
za lansko leto in deželnega pro- Govoril je o splošnih vprašanjih,1 liko količino min, tako da je baje

Z govori odbornika za finance 
Tripanija in predsednika deželne
ga odbora Berzantija in z glaso
vanji se je zaključil «vroči teden* 
deželnega sveta, ki so ga posvetili

računa za prihodnje leto. Oba do
kumenta so po vse!, pričakovanjih 
odobrili z glasovi levosredinskih 
strank ob nasprotovanju leve in 
desne opozicije in ob vzdržanju 
zastopnika Slovenske skupnosti.

Prvi je govoril odbornik za fi
nance Tripani, ki je v obširnem 
poročilu začrtal stališče deželne
ga odbora do upravnih aktov in 
orisal delovanje deželne uprave na 
raznih 'pomembnih področjih, ki je 
kvalificiralo odbor, večino, ki ga je 
podprla in celotno zakonodajno ob
dobje, ki se bo zaključilo spomla
di. Pri tem je zlasti naglasil, da 
je dežela ugodno vplivala na raz
voj gospodarskega in socialnega 
poiožaja v deželi, kar jasno doka
zuje naraščanje dohodkov od leta 
1964, ko so deželo ustanovili. Na 
tega in na druge podatke ne gre 
gledati s pretiranim optimizmom, 
ker je sedanji položaj precej za
skrbljujoč in resen, obenem pa je 
treba biti brez predsodkov tudi do 
pojavov, kot so zmanjšanje zapo
slitve in kriza male industrije. Po 
orisu politike podpor industrijam in 
drugim proizvajalnim sektorjem, je 
odbornik Tripani še enkrat nagla
sil, da je deželna uprava odločil
no vplivala na napredek tako na 
gospodarskem kot na družbenem 
področju, ld bi ga arugače ne bilo: 
deželna uprava je do lani investi
rala 283 milijard lir, 47 milijard 
lir je uporabila za socialne name
ne in 42 milijard lir za lastno de
lovanje. V tem okviru, je nadalje
val Tripani, nimajo pasivni ostan
ki negativnih posledic. Odbornik

PO PRESENETLJIVI ODLOČITVI RAVNATELJSTVA VM

Delavski svet tovarne 
o fašističnem izzivanju

Mladi izzivalec se je moral zateči po zdravniško pomoč

Delavski svet tovarne VM je 
objavil tiskovno sporočilo, v ka
terem obsoja ponovno provokacijo 
nekaterih članov fašističnega sin
dikata CISNAL, ki so v četrtek v 
menzi tovarne pozdravljali delav
ce, ki so se vračali s sindikalnega 
zborovanja na Trgu Garibaldi s 
fašističnim pozdravom. Delavci so 
zahtevali, naj nemudoma preneha
jo s provokacijo, Filippo Caputo iz 
Ul. Carpinetto 1, eden vidnejših 
predstavnikov fašistične sindikalne 
organizacije, pa je hotel kar fi
zično obračunati z Glaucom Ri- 
gom, članom delavskega sveta to
varne. Rigo se je branil in Caputo 
je moral od svojega namena od
stopiti ter se zateči v bolnišnico. 
V komunikeju delavski vset VM 
obtožuje neki tržaški dnevnik, da 
je namenoma potvoril dogodke s 
tem v zvezi ter jih strumentalizi- 
ral in tako žalil demokratični 
čut delavcev, ki si prizadevajo, 
da bi dosegli, kljub fašističnim iz
zivalnim poskusom, obnovitev ita
lijanske družbe.

Toliko bolj preseneča odločitev 
vodstva tovarne VM, ki je skleni
lo, da kaznuje Riga, češ da se je 
spozabil, medtem ko se je le bra
nil. Delavski svet zato poziva rav
nateljstvo tovarne, naj ne odreja 
zoper njega nobenih kazenskih 
ukrepov, temveč naj kaznuje tiste, 
ki s svojimi neprestanimi provoka
cijami povzročajo napetost med 
delavci.

Delavski svet poziva delavce k 
solidarnosti z Rigom ter k bud 
nosti, da bi preprečili pretepaške
pobude fašistov, Id ogrožajo ta

ko ljudi kot stroje tovarne. Na
dalje delavski svet vabi vse delav
ce in delavske svete tovarn v 
industrijski coni naj se udeležijo 
shoda, ki bo pri Domiu, kjer se 
bodo domenili o bodočih nastopih, 
ki naj preprečijo oživljanje faši
stične zalege.

veliko pozornosti pa je posvetil spe
cifičnim vprašanjem našega mesta. 
Najprej je ovrgel pretirani pesimi
zem opozicije, saj je vlada spreje
la in večkrat potrdila veliko ukre
pov v korist Trsta. «Veliko teh skle
pov so že uresničili,* je še dejal 
Berzant', «druge pa uresničujejo, 
čeprav smo včasih morali zabele
žiti zamude; dežela se je zavzela 
za čim hitrejšo premostitev ovir 
in zamud.* Med velikimi pridobit
vami našega mesta je Berzanti na
vedel ravnateljstvo ladjedelnic Ital- 
cantieri, novo tovarno GMT, pove
čanje livarne Italsider in rešitev 
ladjedelnice Felszegy. Za Arzenal, 
zidani dok, razplinjevalno postajo, 
večje finančne možnosti rotacijske
ga sklada pa bo treba čimprej u- 
krepati. Sicer pa so še druga po
zitivna dejstva v Trstu: povečala 
se je zaposlenost in promet skozi 
tržaško pristanišče. Za slednje bo 
treba poskrbeti finančna sredstva 
za cestne in železniške povezave in 
za pristaniške strukture. »Treba je 
torej nadaljevati dosledno in delo
vati brez prestanka v smeri, ki 
smo jo že nakazali za razvoj Trsta 
in vse dežele,* je zaključil pred
sednik Berzanti.

Deželni svet je zatem vzel v pre
tres 50 resolucij, ki so jih predlo
žili predstavniki vseh skupin.

Pred končnim glasovanjem so še 
podali glasovalne izjave svetovalci 
Pellegrini (KPI), Morpurgo (PLI), 
Puppini (MF), Gefter Wondrich 
(MSI), di Caporiacco (neodvisni), 
Štoka (SS), Pittoni (PSI), Coloni 
(KD) in Dal Mas (PSDI). Pri gla
sovanjih so se opredelili za obra
čun in proračun svetovalci KD, 
PSI in PSDI, proti so glasovali 
svetovalci KPI, MSI, PLI in MF, 
medtem ko sta se svetovalec Sloven
ske skupnosti in neodvisni di Ca- 
poriacco vzdržala.

Svet je prekinil zasedanja do 
konca občinskih volitev.

nastalo na tistem področju več pod
zemskih votlin. Cesta se je že v 
preteklosti večkrat znižala. Štivan- 
čani gledajo na ta pojav z zaskrb
ljenostjo, saj so razpoke v nepo
sredni bližini vasi.

Za promet zaprta cesta 
Štivan-Ribiško naselje 
zaradi večjih razpok

Dev.nsko-nabrežinski župan Legi- 
ša je odredil zaporo ceste, ki vodi 
iz Štivana v Ribiško naselje. Na ce
sti je namreč nastala večja razpo-

V portiču pred policijskim kopališčem črpajo nafto U morja

tržaške- luke in naglasil, da bo 
vlada osredotočila svoje finančne 
posege v tistih italijanskih lukah, 
ki so posebne važnosti za državno 
gospodarstvo. Na spisku teh luk pa 
je tudi Trst. Minister je nadalje 
dejal, da je vlada že sklenila na
kazati Trstu 8,5 miliiarde lir, ka
kor je pred časom predlagal Med
ministrski odbor za gospodarsko 
načrtovanje CIPE. S temi sredstvi 
bo tržaška luka nabavila potrebno 
sodobno tehnično opremo, za tla
kovanje starega in novega prista
nišča ter za speljavc železniških 
tirov na pomolu VH. pa bo vla
da nakazala Trstu nadaljnjo milijar
do 1L.

Odbor je nato vzel z zadovoljstvom 
na znanje da je bilo iz Sklada za 
Trst v zadnjem času podeljenih 
tržaški luki več prispevkov, s ka
terimi bodo pripravili področje, kjer 
bodo pozneje postavili razplinjeval
no postajo (predviden izdatek zna
ša 500 milijonov lir), nabavili več 
dvigalnih traktorjev za manipula
cijo kontejnerjev in lokomotivo za 
premikanje železniških vagonov na 
pomolu VH. (183 milijonov lir), 
zgradili dve lopi v novi luki s 
skupno površino 7.00J kv. metrov 
(300 milijonov), uredi! področje za 
razširitev ladjedelnice Alto Adria- 
tico v Miljah (1 milijarda 90 mili
jonov lir) ter speljali cestni odsek 
od nove luke do kamionske ceste 
(202). da bi tako olajšali blagovni 
promet med luko in zaledjem (6 
milijard 100 milijonov lir).

Seja občinskega sveta 
v Zgoniku

Sinoči je bila v Zgoniku seja ob
činskega sveta in se je zaključi
la diskusija o poročilih župana, pod
župana in odbornikov o raznih pro
blemih občine ter o delovanju ob
činske uprave, Župan in podžupan 
sta tudi odgovarjala na vprašanja 
nekaterih občinskih svetovalcev.

Zaradi pomanjkanja prostora bo 
mo podrobneje poročali v jutrišnji 
številki

AKADEMIKI:
Sedanji
(obvezna prisotnost)
Bivši
(najbolj zaželeni)
Bodoči
(maturanti posebno vabljeni)
obnavljamo tudi letos naš:

TRADICIONALNI
PRAZNIK

ki bo danes, 18. t. m. v mali 
dvorani Kulturnega doma v Trstu, 
Ul. Petronio 4. Začetek ob 21. uri.

Za godbo, jedačo in pijačo 
preskrbljeno.

Pripravljalni odbor

Šola Glasbene matice — 
Trst

Dvorana «J. Gallus*
Ul. R. Manna 29 

Sreda, 22. novembra 1972 ob 20.30

SOLISTIČNI
KONCERT

IRENA GRAFENAUER — flavta 
(Akademija za glasbo v Ljubljani) 
— pri klavirju Gita Mally 
RAVEL KODRIČ - klavir 
(Visoka šola Glasbene matice)

Slovenska prosvetna zveza vabi 
na koncert

PRVEGA 
SLOVENSKEGA 
PEVSKEGA DRUŠTVA 
LIRA

iz Kamnika, ki bo v nedeljo, 19. 
t. m. ob 16. uri v mali dvorani 
Kulturnega doma.

Prodaja vstopnic od danes do 
sobote dopoldne v prostorih SPZ, 
Ul. Geppa 9/II in eno uro pred 
predstavo pri blagajni Kulturnega 
doma.
Vstopnina: 500 lir za odrasle, 
300 lir za mladino.
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NAFTA IZ INDIJSKEGA TANKERJA «BARAUNI»

5 kilometrov dolg madež 
onesnažil miljsko obalo

Ladja je odplula po izplačilu 5.000.000 lir globe - Morsko 
površino in obalo skušajo očistiti z detergenti

Prve domneve, po katerih naj 
bi indijski tanker »Barauni* z no
silnostjo 45 tisoč ton, po pomoti 
ali zaradi okvare zlil v morje le I 
tono surovega petroleja, so se iz-' 
kazale kot zgrešene. Od Milj pa do 
Rta Olmi se razteza velik madež 
mastne, črne tekočine, ki je do 
sedaj umazal že vso obalo, edino 
v Miljah, ki je bila leto6 poleti še 
odprta Kopalcem.

Preseneča vest, da je pretor dr. 
Losapio dovolil tankerju, da od
pluje, potem ko je plačal borih 
pet milijonov lir denarne kazni. 
Sodne oblasti so zaslišale kapitana 
Alana Clementa Gialhoja ter ladij
ske častnike, kaže pa, da je do 
dogodka prišlo ali zaradi okvare 
na enem od ventilov, ali pa zaradi 
pomote. Posadka je verjetno misli
la, da so ladijski rezervoarji že 
priključeni cevem, ki vodijo v zbi
ralnike pri Doiini ter so spustili 
vanje prvo majhno količino nafte, 
ki pa se je zlila v morje.

Kot rečeno se masten madež raz
prostira od Milj do Rta Olmi: 
doig je približno pet kilometrov, 
širok pa sto do dvesto metrov. 
Vzdolž obale je cela vrsta gojišč 
školjk, katerih usoda je menda za
pečatena. Na delu so možje pod
jetja Crismani, ki ob pomolu po
licijskega kopališča črpajo nafto 
Iz vode. školji ob vsej obali so 
debelo obloženi s surovim petrole
jem, tako da je nevarno stopiti 
nanje. Poseben čoln, cGabbiano*, 
trosi po morski površini vreče in 
vreče detergenta, ki reagira na 
nafto tako, da postane težja od 
vode in se potopi.

Zelo verjetno bo akcija za oči
ščenje miljskega morja uspela, to
da pod kakšno ceno? Znano je, da 
detergenti čistijo vodo, ki posta
ne sicer kristalno bistra in čista, 
obenem pa so smrtno nevarni vsej 
morski favni. Upajmo, da posledi
ce le ne bodo tako katastrofalne, 
saj gre končno le za nekaj ton 
nafte in tudi morje samo ima ve
liko samoočiščevalno moč.

Današnja 
zborovanja KPI
Ob 11. uri v Ul. Baiamonti in 

ob 12- uri v Roncheto — M. Gia- 
luz, ob 16.30 Trg Barbacan — Co
sta, ob 17.30 Trg Goldoni — Cuf- 
faro.

Ob 20. uri bo v Ljudskem domu 
v Lonjerju razprava o regulacij
skem načrtu in Krasu. Govorila 
bosta inž. Costa in tajnik stranke 
Rossetti.

Ob 20. uri bo v Dolini proslava 
obletnice oktobrske revolucije, na 
kateri bosta govorila Stojan Spetič 
in sen. Paolo Šema. Ob 20. uri bo 
v krožku »Pečar* praznovanje ob 
zaključku vpisovanja članov.

Nafta je pokrila belo kamenje med 
Rtom Olmi in Tenkim rtičem

Pomembna priznanja 
prof. F. Basaglii

Izvedenci svetovne organizacije za 
zdravstvo, ki so se v teh dneh mu
dili v tržaški umobolnici, so spre
jeli sklep, da prištejejo našo psi
hiatrično bolnišnico med skupino 
osmih evropskih bolnišnic, ki vodi- 
jp napredne in povsem nove zdrav
stvene metode. Prof. May in dr. 
Vera Maillartova sta izjavila med 
zasedanjem psihiatrične komisije 
zveze italijanskih pokrajin UPI, da 
bodo predstavili tržaški poskus v 
Švici, na Češkoslovaškem, na Fin
skem, Norveškem, Nizozemskem, v 
Veliki Britaniji in Zah. Nemčiji.

Včerajšnjega zasedanja pri Sv. 
Ivanu se je udeležil tudi predsednik 
zveze UPI dr. Ziantoni, predsedo
val pa je predsednik tržaške po
krajine dr. Zanetti. Dr. Ziantoni je 
med drugim izjavil, da so metode 
prof. Basaglie izredno zanimive ne 
samo za mesto ali deželo, arppak 
sploh za umsko zdravstvo v Italiji 
in, kot d' kazuje sklep svetovne or I 
ganizacje za zdravstvo, tudi za vsoj 
Evropo. *

Ansambel »TA1MS* prireja v 
nedeljo, 19. novembra 1972 ob 17. 
uri v Baragovem domu v Ric- 
manjih

VESEL
SLOVENSKI POPOLDAN
Sodelujejo: Uredništvo «Ognjišča» 

— Koper
Tržaška knjigarna — Trst 
Prodajalna plošč Decibel — 
Opčine

Vabljeni!

Gledališča
POLITEAMA ROSSETTI
Danes ob 21. uri ponovitev dela 

J. Oriona »Plen* z Mariom Scaccio 
v glavni vlogi. Jutri ob 16.30 zad
nja predstava. Vstopnice so na raz
polago pri osrednji blagajni, Pasaža 
Protti (tel. 36372, 38547).

Zaradi velikega povpraševanja bo
do sprejemali prošnje za abonmaje 
za «mladino» ves čas ponovitev dru
ge abonmajske predstave (Shakespeare 
«Kralj Lear* — v režiji Giorgia Streh- 
lerja), to je do 22. decembra.

VERDI
Danes ob 18. uri bo za abonma S 

za vse sedeže četrta ponovitev Ver
dijeve opere »Ples v maskah*. Orke
ster bo dirigiral O. de Fabritiis, 
nastopili pa bodo isti pevci kot v 
prvih izvedbah.

Vstopnice so na razpolago pri gle
dališki blagajni (tel. 31948).

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 18. novembra 

MILKO
Sonce vzide ob 7.09 in zatone ob 
16.33 — Dolžina dneva 9.24 — Lu
na vzide ob 14.33 in zatone ob 3.50

Jutri, NEDELJA, 19. novembra 
LIZA

Vreme včeraj: na j višja temperatura 
11,7 stopinje, najnižja 8,2, ob 19. uri 
11,6, zračni tlak 1015,1, stanoviten, 
veter 3 km, jugovzhodnik, vlaga 79- 
odstotna, nebo pooblačeno, morje mir
no, temperatura morja 14,3 stopinje

ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 17. novembra se je v Trstu 

rodilo 9 otrok, umrlo pa je 13 oseb.
UMRLI SO: 78-letna Leopoldina Zim- 

mer, 67-letni Valerio Fabris, 77-letni 
Carlo Pironti, 60-letna Angela Della 
Puppa. 40-letni Carmelo Crea, 71- 
letni Bruno Bonivento, 63-letna Giulia 
Zulia, 74-letni Leonardo Vecchio, 1 
uro star Alessandro Pace, 84-letni 
Ervino Fuchs, 67-letni Giuseppe Cris- 
man, 93-letna Rosa Visintin vd. Bla 
son, 83-letni Arturo Sanchioli.

MLADINSKI KROŽEK - 
TRST

vabi danes, 18. t. m. ob 18. uri 
v slovenski Dijaški dom, 19. 
Ginnastica 72.
Na sporedu bo predvajanje fih®

«ALL’ARMI
SIAM FASCISTb

SLEDI PLES
PROSIMO TOČNOST

Slovenski klub 
vabi 
člane 
v soboto,
25. novembra 

na družabni večer »SREČANJ* 
V TUPELČAH*. Prijave sprejena 
do torka Slovenska prosvetna 
zveza, tel. 31119.

Kino

Dja«

Film

»La Cappella Underground* Bj-
21.00 »I compari*. Film Bobe. 
Altmana, Warren Beatty, Julie C®" 
tie. Barvni film za vse.

Nazionale 15.00-18.30—22.00 »H P8*| 
no*. Barvni film. Marlon Bran 
Film je za vse. . _

Fenice 14.50-18.15—21.40 »H Pad^r' 
Barvni film. Marlon Brando. Al 
cino, Richard Castellano, 
Keaton.

Eden 16.00 «11 Decamerone nero»- 
v barvah produkterja Alfreda BU"" 
Režija Piera Vivarellija. Pr®0'* 
dano mladini pod 18. letom. ^ 

Giattacielo ob 19.00 volilni stor
ži.30 film «Sette scialli * 
gialla*. Silva Koščina in 
Steffen. Barvni film. Prepove" 
mladini pod 14. letom. ^

Excelsior 16.00 zadnja predstava 
22.15 «11 generale dorme in P1 
Ugo Tognazzi in M ari angela 
lato. Barvni film za vse. ■, 

Ritz 15.30 «11 genio della 
Waren Beatty in Goldie Ba 
Barvni film za vse. . m

Aurora 16.00 Prvič v Trstu 
di fifa e di coltello*. Franco ^ 
chi in Ciccio Ingrassia. Barvni 
za vse. . isK

Impero 16.00-18.45-21.30 «11 i™11 
sul tetto*. Barvni film za vse-

Cristallo 16.45-21.00 »Via col ve nt°r
• vivie®Barvni film. Clark Gable m v 

Leight. Paole
Capitol 16.30 «Beati i ricchi*. ,p 

Villaggio, Lino Toffolo. Barvni 
za vse. j|

Filodrammatico 16.30 «La mazU^pi« 
ballano le svedesi a letto*- jj. 
film. Prepovedano mladini P00 
ietom. ^t

Moderno 16.30 «Per amore no ^ 
rato una spia russa*. Kirk 
Barvni film za vse. _ m. 

Vittorio Venete 16.00 »Cane di 
Prepovedano mladini pod 1®- ^ 

Abbazia 16.00 «Rapina record * — 
York». Sean Connery. Barvni 

Ideale 16.00 »I leoni di Pi^jS* 
Marc Damon in Erna Sc*® 
Barvni film za vse. fe

Astra 16.30 «11 sergente Kle™^^ 
ter Strauss in Tina Aumont- ” 
film za vse. \

KINO Nfl OPČINAH
predvaja danes ob 18. uri 
»MIA NIPOTE LA VER**®®! 
Igra Fred Williams. Prel 
mladini pod 18. letom.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure) 

AlTAngelo d'oro, Trg Goldoni 8; 
Cipolla, Via Belpoggio 4; Aj Due Luc- 
ci, Ul. Ginnastica 44; Miani, Mira- 
marski drevored 117 (Barkovlje). 

nočna SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Dott. Gmeiner, Ul. Giulia 14; Man- 
zoni, Largo Sonnino 4; INAM, Al 
Cedro, Trg Oberdan 2; Ai Gemelli, 
Ul. Zorutti 19/c.

Kmečka zveza obvešča vse udele
žence letošnjega članskega izleta, da 
so slike na ogled na oglasnih deskah 
na sedežu v društvenih prostorih v 
Trstu, UL Geppa 9.

Z namenom, da zainteresirani, ki 
so ali želijo slike naročiti, jih tudi 
zares dobijo čimprej, prosimo vse iz
letnike. ki si želijo ohraniti s slikami 
spomin na izlet, da se oglasijo v 
tajništvu KZ do 20. t. m.

Tajništvo Kmečke zveze

Razstave
V TRŽAŠKI KNJIGARNI

do konca meseca najnovejša P® 
olja slikar Rudolf Saksida.

... • feb*
V piranski Mestni galeriji ie

spektivna razstava del sli kari8 
ta Sirka.

* * * itali*
V galeriji Rossoni na Korzl1 

razstavlja Emilio Primožič 0 d 
Razstava je odprta neprekmJ (f 
8. do 21. ure in bo trajala do

* * *

V galeriji Torliundcna
svoja dela Giuseppe Cesetti “ gif'1' 
ki bo trajala do 29. t. m. F j„ t" 
ob delavnikih od 10.30 do ^ 11 
16.30 do 19 30. ob nedeljah P8 
do 13. ure.

* * * rili PV občinski umetniški eaFr gV®jf 
do 25. novembra razstavlja e tP 
dela Guido Antoni. Razstava jj. 
prta ob delavnikih od 10- ° ,^ P 
od 17. do 19 ure. ob n®®
od 10 do 13. ure ,

* * * cofi *
V galeriji Cartesius. Ul. M8 . s'"0' 

bo do 30. novembra razstavil 
dela Fritz Baumgartner.

V umetniški galeriji Mik0®" jj f
Italia 9-f, Pasaža Rossoni) ^ 
t. m. razstavljal svoja de>* 
Giuseppe Duren. .

Odbor združenja staršev Sl®
trgovskega zavoda »Žiga *®. ^ 
vse starše dijakov na ®
zbor, ki bo jutri, 19. t. ^ 
v šolski telovadnici. Vljudno

KASTA organizira tečaj st prj f*, 
ne. Vpisovanje in informacUe ^ a* 
či Zavadlal, Ul. Geppa 
stropje.

Mali oglasi
p

Radijskega tehnika, . 
v laboratoriju in izvedenca gjjFA 
sprejme takoj z odličnim' 
dohodki v službo Radloba®
Pascolj 24.

Uredništvo Primorskega 8 
izreka podžupunu tržaške 

prof. Luclu Lonzi *" a ^ 
iskreno sožalje ob 

očeta G jo vanilija



primorski dnevnik
ju
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VPRAŠANJE, KI VZNEMIRJA POSLOVNE KROGE
v

Cez dober mesec uvedba 
davka na dodatno vrednost
IVA bo nadomestila IGE in vrsto drugih posrednih davkov - Veljala bo za 
bjago, storitve in uvoz blaga iz tujine - Splošen odstotek 12 odst., v izjem- 
mh primerili 6 odst. ali 18. odst. - Katere vrste blaga se bodo najbolj podražile

Ifalo več kot mesec dni nas še znižani davčni meri 6 odstotkov.

PRIHODNJE LETO ZAKON ZAPADE

zatn t^v*cov manjšega obsega, a 
J? mč manJŠega pomena za go- 
niU/^ega operaterja in potroš
il .(med temi tudi 
inskega davka).

Ceori

^ (med temi tudi razne vrste 
leg

rav se Italija že leta pri-

vpeljave davka na dodatno , Te blagovne vrste so posebej ome- 
. e®»st (IVA), ki bo, kakor zna- j njene v spisku A k najnovejšemu
nalfo j,.anuaria prihodnjega leta i vladnemu odloku. Takih postavk
toetrrptil davek 113 poslovni pro- I je 89 (85 vrst blaga in 4 vrste
sili jj , ■* in kakih dvajset dru- storitev). Za 21 blagovnih vrst pa

je določena višja stopnja obdavčit
ve (18 odstotkov). To blago se bo 
torej najbolj podražilo (kolikor se 
že ni) od 1. januarja dalje. Oglej
mo si torej, katere so te vrste 
blaga, ki jih vsebuje spisek B k 
omenjenemu odloku.

1. dragulji, 2. naravni in kulti
virani biseri, 3. izdelki iz platine, 
4. izdelki iz umetniške keramike, 
če so ročno okrašeni, 5. krzna iz
branih vrst, 6. slike umrlih av
torjev, originalne jedkanice, se
rijske reprodukcije in litografije, 
kiparska dela umrlih avtorjev, 
znamke in ustrezne zbirke, numiz
matične zbirke, druge zbirke zgo
dovinskega, arheološkega, paleon- 
tološkega in etnografskega znača
ja ter starinski izdelki, nastali 
pred več kot 100 leti, 7. igralne 
karte in prilior, 8. rekviziti za 
igralnice, 9. krokodilja in kačja

j, J3 na to, da uskladi svoj si- 
jjT*. Posrednega obdavčenja s si-
člani iT ve'iaj° v drugih deželah 
jjCah Evropske gospodarske 

Jftoosti, do uvedba IVA vendarle■'ašla ogromno večino italijanskih
2***fcv in potrošnikov nepri- 
so J?en°: številne publikacije, ki 

Pojavile na trgu, kakor tudi 
davuVanja ’n konference o novem 
fale k? 50 jih doslej organizi- 
. trgovinske zbornice, stanovske

melje volne, vicune in kašmira, 
11. tkanine in konfekcije iz keli- 
ma, Šumaka in karamanije, 12. 
stenske preproge izdelane na ro
ko ali klekljane, 13. preproge iz 
vzhodnih dežel, Daljnjega vzhoda 
ali iz Severne Afrike, izdelane na 
roko, 14. dišave in ekstrakti, 15. 
letala s pogonskim strojem do 
600 KM, 16. osebni avtomobili z 
motorjem nad 2.000 kub. cm in 
motoma kolesa z motorjem nad 500 
kub. cm, 17. tobačni izdelki. 18. 
prekajena losos in jeseter, kavjar, 
gomoljika, 19. slaščice brez kaka
va v bogati konfekciji, 20. čokola
da in slaščice izdelane na osnovi 
kakava v bogati konfekciji, 21. 
peneča vina z oznako «naravnega 
vrenja v buteljkah*.

!° dru,[ge organizacije, niso moglel2rw\l • .
kgj. . d* ?e vrzeli tudi zaradi tega. 
Poki6! ^ snov, s katero so raz- 

“7 ?e vedno «sub conditio- 
bini Za<d1ii vladni odlok, ki spre- 
Sejj? vrsto določb v izvirnem be- 
ijj,u ?akona o vpeljavi novega 
k *a’ •te bil namreč objavljen še- 

1**®« dnevi. Iz tega je lahko
dJ?*-1, da bo uvedba davka na 
arv. n° vrednost, ki predstavlja 
*tloš Pomembnejši korak k uvedbi 
liji »e- davčne preosnove v Ita- 
•iva zadeva in da se bo
sbifl davčna ureditev v državi u- 

a sele čez nekaj mesecev. 
Poim; em ba gospodarstveniki in 
Eira'l sn,ki ugibajo, kako bodo rea- 
ne e °a novo ureditev posamez- 
^,ene. (na viru proizvodnje, na 
5^k in na drobno). V glav- 
4) Prevladuje mnenje, da bo- 
Ptsk ••e v vei'h ab manjši meri 
Ule - m da bo ustrezno bre-

• Tržaški župan je odredil pre
poved parkiranja za vsa vozila od 
27. novembra do 30. novembra v 
predelu Ul. Bellini, ki gre od Trga 
Ponterošo do Nabrežja Tre Novem
bre ter v predelu Trga Ponterošo,
ki gre do Ul. Bellini. Ta ukrep so 

koža, koža drugih žlahtnih plazil-1 uvedli zaradi namestitve stojnic od 
cev in izdelki, 10. tkanine iz ka-1 27. do 30. novembra.
■imiiitiimiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiinmimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiimiiiiiiiiiiiimiHiitiMiiiiiiiiil

DELEGACIJA ZVEZE TRGOVCEV NA DROBNO PRI ŽUPANU

MIKLAVŽEV SEJEM 
NA PONTEROŠU?

Drevored XX. septembra zaradi gradbe
nih del trenutno ni primeren za sejem

Opustitev proste cone v Gorici bi hudo 
škodovala avtoprevozniški dejavnosti
Na ožjem področju proste cone 800 tovornjakov ■ Delajo predvsem na relaciji 
Italija-Jugoslavija • Goriškim avtomobilistom ne zadostuje bencin proste cone

Posebna delegacija predstavnikov
Stjadlo na ramena potrošnikov, i zveze trgovcev na drobno, ki sta jo 
(Jp1*.opazovalci Že dalj Časa O- sm-omlialj. vsedržavni tainik zve- 

r,ai° tudi na nevarnost, da 
in g°vci izkoristili to ugodno
rnaknD.onov,5ivo priložnost, da pri- 

eJ? SDlošnemu naraščanju cen 
hg ^dodatni «lonček», saj se 
ti ,g°če tudi z~ dodatni zaslu- 
RrejA^cevati na IVA. na tega 
ittveega kozla nove davčne ure-

<k|h^ut; za gospodarske vede, ki 
Ve^ v okviru fakultete političnih 
tej 143. univerzi v Bologni, je v 
io a Pred kratkim opravil šir- 

keto, da bi ugotovil če in v 
to se bodo cene na drob-fiirf . uuuu wiie hči ui ulj-
W. .Shile po vpeljavi IVA. An-. “ Je _M- 111

littih J*?11 razmerju pn posamez

v gia^ug°tovila. da bodo cene 
h-i,. vhom res narastle, vendar v
% *m«iir;iju J/il JJWaiJlCA-

3'1 WaSa io storitev. V ne- 
tova 'Maloštevilnih, primerih bo 
ltonKc ,yona ureditev prinesla
bosta a ' večje olajšave. Tako se 
kzop, aa primer proizvodnja in 
to(w.®va|nje električne energije
todani,1 .,Za 12 odstotkov, saj so 
jih (J n(!avki na tem področju, k: 
% IVA 1. januarja 1973 odpra 
tol- jtoatno večji kakor IVA sa- 
“®iša 'k električna energija ce- 
% . tudi proizvodnja nekate- 
tongj.^uustrijskih izdelkov lahko 
to&vvi' Strokovnjaki Instituta za 
bodo cars^° vede menijo, da se 
ktejij he v primeru, da bi ope- 
tooi2V(ViV. °kviru posameznih faz 
''tolike upoštevali dejanske
tovjv, hied staro in novo obdav-
l^totk f>ov’®a'e v poprečju za 2 
>ii ^ a- v skrajnem primeru, da 
tolr^bossmezne faze proizvodnje
totfgs . to. rta prevTžejo na

S" vsa dejanska in na-
Xtk“ n°va bremena, pa za 6

IV4 V'
to p bo, kakor znano, računala 
to in hajanje blaga iz roke v ro- 
tow na opravljene storitve, med 
blajja .moramo všteti tudi uvoz

5ss* -. . . . . . . . . . . . . . .
W|sti,. posameznega pridelka.

-»caiiio v&Ltria tuui uvw.
'z tujine. Obdavčitev bo

,a^ 12 odstotkov obdavčljive

^lagj9 ,®li storitve. Nekatere vrste

spremljala vsedržavni tajnik zve
ze Manin in predsednik trgovine 
na drobno iz Trsta Montini, se je 
včeraj zjutraj sestala v občinski 
palači s tržaškim županom ing. 
Spaccinijem, odbornikom Romanom, 
poveljnikom mestnih redarjev ter 
drugimi občinskimi funkcionarji. 
Predmet razgovora je bil znani 
problem premestitve miklavževega 
sejma iz Drevoreda XX. septembra.

Po dolgi razpravi je odbornik 
Romano orisal predlog tržaškega 
občinskega odbora, da bi tako pri
čakovani sejem premestili na Trg 
Pontenoš in bi s tem ostal v sre
dišču mesta. Obrazložil je tudi 
vzrok, zaradi katerega..je bila „qb 
činska uprava prisiljena premestiti 
sejem. V Drevoredu XX. septembra 
in sosednjih ulicah so namreč v 
teku tri gradbena dela ter delo 
za prenovitev grezničnega omrežja. 
Vse to bi predstavljalo nedvomno 
viilike težave za sam sejem.

Delegacija je s svoje strani iz
razila zadovoljstvo nad zanimanjem 
občinskega odbora za rešitev tega 
problema, ki je velikega pomena ne 
samo za krošnjarje, ki bodo na 
sejmu razstavljali svoje blago, tem
več tudi za vse prebivalstvo na
šega mesta. Ob tem so predstavniki 
zveze trgovcev na drobno izrazili 
pripravljenost, da že sedaj, preden 
se bo občina dokončno izrekla o 
kraju namestitve sejma, razmišlja
jo za naslednje leto ter da predlog 
občinskega odbora predložijo na 
vsedržavnem vodstvu zveze v Rim.

Na koncu so se predstavniki zve
ze dogovorili z odbornikom Ro
manom za ponovno srečanje v pri
hodnjem tednu, ko bo zveza predlo- 
la dokončen odgovor krošnjarjev.

Kazniva dejanja 
v prejšnjem mesecu

Tržuška kvestura je na podlagi 
izsledkov varnostnih organov lete
čega oddelka in raznih komisaria
tov javne varnosti objavila seznamV,, izjemoma podvržene

ll,,iiiiiill,,,illlllllllllllalllllllllliilllxtl1uil,,,,ia,liiiilliiiiiiiiiii,i,iiii„iii,iiiiiii|iiiiiiiunuiiiHiniiu

SINOČI V POLNI KINODVORANI

^ Kopru premiera filma 
«Pokol v Bronteju»

ser Vancimi v Garibaldijevi osvoboditvi Sicilije

N»orQ Sern. razprodani koprski ki- 
?8iw,nt je bila sinoči premiera 
jto. Q®a filma *Pokol v Bronte- 

e za prvenec pred dvema 
ISsE, Ustanovljenega koprskega 
[tora,0a Podjetja «Histria film*. 
‘tor*o se odločili, da bodo re
dili * °restanu Vanciniju omo- 
n ^esnto'tev stare zamisli o 

tragičnih dogodkov v si- 
io ruostecu Bronte na filmsko

to je namreč izredno občutiji- 
!?to> V^tetena, saj prikazuje ne 
' toni rVette. ampak tudi temne 
?|ije Zar?baldijeve osvoboditve Si- 
P*otL letu MO. Kmete, ki so 
j* in , ! lobodo kot delitev zem- 
'tolee . so tudi pobili svoje za- 
S BiJe Garibaldijev gene- 
.% i'° neusmiljeno postreliti.

delikatnost teme je bila 
to, A eden izmed glaimih vzro- 
h "io„ tožiser Vancini dolga leta 
Ia je 1 natt’ producenta. Toda 
t?ili popravljen po strogo avten- 

>K'ilrt0odovinskih virih.
S, tl. Glavnih vlog so Ivo Gar- 
„toe? Rigillo. Bert Sotlar,

°f 'h Tone Gonala. Notra-A Post,”!, m Tonp Gogala. Notra- 
n toi"it L6 so napravili v rim- 
°l)6v . h- zunanje pa v Istri.

v°■ med katerimi so bili

tudi številni obalni javni in kultur
ni delavci, je film toplo sprejelo.
Seveda pa lahko pričakujemo zdaj
še stopnjevanje že prej začetih po
lemik, ko so režiserju Vanciniju
očitali, da so dogodki v Bronteju
potekali drugače, kot jih prikazuje 
on, hkrati pa so mu tudi oporekali 
verodostojnost posameznih virov.

L. Omladič

Tečaj ACEGAT 
za elektronske inženirje

Vodstvo ACEGAT je razpisalo de
vetmesečni tečaj z dodelitvijo šti
pendij za dva diplomiranca iz elek
tronske inženerije. Razpis velja za 
vse tiste, ki do dne 31. 12. 1972 še 
niso dopolnili 30. leta starosti in 
so telesno zdravi. V ta namen je 
vodstvo razposlalo razpis univer
zam v Trstu, Milanu, Turinu, Bolo
gni in Padovi ter inženirski zbor 
niči v Trstu.

Podrobnejša pojasnila daje urad 
za osebje v Ul. Genova 6 ali v Ul 
Bellini l/d, II. nadstr., soba št. 48, 
in sicer ob delavnikih od 7.30 do 
13.30.

vseh kaznivih dejanj, ki so bila 
izvršena v preteklem oktobru ter 
število vseh kršilcev.

Sodišču so v preteklem mesecu 
prijavili 83 oseb. od katerih je 
60 na začasni avobod', 20 zaprtih, 
tri osebe pa še iščejo.

Na vrhu lestvice so, kot običaj
no, nenamerne telesne poškodbe z 
19 primeri. Sledi 15 primerov vi
njenosti, 8 primerov tatvine 5 pri
merov prodaje ukradenega blaga 
ter po 4 primeri upora javnemu 
funkcionarju, žalitve javnega funk
cionarja, slabega ravnanja v dru 
žini, groženj in ropa Po 3 osebe 
so bile prijavljene zaradi osebnih 
telesnih poškodb in oretepa, po 2 
zaradi ponareditve javnih dokumen
tov. zamenjave osebe in obreko
vanja, po 1 oseba pa zaradi izsi
ljevanja denarja, poškodovanja, go
ljufije in prisvojitve blaga.

Agenti tržaške k ves‘.ure so v pre
teklem mesecu prisodili še 92 raznih 
glob, il02 globi zaradi kršitve pro
metnih predpisov odkrili pa so v 
vrednosti približno 8 milijonov lir 
ukradenih predmetov. Končno so 
na podlagi zapornih nalogov izvršili 
19 aretacij.

NESREČNI POTAPLJAČ

Giovanni Biagi, 33-letni potapljač, 
ki se je smrtno ponesrečil predvče
rajšnjim pri grljanskem pristanu, 
ko mu je odpovedala dihalna na
prava. Preiskovalci so namreč ugo
tovili, da je bila jeklenka popolno
ma praizna. Menda je, preden se 
je še zadnjič potopil, rekel prija
telju, da z njo nekaj ni v redu in 
da nekoliko pušča.

Državna blagajna «izgubi» zaradi 
goriške proste cone na carinskih 
dajatvah za bencin, nafto in gorilno 
olje nad dve milijardi lir (točno 
2.099.850.170) letno. Gornji poda
tek se nanaša na obračun leta 1970, 
ko je bil tozadevni kontingent sko- 
ro do kraja izkoriščen. Znano je 
namreč da dobivajo prebivalci vse
ga goriškega območja nakazila za 
bencin in druga goriva, s kate
rimi lahko te proizvode kupijo po 
precej nižji ceni. Znano je tudi. 
da dobivata tako goriška kot so- 
vodenjska občina nekaj trošarine 
na račun tega bencina. Znano pa 
je tudi, da ta bencin goriškim av
tomobilistom ne zadošča in da ku 
pujejo zaradi tega bt-nčin tudi v 
Jugoslaviji. Goričani tako na en 
ali drugi način plačajo liter ben
cina okrog osemdeset lir manj 
kot drugi državljani Italije.

O kontingentu bencina proste co 
ne je spet govora sedaj, ko se 
v Gorici govori o nujnosti obno
vitve tozadevnega zakona, saj se
danji zapade prihodnje leto. O stva
ri bo tekla razprava v goriškem 
občinskem svetu na prihodnjih se
jah tega izvoljenega organa Kon
tingent bencina in nafte ni važen 
samo za goriške avtomobiliste, mar
več v večji meri za goriške avto 
prevoznike. Zaradi ten olajšav se 
je v zadnjih dvajsetih letih osredo
točil v Gorici močan avtoprevozni 
ški park, ki služi predvsem pre
važanju tovorov iz Italije v Jugo
slavijo in obratno v sodelovanju z 
jugoslovanskimi avtoprevoznimi pod
jetji. V letu 1951 so dajali nafto 
po znižani ceni lastnikom 251 to 
vornjakov, v letu 1971 pa se je 
to število dvignilo za več kot ti 
soč enot, in sicer na 1314

Večina teh vozil je registrirana 
na ožjem področju proste cone, t. 
j. v Gorici in v Sovodnjah in sicer 
808 enot, ostalih 500 pa je regi
striranih v drugih krajih naše po 
krajine V zadnjih letih so lastniki 
teh vozil morali zgraditi v Gorici j rueci .sedaj ustožben v umobolnici

letih precej povečal Novih regi
stracij je mesečno približno pet
sto, vendarle Drecej avtomobilov 
gre iz prometa. Na Goriškem smo 
v zadnjih dneh dosegli registrsko 
številko 73.500, to pa pomeni pa 
je dejansko v prometu nekaj več 
kot 40 000 osebnih avtomobilov.

Bencin proste cone dobivajo vsi 
lastniki avtomobilov na Goriškem, 
v Sovodnjah in Gorici pa so kon
tingenti dvojni od onih v ostalih 
občinah. V letu 1970 so tako avto
mobilisti na Goriškem prihranili 
milijardo in pol lir v primerjavi z 
običajnimi vsedržavnimi cenami. 
Poleg tega izhaja iz ankete ki jo 
je izvedla goriška trgovinska zbor
nica med avtomobilisti (nanjo je 
odgovorilo 2627 ljudi), da skoro 
vsem anketiranim kontingent ben
cina oroste cone ne zadostuje in 
da tri četrtine avtomobilistov kupu
jejo zaradi tega manjkajoči bencin 
v Jugoslaviji. Če ne bi bile, ben
cina proste cone, pa bi kar 88 od
stotkov vprašanih vtomobUstov 
kupovalo bencin v Jugoslaviji

Kaj to pomeni? Gosoodarski kro
gi v Gorici se zavzemajo za obno

vo zakona o prosti coni Le tako 
bosta tako država koi goriška ob
čina lahko vnovčila vsaj del de
narja za bencin, ki bi sicer šel 
skoro v celoti čez mejo

V Štandmu ustanovitev 
godbenega krožka

V štandrežu bodo imeli godbeni 
krožek. Zanimiva pobuda prosvetnega 
društva «0. Župančič* bo gotovo pri
vabila mnogo mladine, ki se zanima 
za instrumentalno glasbo še posebno 
glasbo na pihala.

Povedati je treba, da so v štan
drežu že imeli podobni krožek pred 
prvo svetovno vojno, ki se je ime
noval «tamburaški». Tako bodo po 
petdesetletnem presledku nadaljevali 
tradicijo. Vpisovanje, ki je namenjeno 
mladini iz štandreža in okolice, bo 
na sedežu PD «0. Župančič* v štan
drežu in na sedežu SPZ, Ulica Malta 
2. Organizatorji nadalje obveščajo za- 
interesTane, da ima društvo na raz
polago že instrumente in učitelja, ki 
bo vadil mladino.

NA POBUDO OBČINSKE SKUPŠČINE

Na Črnem vrhu gradijo 
televizijski pretvornik

Pretežni del finansiranja je prevzela ljubljan
ska RTV - Prebivalci pomagajo pri delu

Prebivalci Lokev. Trnovega, Čepo- 
vanske doline. Lokovcev in bližnjih 
vasi že dolgo časa čakajo na te
levizijski pretvornik, ki bi jim omo
gočil gledanje televizijskega pro
grama v celoti. Gre približno za 
3.000 ljudi, ki imajo nad 250 tele
vizijskih sprejemnikov in ki ne mo
rejo slediti domačemu programu. 
Sprejem je včasih tesno povezan 
z atmosferskimi motnjami in slabim 
vremenom, tako da niso domačini 
nikoli gotovi če bodo lahko do 
konca sledili programu.

Kaže da bo sedaj zadeva rešena 
na pobudo občinske skupščine iz 
Trnovega, ki je poverila posebne
mu odboru nalogo, da preuči pro
blem ter izbere Drimeren kraj. kjer 
bodo postavili televizijski pretvor
nik. Izvedenci so po dolgih merit
vah izbrali Črni vrh nad Lokvami 
kot najprimernejšo točko za postavi
tev pretvornika. Slednji bi iz te 
točke posredoval čiste slike ne sa 
mo prebivalcem Baniške planote, 
pač pa tudi beneškun Slovencem 
in drugim območjem tostran meje.

Ljubljanska RTV je pokazala ve
liko razumevanje za potrebe tam
kajšnjih prebivalcev hi je obljubila, 
da bv finansirala dela za ureditev 
pretvornika in 25 metrov visokega
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SPREJETE OSTAVKE ZDRAVNIKOV

V goriški umobolnici bo 
prevzela delo nova

z jutrišnjim dnem 
zdravstvena ekipa

televizijskega stoipa. Predvidevajo, 
da bodo celotni stroški dosegli 45 
milijonov starih dinarjev. RTV bo 
skupno prispevala nekaj nad 20 
milijonov S dinarjev za ostalo bo
do pa poskrbeli občinska skupščina 
in podjetja na tem območju. Pri 
tem pa seveda pomagajo tudi sa 
mi domačini, ki bodo opravili pre 
težni čel težaškega dela brezplačno 
Posebne težave nastajajo pri pre 
vozu gradbenega materiala, saj je 
potrebno vse prevažati na tovornih 
živalih vendar boste dobra volja 
in vztrajnost vse rešila

Finančne olajšave 
zaradi stavke bančnikov

Goriški prefekt je izdal, na pre
dlog ravnatelja Banca dltalia, o- 
dločbo, po kateri veljajo določene 
olajšave za vse tiste, ki niso mogli 
plačati svojih obveznosti (menic, 
čekov, itd.) letošnjega 10. novem
bra, ob priliki celodnevne stavke 
bančnih uradnikov. Brez dvoma bo
do podobni odlok izdali tudi v zve
zi z drugimi stavkami bančnih u- 
radnikov, ki so bile v četrtek ter 
bodo še v prihodnjih tednih.

«Cecilrahka» 
v Katoliškem domu

Kot prejšnja leta bo tudi letos v 
; Katoliškem domu tradicionalna re- 
■ vija ejevskih zborov, imenovana «Ce 
cilijanka». Nastopilo bo 18 zborov 
iz naše dežele. Pričetek pevske 

; revijo bo danes, 18. t.m. ob 20.30, 
jutri pa se bo program pričel ob 
16. uri.

Začasno bo bolnišnico vodil dr. Carucci iz Padove - Socialistični zastopnik v odboru ni glasoval 
za ta sklep - Sestanek zastopnikov kovinarjev z notranjo komisijo v psihiatrični bolnišnici

ustrezne naprave za shrambo teh 
vozil. Tu so bili prizadeti pred
vsem večji avtoprevozniki, kajti 
ni moč zahtevati od lastnika enega 
samega tovornjaka, da si ta zgra 
di večjo garažo. Podjetja z več 
tovornjaki pa so morala ustreči 
zahtevi trgovinske zbornice, ki je 
to postavila kot pogoj za dodeljeva 
nja kontingenta nafte po znižani 
ceni. Nafte so v letu 1970 porabili 
skoro 100.000 hektolitrov avtopre
vozniki ,pa- so v primerjavi s sploš
nimi italijanskimi cenami prihranili 
skupno 586.457.350 lir

Goriški trgovski krogi trdijo, da 
bi prišlo v Gorici do občutne kri
ze, če ne bi parlament prihodnje 
leto obnovil zakona o prosti coni 
Marsikateri avtoprevoznik bi zapu
stil Gorico in prav gotovo bi mar
sikateri šofer ter precej mehanikov 
izgubil, delo. Z avtoprevozništvom 
se v Gorici ukvarja nekaj tisoč lju
di, vsi ti so možje in v glavnem 
družinski poglavarji. Gre torej za 
visoko kvalificirano moško delovno 
silo. Na drugi strani pa se avto 
prevozniki pritožujejo tudi zaradi 
močne jugoslovanske konkurence, 
ki je postala precej ostra zlasti 
v zadnjem času.

Vprašanje bencina proste cone 
zanima na splošno tudi ostale avto 
mobiliste. Konec leta 1970 so imeli 
v goriški pokrajini registriranih 
33.245 osebnih avtomobilov, sko
ro enega na vsake štiri prebivalce. 
Gostota avtomobilov vezana na šte
vilo prebivalstva je na Goriškem 
za malenkost nižja od one na 
Tržaškem precej višja pa od one 
zabeležene v pokrajinah Videm in 
Pordenone in precej višja od go
stote zabeležene v splošnem itali
janskem merilu. Trst in Gorica sta 
na tem področju na prvih mestih 
v Italiji.

Gorrji podatki se nanašajo na le
to 1970. Vedeti pa moramo, da se 
je avtomobilski park v zadnjih dveh

Skupina novih zdravnikov po ju- ga sindikata kovinarjev ter za
tri prevzela vodstvo v goriški u- stopniki največjih tovarn v pokra- 
mobolnici. Načeloval ji bo dr. Ca- jini in sicer tržiške ladjedelnice,

tovarne ASGEN, Detroit, OMG in 
SAFOG. Najprej so imeli sindika 
listi sestanek z notranjo komisijo 
umobolnice, pogovorili so se o se
danjih metodah zdravljenja ter u- 
gotovili, da so vsi za nadaljeva
nje metode odprtega zdravljenja. 
Obstajajo seveda skrbi, če bo no
va zdravstvena ekipa to metodo 
nadaljevala. Nato so se sindikalisti 
sestali tudi s poverjenim ravnate
ljem dr. Casagrancjčjepp), jp z dru- 
gimi zdravniki ter se pogovarjali 
o tej moderni metodi zdravljenja, 
V ponedeljek bedo zastopniki ko
vinarjev imeli še sestanek s po
krajinskim predsednikom.

v Padovi, v njej bodo še trije 
zdravniki. Pomagala jim bo tudi 
ena zdravnica goriške bolnišnice, ki 
ni, za razliko od drugih, dala 0- 
stavke. Ta sklep je v četrtek zve
čer sprejel pokrajinski odbor, ki 
je istočasno sprejel tudi ostavke 
ostalih zdravnikov s poverjenim 
ravnateljem dr. Casagrandejem na 
čelu. Ti bodo v službi še jutri, prav 
tako bo verjetno jutri prišlo do 
izmenjave med eno in drugo zdrav
stveno ekipo.

Sklep o sprejemu odstavk in o 
namestitvi novih zdravnikov so od
borniki sprejeli v odsotnosti so
cialističnega predstavnika v ožjem 
odboru Waltritscha. Ta je, v skla
du z izjavo in nastopom sociali
stičnega predstavnika dr. Semole 
na torkovi seji sveta, zahteval 
predhodno posvetovanje s stranka
mi. Zaradi kratkega časa, ki je 
bil na razpolago, niso zastopniki 
KD in PSDI ugodili tej prošnji in 
zastopnik PSI je zapustil sejo. 
Sklep so torej sprejeli le krščan
ski demokrati in socialdemokrati.

V ostalem pa daje pokrajinska 
uprava zagotovilo, da se bo zdrav
ljenje v umobolnici nadaljevalo po 
sedanjem sistemu odprte bolnišni
ce Sklep o takem zdravljenju je 
na torkovi seji sprejela levosredin
ska večina soglasno. Podobno sta
lišče so zavzeli tudi sindikati, ki 
so pred dnevi objavili svojo izja
vo, v četrtek zvečer pa so zah
tevali v zvezi s tem sestanek s 
predsednikom pokrajine dr. Chien- 
tarolijem. Sestanek bo danes zju
traj. Tudi dr. Casagrande je v 
četrtek zahteval razgovor s pokra
jinskim predsednikom. Ne vemo, 
če bo do tega sestanka prišlo pred 
predajo poslov novim zdravnikom 
in novemu poverjenemu ravnatelju.

Včeraj zjutraj so se podali v 
umobolnico zastopniki kovinarskih 
sindikatov. V delegaciji so bili čla
ni tajništva enotnega pokrajinske-

Prescnečenje prof. Basaglie 
ob imenovanju novega 
ravnatelja umobolnice

V zvezi z imenovanjem novega 
ravnatelja in drugega zdravstvenega 
osebja v goriški umobolnici je njen 
bivši dolgoletni ravnatelj in seda
nji ravnatelj tržaške pokrajinske 
psihiatrične bolnišnice prof. Franco 
Basaglia izjavil: cPreden dam svo
je mnenie moram predvsem spo
znati meni povsem neznano ose
bo, ki so jo poklicali k vodstvu 
tako važne bolnišnice, kot je da
nes goriška umobolnica, ki je bila 
prav v teh dneh osrednja točka 
razprav z izvedenci svetovne or
ganizacije za zdravstvo. Ne vem, 
kdo je dr. Carucci, sploh ne vem 
kdo bo lahko nadomestil devet 
zdravnikov, ki bodo zapustili bol
nišnico v ponedeljek. Stvar me 
povsem preseneča*.

Pokrajinski odbor ANMIL je ob
javil lestvico zmagovalcev tečaja 
za študijske podpore za šolsko le
to 1972-73. Skupnih 800.000 lir bo
do tako razdelili: 13 studi iških pod-
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NOVA GOSTINSKA PODJETJA V GORICI

Opozorilo KZ 
vinogradnikom

Kmečka zveza opozarja svoje 
člane - vinogradnike, da je treba 
prijaviti pridelek vina.

Kdor ne bi izpolnil in oddal pri
jave, ne more potem dobiti dovo
ljenja, da vino lahko proda, ali 
sam toči v osmici.

Po zakonu so predvidene stroge 
kazni za tiste, ki bi vina ne pri
javili (od 100 tisoč do 1 milijona 
lir globe).

Prijave je treba napisati na po 
sebnih obrazcih. Rok za njihovo 
oddajo zapade nepreklicno 29. no
vembra. Ni torej moč računati na 
možnost prijave po tem roku.

Zato naj se vinogradniki zglasi
jo na tajništvu KZ do 27. novem
bra, da jim izpolni in vloži prijavo.

Tajništvo KZ

Novi motel avtomobilskega kluba 
stane okrog pol milijarde lir

Njegov promet se bo predvidoma precej povečal 
ko bosta dograjena avtocesta in avtoport

Motel goriškega avtomobilskega 
kluba, ki so ga zgradili v predvi
devanju večjega avtomobilskega in 
tovornega prometa z dograditvijo 
avtoceste od Vileš do Gorice in da
lje preko meje v Slovenijo in no
vega mejnega prehoda ter tovorne 
postaje na tem predelu, že sedaj, 
v prvem letu po otvoritvi, kar do
bro deluje. Te dni bodo zopet od
prli kegljišče in igralnico, ki jih 
je sedanji upavitelj gostišča ure
dil v spodnjih kletnih prostorih in 
ki predstavljajo novost za Gorico.

Na občnem zboru članov avtomo
bilskega kluba pred tremi tedni v 
Gorici so obravnavali tudi delova
nje motela s posebnim ozirom na 
dodatne stroške za njegovo opremo 
in zunanjo ureditev.

Iz obračuna stroškov po stanju 
dne 30. junija 1972 je razvidno, da 
so lani oddali dela za posebno tla
kovanje prostorov goriškemu podjet
ju Efilsanitaria za nekaj nad 3.8 
milijona lir. Notranjo opremo so 
naročili pri podjetju «Mizarstvo Oli- 
vieri*. ki je predložilo najugodnejšo 
ponudbo za 31.8 milijona lir; ogre

valne naprave v prostorih hotela 
so naročili pri državnem podjetju 
AGIP za 5.6 milijona in pod pogo
jem, da bodo 6 let kupovali goril
no olje pri tem podjetju. V zame
no pa je AGIP dobavila brezplačno 
ogrevalno peč. Ureditev zunanjosti 
s posebnim oziram ta tlakovanje in 
asfaltiranje dohodnih poti, so po
verila podjetju Edoardo Mattiroli za 
3.66 milijona lir.

Seznam našteva še razne druge 
dobave za zavese, tapetni papir, ti
skovine, preproge, keramične plo
ščice, jedilni pribor, svetilke, pisar
niško opremo itd., ki so jih po ve
čini dobavila razna goriška podjet
ja za skupno vsoto nad 20 milijo
nov lir.

Vodstvo motela so poverili spe
cializiranemu podjetju za vodenje 
gostinskih obratov A. Veronese & 
Co. Po pogodbi, ki so podpisali me
seca julija lani, bo podjetje plače
valo letno po 12 milijonov lir na
jemnine.

K tem je treba dodati še druge 
izdatke za razna dodatna dela le
tos. Po drugi strani pa so odsto

pili družbi AGIP del zemljišča v 
izmeri 3.324 kv.m za ureditev ben
cinske servisne postaje, za 900 ti
soč lir letne najemnine.

Celoten račun izdatkov za motel 
vključno z raznimi pristojbinami in I 
davki je dosegel 477.7 milijona lir, 
ki pa še ni dokončen, ker imajo 
v načrtu še razne dopolnitve, med 
njimi tudi take, ki predvidevajo 
precejšnje stroške. Tako je treba 
računati, da bo dokončen obračun 
ob zaključku vseh del dosegel in 
morda tudi presegel znesek pol mi
lijarde lir.

por za nižjo srednjo šolo v zne
sku 20.000 lir vsaka; 12 študijskih 
podpor za višjo srednjo šolo v zne
sku 35.000 lir in 2 študijski podpo
ri za univerzitetne študente v zne
sku 60.000 lir vsaka.

AMNIL nadalje sporoča, da bodo 
dodelili finančne podpore delavskim 
invalidom, ki nimajo še delovnega- 
mesta, po zakonu 482/68, ki dolo
čuje invalidom obvezno zaposlitev. 
Za izpopolnitev prošenj naj se za
interesirani obrnejo na urad AM 
NIL, Ul. V. Veneto 14.
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Nocoj v Štandrežu 
šahofsfct simultanka

Na sedežu p. d. «Oton Župan
čič* v Štandrežu bo nocoj ob 21. 
uri šahovska simultanka. Doslej 
anonimni slovenski šahist iz Gori
ce se bo z domačimi šahisti pome
ril na več deskah. Vodstvo dru
štva «0. Župančič* vabi nocoj na 
svoj sedež vse štandreške šahiste.

S tem v zvezi lahko povemo, da 
je tudi to slovensko vas na Go
riškem zajela šahovka mrežica. 
Po pred dvema letoma uspelem 
mladinskem šahovskem tečaju je 
dvoboj med Fišerjem in Spasskim 
za svetovno šahovsko prvenstvo v 
Reykjaviku privabil še marsikoga 
v druščino ljubiteljev šaha. Mar
sikdo si je doma omislil šahovni
co in igra s prijatelji. Opazili pa 
smo tudi, da ljudje igrajo šah 
tudi v javnih lokalih v Štandrežu.

V avtomobilu so odkrili 
ukradeno podobo

V Tržiču so agenti kvesture 
ustavili avtomobil, v katerem so 
našli podobo iz 17. stoletja v vred
nosti poldrugega milijona lir. V 
avtomobilu sta se peljala I. G. iz 
Vicenze in ženska G. V. Agenti so 
nadalje ugotovili, da sta mož in 
ženska pripeljala sveto podobo ne
opaženo čez jugoslovansko mejo, 
da bi jo tu pri nas prodala.

Danes radio Trst A 
o prosvetnem 
delovanju v Štandrežu

Radio Trst A bo danes ob 11.50 
oddajal intervju z zastopniki pro
svetnega društva «Oton Župančič» 
iz Štandreža.

Eksperimentalni oder 
PDG iz Nove Gorice

bo na pobudo MLADINSKEGA 
KROŽKA IZ GORICE nastopil v 
prosvetni dvorani v Gorici, Ver
dijev korzo 13

v petek, 24. t. m. ob 20.30 z 
novostjo VITOMILA ZUPANA:

BELE RAKETE LETE 
NA AMSTERDAM

Režija: V. Soldatovič; scena: M. 
Vipotnik; kostumi: M. Kumar; 
song: I. Mignozzi. Nastopajo:
Jerica Mrzel, Tone Šolar in Jure 
Kavšek.

Za mladino pod 14. letom 
neprimerno.

Razna obvestila
V sredo, 22. t. m„ ob 20.30 bo v 

klubskih prostorih v Verdijevem Kor 
zu 13 srečanje s člani Eksperimen
talnega odra Primorskega dramskega 
gledališča iz Nove Gorice. Upravnik 
in umetniški vodja Jože Babič, dra
maturg Marjan Kovač in igralci bodo 
orisali nastanek m ozadje gledališke 
novitete Vitomila Zupana, «Bele ra
kete lete na Amsterdam*. Predavanje 
organizira Mladinski krožek iz Gorice.

Razstave

Delavec padel 
z zidarskega odra
S pet metrov visokega zidarske

ga odra je padel 32-letni Mario 
Clemente iz Turjaka. Zidar, ki de
la pri tvrdki SEI v Ul. Romana, 
je delal na odru, ko se je nenado
ma podrlo nekaj tramov, ki so 
služili za oporo. V bolnišnici se bo 
Clemente zdravil 15 dni.

Popusti za volivce
Zaradi obnove krajevnih uprav, 

bodo tudi v naši pokrajini 26 no
vembra v nekaterih občinah volit
ve Volivci, ki so poklicani, da iz
rečejo svoj glas in bivajo v ino
zemstvu ali v oddaljenem kraju, 
bodo zato imeli posebne popuste 
pri prevozih. Kdor je v inozemstvu 
bo lahko potoval v drugem razre
du vlakov brezplačno, kdor je pa 
na nacionalnem bo imel 75-odstot 
ni popust.

Letalske družbe Alitalia, SAM. I- 
tavia, Alisarda in ATI bodo prav 
tako prevažale volivce s posebnim 
popustom in sicer v okviru držav
nega ozemlja s 30-odstotnim po
pustom v mednarodnih zvezah pa 
s 25-odstotnim popustom

Trčenje dveh avtomobilov
Dario Gon, 31-letni delavec iz 

Šempetra ob Soči, je trčil s svo
jim v drugi avtomobil, last Gio- 
vannija Bruna. Gon se je peljal 
po cesti, ki iz Gorice pelje v 
Tržič in zaradi slabosti zavozil na 
drugo stran ceste ter trčil v Bru
nov avtomobil. Rešilec je oba voz
nika prepeljal v tržiško bolnišni
co, kjer se bo Goti zdravil deset 
dni zaradi pretresa možganov, 
medtem ko bo Bruno ostal v bol
nišnici, kjer so mu zdravniki ugo
tovili rano na glavi in možganski 
pretres, 15 dni.

V galeriji «Pro Loco* razstavlja do 
30. novembra slikar Pasquale Vitale.

Kino
Gorica

VERDI 17.00—22.00 cL’arancia mecci 
niča*. M. Douel in M. Kerlin. Ban 
ni film. Mladini pod 18. letom pri 
povedano.

CORSO 17.00—22.00 *La feccia*. Wi 
liam Holden in Susan Hayworc 
Barvni film za vse.

CENTRALE 17.15—21.30 «L’esibizion 
sta*, J. Cobum in A. Archei 
Barvni film.

MODERNISSIMO 17.30-22.00 «Miir 
metallurgico, ferito nelfonore*. G 
Giannini in M. Melato. Barvni filir

VITTOR1A 17.15—22.00 <11 divorzio 
fatto per amore*. R. Benjamin i 
J. Shinpus. Barvni film. Mladin 
pod 14. letom prepovedan.

Tržič
AZZURRO 17.30 <Diritto damare* 

Barvni film.
EXCELSIOR 16.00 <La cagna*. Barvn 

film.
PRINCIPE 17.30 <Cabaret». Barvn 

film.

Aova Gorici,
SOČA (N. Gorica) cGusarski svetil 

nik», ameriški barvni film — ol 
18. m 20.

SVOBODA <Superdiabolik», ameriško 
italijanski barvni film — ob 18 
in 20.

RENČE <Vrt Finzi Contini*, i talij anak 
barvni film — ob 19.30.

ŠEMPAS «Demoni*, angleški barvn 
film — ob 20.

DESKLE <Uvajanje v ljubezen*, ka 
nadski barvni film — ob 19.30.

PRVACINA Prosto.
KANAL Prosto.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Alla Salute, Ulica Cosulic, 
tel. 72480.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je dežurn 

lekarna Marzini, Korzo Italija 8£ 
tel. 2443.
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IZ MEDNARODNOPOLITIČNEGA ŽIVLJENJA

Nemci pred volitvami 
in svojim vstopom 

v Org. združ. narodov
S pravkar sklenjenim sporazumom 

med obema nemškima državama 
je druga svetovna vojna dokončno 
pri kraju. In najbrži tudi tre
tja.

Do mednemškega sporazuma je 
bila dolga pot. Skovala sta ga po 
skoraj dvajsetih napornih pogaja
njih državna sekretarja Zvezne in 
demokratične republike Nemčije, 
Egon Bahr in dr. Michael Kohl, 
ki sta pred kratkim sporazum tudi 
parafirala. Dokončno bo podpi
san po parlamentarnih volitvah v 
ZR Nemčiji. Pot do sporazuma 
pa se je začela še pred začetkom 
zadnjih pogajanj.

Seveda se s sklenitvijo sporazu
ma dolgoletna mora vedno znova 
grozečega «rajha» še ni razblini
la. Sporazum o temeljnih odnosih 
med Zvezno in Demokratično re
publiko Nemčijo je namreč vpra
šanje ponovne združitve obeh Nem- 
čij pustil odprto. Toda poglavja 
v sporazumu, ki govore o po
puščanju napetosti v Evropi, o 
mirnem sožitju, o razorožitvi in 
enakopravnem sodelovanju, ven
darle deloma govore o tem, da 
bo Nemčija, če bo kdaj znova zdru
žena precej drugačna od one v 
preteklosti.

To je s svojo politiko dokazala 
tudi levoliberalno usmerjena vla
da kanclerja Brandta. Nekdanji 
zahodnonemški župan je v treh le
tih, odkar se je znašel za krmi
lom bonske vlade, ustvarjal to 
kar bi lahko imenovali «nemški 
trenutek evropske zgodovine*. Za
radi svojih naprednih stališč in 
politike je upravičeno prejel No
belovo nagrado za mir. Sklenil je 
tako imenovane »vzhodne spora
zume* s Sovjetsko zvezo in Polj
sko. S tem je priznal meje, ki 
so bile po drugi svetovni vojni 
začrtane med Nemčijo in Polj
sko in tako, upajmo, pokopal 
znane utvare najkonservativnejših 
krogov Nemčije o ponovni oživit
vi nekdanjega «močnega rajha*. 
Na Poljskem je ob svojem obis
ku v tej državi pokleknil pred 
spomenikom žrtvam nacističnega 
divjanja v varšavskem getu, s či
mer je priznal krivico, ki so jo 
nemški nacisti storili svetu. Skle
nil je sporazum o tranzitu med 
Zahodnim Berlinom ter Zvezno re
publiko Nemčijo, podrl tako ime
novani železni zid, ki je ločil o- 
be Nemčiji. Naposled je priznal 
novo evropsko stvarnost: obstoj 
druge nemške države. Nemške 
demokratične republike, ki so jo 
pred tem zaničljivo imenovali «sov- 
jetsko okupacijsko cono*, navzlic 
dejstvu, da pa je bila Zvezna re
publika v enaki meri okupacijska 
cona zahodnih velesil in neglede 
na to, da je Demokratična re
publika dosegla velikanske gospo
darske uspehe in si pridobila ne
majhen ugled v svetu.

Pravkar sklenjeni sporazum med 
obema Nemčijama temelji na tre
nutni nemški stvarnosti. V osrčju 
Evrope obstajata dve Nemčiji, ne 
sicer kot povsem suvereni državi 
(Štiri velesile so malo pred tem 
sklenile ohraniti vse svoje pristoj
nosti nad obema Nemčijama tudi 
po njenem vstopu v OZN), a ven
dar kot dva pomembna dejavnika 
prihodnje evropske varnosti in so

delovanja. Pomen mednemškega 
sporazuma je največji prav v tem 
da odpira pot k lažjemu popušča
nju napetosti in sporazumevanju 
v Evropi. Finska vlada je že raz
poslala vabila za evropsko konfe
renco o varnosti in sodelovanju, ki 
bo predvidoma prihodnje leto v 
Helsinkih. Priprave za to konfe
renco potekajo zelo živahno. Na 
tej konferenci se bo Evropa dogo
varjala o novih povojnih realno
stih, o popuščanju napetosti, o mir
nejši in varnejši poti v prihod
nost na osnovi medsebonjega 
enakopravnega sodelovanja.

Mednemški sporazum bo to do
govarjanje olajšal, mu dal večjo 
spodbudo. Tako je z njegovo pomo
čjo ena od dolgo let nezaceljenih 
evropskih ran prekrita z obližem, 
ki naj bi jo postopno povsem za
celil. Zdaj je stvar samo še v 
tem, da se v Nemčiji ne bi našel 
kdo, ki bi ta obliž hotel odtrga
ti, da bi rana spet zakrvavela.

Nekako v tem smislu je že izre
kel svojo grožnjo vodja zahodno- 
nemške opozicije Barzel, ki se 
bo te dni spopadel na volitvah s 
kanclerjem Brandtom. Po skle
nitvi mednemškega sporazuma je 
namreč izjavil, da bo njegova 
stranka — v koaliciji s še bolj 
nazadnjaško krščanskodemokratsko 
unijo Bavarca Straussa — skušala 
po zmagi na volitvah spremeniti 
sporazum z Nemško demokratič
no republiko tako, da bi bil čim 
ugodnejši za Zvezno republiko, ti
pati je, da se ta grožnja ne bo 
uresničila, predvsem zaradi tega 
ne, ker ni pričakovati, da bi 
Brandt po tako uspešni zunanje
politični dejavnosti izgubil na vo
litvah. Kar pa zadeva notranjo 
politiko, je ta vedno v dobri meri 
odvisna od zunanjepolitičnih sta
lišč, usmeritev in uspehov. Si
cer pa nemški volivec tako že 
iz prakse ve, kaj bi v tem pogle
du utegnila storiti krščanskodemo- 
kratska stranka saj je bila zadosti 
dolgo na oblasti. Pravijo, da se

kolesa zgodovine težko zavrte na
zaj, ni pa izključeno. Marsikdaj 
se je že zgodilo. Nemški človek 
to najbolje ve, saj je moral svoje 
zadevne izkušnje drago plačevati. 
Na osnovi tega bi torej danes i- 
mel biti mnogo bolj osveščen. A 
še vedno obstaja nevarnost politič
ne intrige, ki ji malomeščanstvo 
tako rado naseda. V Nemčiji je 
bil prav nemški malomeščan, ki 
je pripeljal Hitlerja na oblast. 
Poizkusi črne restavracije, ki se 
z ^ njimi pogosto tako rade poli
tično spogledajo razne sredinske

(Nadaljevanje na 6. strani)

Slikoviti Novodevičky samostan, kjer je tudi pokopališče nekaterih sovjetskih vidnih osebnosti, med 
drugimi je tu pokopan Nikita Hniščov. V ospredju toplo jezercc z racami in gosmi ter njihovimi

uticami

PO ZAPISKIH FRANCA LUPINA PRIREDIL IVO MARINČIČ

Znašli smo se sredi veselih svatov 
in skupaj z njimi «ohcetovali»

Posebnost zase je trgovina «ber- 
jozka* kjer prodajajo najrazličnej
še blago za tujo valuto, za dolar
je, lire, marke, šilinge itd. Na raz
polago so spominčki vseh vrst, 
od navadnih preprostih, do drago
cenih in redkih. Take prodajalne 
spominčkov imajo tudi po vseh 
drugih hotelih.

Naslednje dni smo obiskali in 
si ga ogledali tudi največji hotel 
v Sovjetski zvezi in na svetu, ki 
se imenuje «Rosija» (Rusija) Raz
polaga kar s 6000 posteljami. V 
tem hotelu je prodajalna v ve
liki dvorani, kjer dobiš vse mo
goče spominčke iz Moskve. Pri

S srečanja naših izletnikov z ruskimi novoporočenci in svati. Ne
vesta razdeljuje mednje cvetje iz poročnega šopka. Prvi od leve je 

naš veteran Franc Lupin

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.05 Jutranja glasba; 7.30 
Jutranje popevke; 11.35 Poslušaj
mo spet; 13.30 Glasba po željah; 
14.45 Dejstva in mnenja; 15.45 
Oddaja za avtomobiliste, 17.00 
Za mlade poslušalce; 18.15 Umet
nost, književnost in prireditve;
18.30 Koncertisti naše dežele; 19.10 
Družinski obzornik, 19.25 Zbo
rovsko petje; 20.00 šport; 20.50 
Iz življenja naših skladateljev: 
»Jacobus Gallus*, radijska igra;
21.30 Vaše popevke; 22 30 Zabav
na glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran; 

15.10 Glasbeni program; 16.20 
Strani iz albuma.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.30, 

17.30, 18.30, 20.30 Poročila; 6.15 
Glasba za dobro jutro; 7.00 Ju
tranje popevke; 9.00 Program s 
Corradom; 9.30 20.000 lir za vaš 
program; 10.00 Od melodije do 
melodije; 10.45 Plošče Reoord;
11.30 Današnji pevci; 12.00 Glas
ba po željah; 13.30 Fumorama; 
14.15 Plošče; 15.45 Mini juke 
box; 17.00 Veselo v sobotno po
poldne; 17.45 Primorska in nje
ni ljudje; 18.00 Progresivna glas
ba; 19.00 Zapojmo in zaigrajmo;
19.30 Prenos RL; 20.30 Večer v 
glasbi: 22.35 Plesna glasba.
NACIONALNI PROGRAM 
7.00, 8.00, 13.00, 15.00 22.00 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba; 8.30 
Jutranje popevke; 9.15 Vi in jaz; 
10.00 Posebna reportaža; 12.10 
Lahka glasba; 13.15 Preizkušajo 
se diletanti; 14.09 Toti dal Monte, 
sopranistka; 15.40 Sobotni orke
ster: Jean Bouchety; 16.20 Znan
stveni program; 17.10 Veliki va- 
rietč; 19.10 Tito Maccio Plauto:

SOBOTA, 18. NOVEMBRA 1972
Miles gloriosus (D soldato spac- 
cone), La suoeera; 21.30 Fran
coske popevke; 21.50 Orkestri 
lahke glasbe; 22.10 Plošče, 

il. PROGRAM 
7.30, 8.30, 13.30, 14.30, 19.30 Po

ročila; 7.40 Poje Amalia Rodri- 
guez; 8.40 Stare popevke; 9.35 
Strnjena komedija; 10.05 Pesmi 
za vsakogar; 10.35 Program z 
Ginom Bramierijem; 11.50 Zbori 
z vsega sveta; 12.40 Zgodovina 
ital. popevke; 13.50 Kako in za
kaj? 14.00 Plošče; 15.00 «Alto 
gradimento*; 16.35 Plošče resne 
glasbe; 17.40 Ping - pong; 18.30 
Posebna reportaža; 18.45 Glasbeni 
program; 20.10 Jazz; 21.00 Can- 
zonissima.

III. PRC^RAM
9.30 Gabriel Faure: kvartet

št. 1 opus 15; 10.00 Koncert za 
začetek; 11.00 Radio za šole; 11.40 
Sodobna ital. glasba; 12.25 Karl- 
heinz Stockhausen; 13.00 Plošče 
resne glasbe; 14.30 G. Rossini 
»Pepelka*; 17.15 Koncert sopra 
nistke Marjorie Wright in A. Bel- 
tramija pri klavirju; 18.45 Te
denski filmski pregled; 19.15 Vsa- 
kovečemi koncert.

FILODlFUZ! JA
8.00 Koncert za začetek; 9.00 

Simf. glasba; 10.10 Schumanno
ve skladbe; 11.00 Simf. skladbe; 
12.00 Liederistika; 12.20 Samuel 
Barber; 12.30 Današnji in včeraj
šnji interpreti.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00,

19.30 Poročila; 8.10 Glasbena ma
tineja; 9.05 Pionirski tednik; 9.35 
Glasovi v ritmu; 10.20 Pri vas 
doma; 12.10 Mozartove skladbe;
12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 Po 
domače; 13.15 Zabavna glasba;
13.30 Priporočajo vam...; 14.10 S 
pesmijo po Jugoslaviji; 15.00 Do

godki in odmevi; 15.40 Pojo na
ši operni pevci; 16.00 «Vrtiljak»; 
16.40 S knjižnega trga; 16.55 Pe
ter Nero na klavirju; 17.10 Z 
ansamblom Hazy Ostenvald; 18.15 
Dobimo se ob isti uri; 18.45 Naš 
gost; 19.00 Lahko noč, otroci!;
19.15 Ansambel Lojze Slak; 21.15 
Za prijetno razvedrilo; 22.20 Od
daja za naše izseljence; 23.05 — 
01.00 S pesmijo in plesom v novi 
teden.

ITAL. TELEVIZIJA
9.30 TV v šoli; 12.30 Poljudna 

znanost; 13.00 Komični filmi;
13.30 Dnevnik; 14.00 Francoščina;
14.30 Odprta šola; 15.15 TV v 
šoli; 17.00 Spored za najmlajše;
17.30 Dnevnik; 17.45 Spored za 
mladino; 18.40 Kulturni spored; 
19.10 Sedem dni v parlamentu; 
19.50 Šport in ital. kronike; 20.30 
Dnevnik; 21.00 «Canzonissima»;
23.15 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 Država za 

državo: Švica; 22.00 Program z 
novimi avtorji; 23.00 Sedem dni 
v parlamentu.

JUG. TELEVIZIJA
9.35 TV v šoli; 15.00 Namizni te

nis Jugoslavija - Kitajska; 16.30 Ko
šarka Borac - Lokomotiva; 18.00 
Obzornik; 18.15 V deželi klobukov - 
film; 18.40 Gospod Piper - film;
19.15 Humoristična oddaja; 19.45 Ri
sanka; 20.00 TV dnevnik; 20.35 Za
kaj bi veselo ne peli; 21.30 Jet Av
strija - film; 21.45 Medicinski cen
ter - film; 22.35 Tv kažipot; 22.55 
Poročila.

KOPRSKA BARVNA TV
16.30 Košarka — Banja Luka - Lo

komotiva; 19.45 Mina nastopa za ko
nec tedna; 20.15 Poročila; 20.30 »Sle
dovi v parku* film; 21.20 Mali 
koncert: Z. Kodaly »Galantni ples*.

nakupu dobiš ustrezno potrdilo, 
s katerim lahko nemoteno odne
seš tako nakupljene predmete pre
ko meje domov. Sicer lahko že 
sedaj povemo, da nas na našem 
povratku na meji ni nihče vpra
šal za potrdilo, niti nam niso pre
gledali prtljage.

MED RUSKIMI SVATI
Po večerji prvega dne smo o 

stali kar v hotelu, kjer nas je 
čakalo zanimivo presenečenje. V 
isti dvorani, kjer so nam servi
rali večerjo, so imeli svoje slavje 
tudi domači «ohcetarji», in sicer 
kar dvojno. Poleg tega je imela 
tudi skupina učiteljic z moskov
skih šol svoj praznik in slavje. 
Na odru je bil šestčlanski god
beni ansambel ki je igral tako 
veselo in poskočno, da so se raz
vnele in zaplesale mlade učitelji
ce in je godba dvignila še svate 
ter seveda tudi vse nas izletnike 
z Goriškega in iz Trsta. Tako smo 
se vsi pomešali v veselem raja
nju, a pevci p. d. »O. Župančič* 
iz Štandreža so zapeli nekaj na
ših pesmi. Kmalu so jim priteg
nili še drugi. Neka veselo razigra
na učiteljica je dejala: «Danes je 
naš dan, naš praznik in zato nam 
je zelo drago, da smo skupaj z 
Vami in smo se spoznali.* Pogo
vor. petje in ples pisane družbe 
so se v najlepšem razpoloženju 
zavlekli do pozne ure.

Nevesta je stopila iz svatovske 
skupine ter nam s prijaznim na
smehom razdelila svoj poročni šo
pek, vsakemu izmed nas po en 
cvet, za spomin na nocojšnje ta
ko nepričakovano slavje, ki po go
tovo ostalo nepozabno v spominu 
vseh. ki smo se ga udeležili. No- 
voporočencem smo želeli zdravja 
in obilo sreče v novem življenju 
in nevesta se je za čestitke zelo 
ljubeznivo in prisrčno zahvalila.

Vendar je treba povedati, da 
takega razkazovanja kot ga po
znamo pri nas ob takih prilikah, 
ko nekateri kar tekmujejo med se
boj v razkošju, v Sovjetski zvezi 
ne poznajo ob poročni slovesnosti. 
Nevesta je bila v belem, do tal 
segajočem oblačilu. V rokah je 
nosilo preprost šopek rož, pona
vadi iz prav lepih, polnorazcvete- 
lih živobarvnih aster. Ženin je 
imel sicer preprosto, a okusno 
črno obleko. Tudi drugi svatje so 
bili lepo in dostojno oblečeni Se
veda so se poročne navade tudi 
v Sovjetski zvezi v zadnjih 50 le
tih spremenile, prav kakor pri 
nas. Spominjam se iz časov po 
prvi svetovni vojni, ko je moral 
ob poroki ženin na podleželju po 
stari tradiciji nos’ti na poročni 
dan škornje. Ker pa si zaradi rev
ščine škornjev marsikdo ni mogel 
kupiti, so si pomagali tako, da 
so si jih za nekaj kopejk za to 
priložnost izposodili in v njih po 
mili volji plesali ves dan. Na
slednjega dne pa se je moral že
nin zopet sprijazniti z »lapkami* 
(nekakšne copate iz lipovega lub
ja).

Tudi v Leningradu smo videli 
več parov novoporočencev. Vozili 
so se v s cvetjem okrašenih av
tomobilih. Kot smo pozneje vide
li. pa so morali tudi novoporočen
ci, ko so šli čez Rdeči trg, vsi 
peš, ker je preko njega prepo
vedano kroženje z vozili ob času, 
ko je Leninov mavzolej odprt za 
obiske

TOPLO JEZERCE 
IN PLAVAJOČE UTICE
Naslednji dan je bil določen za 

ogled mesta. Vozili smo se z av
tobusi, ki so šli počasi, ker nam 
je vodič spotoma razlagal in nas 
opozarjal na razne mestne zani
mivosti, mimo katerih smo se vo
zili po zelo dolgih in širokih uli
cah, ki so bile skoro vse obdane 
z drevoredi.

Ob mogočni ulici Kalininov pro
spekt se dviga dolga vrsta nebo
tičnikov. Po vsem mestu je mno
go zelenih površin, parkov in tr
gov z številnimi spomeniki, ki 
jih ruski narod zelo ceni ter je 
nanje ponosen. Vozili smo se tu
di po nekdanjem starem mestu,

di ne posejano z nebotičniki, ven
dar je tudi tu vse obdano s cvet
jem in zelenjem, da o splošni či
stoči niti ne govorimo

Peljali smo se mimo man jšemu 
jezercu podobnega bazena, kjer vi
diš tudi v najhujši zimi Moskov
čane, ki se kopljejo V bazenu je 
namreč vodni izvirek s stalno 
temperaturo 25 stopim Celzija. O- 
krog bazena je nasajen park z le
po negovanimi drevesi.

Jezerce je tik ob robu nekdanje
ga Novodeviškega samostana Za 
obzidjem tega samostana je poko
pališče raznih ruskih vojskovodij 
in drugih veljakov, ki niso bili 
dovolj zaslužni, da bi jih pokopali 
pod Kremeljskim zidom v bližini 
Leninovega mavzoleja. Tudi Niki- 
to Hruščova so tam pokopali Žal 
si pokopališča zaradi skopo od
merjenega časa nismo mogli ogle
dati, čeprav bi bilo zanimivo.

Sredi Novodeviškega samostana, 
na nekoliko vzvišenem prostoru, 
stoji velika Saboma katedrala s 
številnimi pozlačenimi kupolami, 
ki blestijo v soncu visoko nad 
bližnjimi strehami. Po jezercu ki 
ga od treh strani obkrožajo sa
mostanski zidovi in gozdiček, pla
vajo male utice na ploščah ki so 
podobne malim splavom. Nanje se 
ob hudem vremenu, ali pa tudi 
samo za počitek, zatekajo števil
ne gosi in race, ki plavajo po 
vodi.

(Nadaljevanje sledi)

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

«Skupina U» 
v Kulturnem domu

^Skupina U* se je kljub različ
ni usmerjenosti svojih pobudnikov 
izkazala za zelo trajno umetni
ško združenje, ki ima za sabo že 
mnogo uspešnih nastopov v Trstu, 
a tudi v raznih krajih Italije, e- 
nako kakor v Kopru in Piranu. To
pot prikazujejo že drugič v raz
stavišču Slov. Kulturnega doma 
nadaljnjo usmeritev in napredek 
svojega dela.

Slednji izstopa predvsem v plat
nih Deziderija Švare. Prejšnjo po
zornost morju, ko je še stanoval 
tik nad njim, posveča sedaj ka- 
menitosti naše vasi V platna so 
namreč vpeta v celoti le proče
lja, koti in prehodi hiš z oboki 
in z belim kamnom uokvirjena 
okna. Nikjer ni barve zelenja ne 
modrine neba. Zato ti pogledi v 
žarečem poletnem soncu ustvarja
jo vtis sredozemskih vasi, nar še 
podčrtuje gladka ploska barva. V 
tem pa vidimo tudi slikarjev na
men podati vasi ki obkrožajo Trst 
z vidno razliko od kraških vasi.

Boris Zuljan je tu razobesil do 
sedaj največje svoje platno »Ofcno 
v svet» kjer je zgoščeno podal 
svoje dojemanje sveta s površin
sko obogatenimi pestrimi krpami 
barv Zuljan je nedvomno močna 
slikarska osebnost, ki pa ničesar 
ne izgublja niti v najmanjši sliči
ci prefinjene izvedbe, kot npr. v 
sliki z naslovom «V dobi dozore
vanjej*. Ako Zuljan izpopolnjuje 
svojo izraznost, kaže pa Robert 
Kozman nova hotenja. Ne glede 
na svežejši zamah potez v olju »O- 
kus po jeseni» stremi prenoviti 
svoj impresionizem s sodobnejšimi

prijemi. To nakazujeta obe olji 
na trati ležeče žene. posebno ona 
«Pod soncem». Oblike teles se tu 
skoro pretapljajo z vegetacijo v 
splet razgibanih črt. Dokaz, da 
nam v Kozmanu raste verjetno 
resen obnavljalec zamejskega sli
karstva.

V zagonu obnavljanja pa stoje 
Vecchiet, Volk in Žerjal. Prvi 
nam podaja zelo drzno izvensli- 
karsko likovno upodobitev ePoiz- 
kus z jajcem» v dveh enačicah. V 
obeh uporablja razne snovi, kot 
veliko pločevino, prozorno plasti
ko, papir z obrizgi ožganin in 
predrtinami ter na njem veristič
ne odtise kurjih peres. S tem nam 
prednjači že kar pred svojim uči
teljem Černigojem pri vnašanju 
novih odmevov iz revolucionarno
sti likovne ustvarjalnosti. Slogov
no se prefinjuje tudi Volk Fran
ko v treh svojih «Strukturah» in 
še v delu «Nepoznani kodeks», 
kjer vidimo v srebrnih štirikotni- 
kih poleg geometričnih tudi dru
ge znake. Volk gradi slike sicer 
kot arhitekt, smiselno, vendar 
s skoro glasbeno tenkočutnostjo 
«.Leitmotiva» za ritem ponavljanja 
bazične oblike.

Kot grafik je Dolinčan Fdvard 
Žerjal najbližji slovenskosti oko
lja, kjer ustvarja. Tu so spet zna
ni barvni tiski kot «Kraški mo
tiv,», «Kraške razvaline» in po
dobno z znaki okrasov kraških 
kalon, polnimi starožitne lepote v 
preprostosti svoje izvedbe.

MILKO BAMBIČ

150 LET ŠKOCJANSKIH JAM

Rudarji iz Idrije 
pomagajo odkrivati 
podzemske lepote
Ob odprtju jame za turizem je bil 2. maja 1886 prvi jamski 
praznik - Istega leta so jamarji odkrili 400 m novih rovov

Škocjanska Reka in njen spod
nji tek Timava sta bila znana 
že v 16. stoletju. Tako je vne- 
šena Reka že v Laziusov zemlje
vid avstrijskih dežel iz leta 1561 
(Razpravo o tem je napisal V. 
Bohinec v Naših jamah, 12. let
nik, pod naslovom «Lazius, Pla
ninska reka in Cerkniško jeze
ro*). Reka in Timavus sta že 
omenjena tudi 1. 1674 v delu 
NOVUS ATLAS, ki sta ga izdala 
G. in J. Blaev v Amsterdamu. 
Prav tako spominja Timavo A. 
Kircher v delu «Mundus subter- 
raneus* iz leta 1678. Pravilnejšo 
podobo Reke je podal Valvasor 
v «Siavi vojvodine Kranjske* 1689. 
leta. Prav tako jo kratko ome
nja rudniški zdravnik v Idriji, 
B. Hacquet v znanem delu «Oryc- 
tographia camiolica (1778-79).

Škocjanskega podzemlja pa vsi 
ti pisci niso poznali. Miillerjev 
izpis iz tujske knjige v Matavunu 
(to so sežgali italijanski fašisti 
1925. leta), objavljen v F. Miiller- 
jevem nemškem vodniku Škocjan
skih jam, nam pove, da se je 
21. julija 1839 prvi spustil s 
splavom po podzemski Reki vo
dovodni mojster iz Trsta, Janez 
Svetina, ki je hotel na pobudo kon
trolorja H. Lindnerja raziskati Re. 
ko za potrebe tržaškega vodovoda. 
Sam poroča, da je prišel 1460 klaf- 
ter v podzemlje. Dunajski speleo
log A Schmidi pa je pozneje sredi 
19. stol. ugotovil, da je prišel le 
120 m daleč. Bil je prvi, ki si 
je drznil s čolnom v Škocjansko 
podzemlje.

Marca 1850 je prišel po naro
čilu dunajske vlade na Kras dr 
Adolf Schmidi, da bi raziskal pod 
zemski tok med Škocjanom in De
vinom zaradi zajetja vode v trža
ški vodovod. Na njegovo prošnjo 
mu jp bil dodeljen rudarski prak
tikant Ivan Rudolf s 5 rudarji iz 
Idrije Ekspedicija je bila dobro 
opremljena in je uživala podporo 
tržaških mestnih oblasti, zlasti žu
pana M. Tommasinija. Čoln so le s 
težavo spravili v jezero v Veliki 
dolini in dospeli do vhodne odpr 
tine ponora. Glavni tok vodi 13 
čevljev navzdol. Pod slapom na 
desnem bregu je splezal skozi raz
poko in odkril današnjo impozant
no. Schmidtovo dvorano. Tik pod 
prvim slapom ustvarja Reka maj
hen bazen, ki so ga poznejše eks
pedicije uredile za pristan. Velika 
voda spomladi 1851 pa je odnesla 
vse čolne in tako se šele 33 let 
pozneje začenja pravo raziskova
nje škocjanskega podzemlja, obe
nem z njim pa tudi prvi začetki 
škocjanskega jamskega turizma. To 
raziskovanje je povezano z Jamar
sko sekcijo «Kustenland» (Primor
je) Nemško . avstrijskega planin
skega društva. Gorniki Anton Han- 
ke, Jožef Marinitsch in Friedrich 
Miiller so začeli z raziskovanjem

podzemske Reke 1884. leta. Ker jj 
bilo prodiranje po podzemski 6 ^ 
nemogoče so ob steni sestopu* , 
veliko, 200 m dolgo, 40 m sir . 
in do 100 m visoko dvorano, 
se boči nad podzemsko rek0, 
jami so dali na čast rudarskes 
inženirja, Slovenca Ivana Bi*#1 ' 
ime Rudolfova dvorana. Ta od? 
va je odločilno vplivala na 
daljnje delo. Tako so vzeli i» 
ške občine v zakup Škocjanske J. 
me, popravili zanemarjene sjoP 
ce v Veliko dolino in napravili 
črt za raziskovanje škocjanske?* 
podzemlja. V svojem dogovo®^ 
škocjansko občino so naglasni ^
je le z ureditvijo teh jam ®°f’. 
zadržati številne turiste, ki P*L 
jejo preko Krasa in s tem n 
zaslužek siromašnemu do®aC 
prebivalstvu. .j

Kmalu zatem je prvi °r0 
Marinitsch iz Mahorčičeve ja®® 
čolnom v Malo dolino. Tako je 
jama dobila ime Manničeva P^
Izboljšana so bila pota v

Jamarji pri premagovanju 6. slapa v škocjanskem podzemlju 9. 
novembra 1884, s čimer so si odprli pot za nadaljnje prodiranje 

(Po risbi A. Heilmanna iz 1. 1893)
..... ......... .............................. .......................................... nun................................................................. ................. .

kolju. Živčnost in razrvanost uteg
ne vplivati na vaše odločitve sen
timentalnega značaja.

ki se bodo razvijali po vaši želji 
in zamisli.

dolin', in položena nova pot >z ' 
tavuna direktno skozi gozd ® !£, 
ko grebena med Malo in . e 
dolino do dna Velike dolin® 
Schmidtove dvorane. .

S ponovno zgrajenimi 3 čoln1 
se podali po dolgem vodne® 
nalu po podzemski Reki in djS ,g 
sloviti 6. slap, kjer pada 
med navpičnimi stenami 7 ® ^ 
boko. Tako so dosegli drug® ^ 
gromno podzemsko dvorano, 
jo imenovali v čast prvega ‘ 
skovalca Svetinova dvorana- < 
pozno jeseni se je posrečilo 
pionirski raziskovalm trojici P, 
šestega slapa. Pri tem na>)MIie 
delu je igralo glavno vlogo 
tov domačinov. Prva sta od 
ga jezera dalje zaplula Anten 
ke in kmet Jednak iz Bazo 
Šesti slap pomeni mejnik v zg^. 
vini raziskav podzemske RekeY- vi- 
daljnje prodiranje je bito žara ^ 
šokih voda možno šele 1885ttr 
Novoodkriti dvorani so v P001, 
lju dali ime Miillerjeva dvor 
Tudi v tej akciji so sodelovan
je domačini. .

Poleg raziskovanja so se j3®, j, 
vrgli tudi na turistično lZ^a°|-e- 
jame Ponovno je bila vzpo®a ^ 
na in zavarovana pot v Veliko 
lino. zgrajen je bil Tom®0® 
most, imenovan po zaslužne® g

lep pogled na slap v Veliki J' 
ni. Postavili so ga obrtniki *

ziskovalcu Krasa. Z mostu

ga obrtni« jS 
niče v Divači. Vrh 163 m 
stene v Veliki dolini so P0®^ 
Razgledišče (imenovano p° P, V

' d'turizeS
je bil prvič 2. maja 1886 jg

lonaslednici «štefaniewarte»)-. 
zvezi z odprtjem jame za
je bil prvič 2. maja 188b,Jin 
praznik, ob katerem je 
staro obiskovalo dobro razsoji 
no jamo. Ta praznik se je v 
skozi vso avstrijsko dobo. vUjlfi 
Škocjanskih jamah je dobil 
turizem na Krasu svojega 
budnika. V tej dobi ie bila 
600 m dolga zakapana Divas * 
ma. Ta in pa Vilenica sta P pir
prešli v upravo slovenskega
ninskega društva v T.stu. . toi 

Od leta 1886 dalje so I®1-
odkrili 400 m novih rovov. Let?,

s*'
Mto je izšel prvi pisani vodnik ^jj. 

janskih jam izpod peresa 8 ■ 
lerja. Za tiste čase odlični v ,e, 
z načrtom A. Hankeja na®. 
da so vodniško službo v J . j< 
opravljali predvsem dom®’1 ^9 
Matavuna (Jože Antončič, r-
Gombač, Luka Gombač. 
kvenik in Jurij Cerkvenik. r,:jjr 
Antončič). V gostilni «Pn ?k°:J ni
ških jamah* (sedaj Gombači^ so 
la že takrat uprava jame 
se zbirali vodniki, prodajale 
niče in razsvetljava za v.-if11^1'1 

Ko so jamarji domačini v
“ <

1 nč
v nadaljevanju Šmidlove dv® ^ 
desni steni čudovito Jamo ^ je
vicami, so Škocjanske i^gal0 
bolj zaslovele. To odsritje -1. sjtev' ___ j __ i-L-uz__._ ore®1’,..!,.povod za izboljšanje m
poti više, tako da so turist^ ^ 
ko obiskovali jamo
šoki vodi. Takrat so se zac- ,j v 
di izkopavanja kulturnih P®fj]j ’ 
Tominčevi jami, kjer so ^ne
kulturne plasti iz novokamen g

Dr. FRANCE

lab'

tudi Ja»
las tj.

NA FILMSKIH PLATNIH

Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Dobro 

premislite preden se odločite za 
novo poslovno zvezo. Nepričakovan 
obisk bo razveselil vas in vašo 
družino.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Ugodno 
razdobje za umetniško aktivnost. 
V večernih urah boste deležni do
kazov srčnih simpatij. Ne bodite 
nervozni.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Od
klonite predloge, ki bi lahko moti
li vašo prihodnost. Večer boste 
posvetili družini in ožjim sorodni
kom.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Brez 
strahu se lahko lotite posla na

ki še ni povsem obnovljeno in tu- j popplnoma novem področju. Dogod-

LEV (od 23.7. do 22.8.) Izboljšati 
bo treba organizacijo dela, če ho
čete izboljšati zaslužek. Ne odre
cite pomočii dpbremu prijatelju.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Z 
nepopustljivostjo ne boste dosegli 
mnogo, več bo zalegla diplomacija. 
Okoliščine bodo pospešile uresni
čitev neke želje.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Priložnost za pomembno finančno 
operacijo. Navezali boste stike z 
oseho, ki ste jo izgubili iz vidika.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22,11.) 
Manjša nesoglasja v delovnem o-

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Sreča bo danes odločno na vaši 
strani. S pravilnostjo boste ohra
nili ravnotežje v srčnih odnosih.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) No
vi elementi vam bodo odprli noijšo 
perspektivo. V družini boste našli 
čvrsto oporo za realizacijo nekega 
načrta.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) No
vo zavemištvo bo prekinilo obdobje 
mučne izolacije. Vaše sklepe bodo 
odobravali, toda samo načelno.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Možnost 
nesoglasiji s predpostavljenimi. Os
tre diskusije v zvezi s probtorr»m, 
kateremu ste posvetili mnogo napo
rov.

Vittorio Do Sica:

«Lo chiamereu10
Audrea»

Vittorio De Sica, ki so 0a i> 
sa neorealizma imeli ne^.:serj“• 
največjega italijanskega reZl 
je postopoma padal vedno 
Tudi njegova boljša de]0 n,;i f. 
navdušujejo dosti manj. Njnff mi 
znejši, predvsem najnovejši 'p, 
pa so na izredno nizkern n & 
čeprav so včasih prejeli k<> 
scarjevo nagrado. P'

Zadnji film »Lo chiameretn ^ st 
dreat je tudi zelo neroden, .^jf. 
nam vendar vsaj deloma Z(1 s«ifi 
Siže in scenarij je napisa*
De Sicov sodelavec Cesar e m-
tini, ki je tu pa tam ;'

ristten*jati svoj nekdanji humorist,c,‘L ji' 
Doživetja poročenega pora• :u V0 
vi v razočaranem pričakovo > $■
otroka, spominjajo na zvn^
straktnega in realističnega, pl 
tero nas je Zavattini navadi 
mu tMiracolo a Milano»•. . . . . . . . . . . . .. ........ fS
loške poglobljenosti oseb PTgfijP 
ni. Le sposobnost Nina Mam $ 
daje tu pa tam dogajanju l’ g, 
stojnost.
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SOBOTA, 18. NOVEMBRA 1972

ODBOJKA
moška c liga 

21.15 v Nabrežini
ra* — ACLI Montecchio

* * *

filejev memorial
16.00 v Gorici, Katoliški dom
Nastopajo štiri ženske ekipe

NOGOMET
prijateljska tekma

14.00 v Padričah
Mo Trst — PD

KOŠARKA
1BR MLADINCI
18.00 v Gorici 
Mei Arte — Bor

JUTRI
RfDElJA, 19. NOVEMBRA 1972

ODBOJKA
. ŽENSKA B LIGA
0.30 v Noventi Vicentini
fniavera Marzotto — Bor

* * *

[°-30 v Trstu, stadion «1. maj»
^9 — Lovable Bergamo

* * *

... DEKLICE
tii- v Trstu, Elizejske poljane
UG$S — Breg

nam/zn/ tenis
. moška a liga
0.00 v S. Elpidio a Mare

''•amirella — Sokol
* * *

. moška d liga
00 v Gorici, Ul. Rabatta 18

Aud« - Dom

8.30 ŽENSKA LIGA
v Zgoniku

°pata tudi Kras A in B

NOGOMET
. 2. AMATERSKA LIGA
L4'30 v Križu

esna — Primorje 
* * *

J4.30 v Doijni
re3 — Portuale

* * *

^4.30 v Bazovici
,rl» — Sag rado

* * (F
^•30 v Torreanu

Nanese — Juventina
* * *

1n J- AMATERSKA LIGA
O,. ta Proseku

""pija — Don Bosco 
* * *

Bf°e3o_v Dolini
9 G — Libertas Barkovlje

i?.?® v Trstu, stadion «1. maj»
nl°n — COOP

pi30 v Padričah
"ttorec — Libertas Opčine

Sovo°dV- štandrežu v°dnje — Fossalon.* * *
121e MLADINCI
to'5 v Trstu, Sv. Sergij

n,ac°ri — Gaja

Ed°° v Padričah
f* — Vesna

n * * *

Col|na Opčinah 
“alunga — Union 

* * *
1,.„ NARAŠČAJNIKI
6? »* ' ■ Costalunga 

* * *
12- ZAČETNIKI
Opj , na °Piinah

c na Supercaffe — Breg

KOŠARKA
18 o« Moška d liga
previsu

* * *

9.30 NARAŠČAJNIKI
Ko™ V Trs,u- UT detla Valle

ntov®l - Inter 1904
14 * * *

v Trstu, Ul della Valle 
der — Polet

15 30 ***
Kicr»,.V Trstu. Ul della Valle . 8,,°ri _ Bor

NOGOMET PRED JUTRIŠNJIMI TEKMAMI Al

Derbi Vesna-Primorje 
prvič v 2. amaterski ligi
V nižjem amaterskem prvenstvu imajo naše ekipe lepe možnosti za osvajanje točk
2. AMATERSKA LIGA

V nedeljo bodo v 2. amaterski 
ligi odigrali osmo kolo, kjer bo naj
važnejše srečanje med Vesno in 
Primorjem Za ta derbi vlada med 
kriškimi in proseškimi navijači ve
liko zanimanje, saj se bosta ekipi 
prvič srečali v drugi ligi. Doslej 
sta se enajsterici srečali le v 3. 
AL na raznih turnirjih in v prija
teljskih srečanjih. Za mnenje o ju
trišnjem srečanju sme povprašali 
dva «bivša» igralca: Verginello in 
Barbianija. Verginella (ki je letos 
prestopil k Vesni): «I,ahko pride 
do vsakršnega rezultata. Seveda bo 
o izidu precej odločala tudi sreča 
in pa kako bodo prišli igralci na 
igrišče. Na žalost pa je kriški pra
vokotnik majhen, tako da ne bo pri
šla do izraza odlična kondicija o- 
beh ekip. Kot primer naj navedem, 
da smo letos bolje igrali na tujem 
kot doma. O Primorju lahko rečem, 
da je dobra ekipa, ki ima predvsem 
odlično obrambo in solidno sredino 
igrišča, medtem ko se doslej na
pad ni posebno izkazal. Vsekakor 
menim, da bodo imeli glavno besedo 
pri Primorju Prašelj, Barnaba in 
Barbiani. Kar se tiče Vesne, še ni 
gotov nastop Miliča in Kelemeniča. 
Manjkal pa bo tudi izključeni Zof- 
foli.»

Barbiani (ki je več let igral za 
Vesno letos pa je trener in igra
lec Primorja): «Derbi bo gotovo, 
kot vedno, zelo napet. Primor.1,e ab
solutno potrebuje točke, katere si 
je bolje nabrati v začetku prven
stva, upoštevajoč, da je naš cilj ob
stanek v ligi. Upam. da bo nedelj
ska tekma lepa in korektna ter 
brez rclemik. Na svoj račun bi mo
rali priti predvsem navijači, ki jih 
gotovo ne bo manjkalo. Glede po
stave nimam težav, saj imam na 
razpolago štirinajst igralcev, na i- 
grišče pa bodo stopili res najboljši.*

Breg bo imel v gosteh ekipo Por- 
tualeja in ima realne možnosti, d'a 
osvoji obe točki. Toda paziti mera, 
da ga Tržačani ne presenetijo, kot 
so v nedeljo kriško Vesno

Zarja bo gostila Sagraao, ki ni 
bil še nikdar poražen. Naloga Zar 
je bo zato precej naporna,_ toda po 
zadnjih uspehih je razijoloženje Ba- 
zovcev na višku. Menimo, da bo 
Zarji uspelo odnesti vsaj točko.

V ostalih srečanjih predvidevamo 
remi med Aurisino in Interjem ter 
med Muggesano in Isonzom, čeprav 
M' dolbačlbh'lahko ta^n^esenetib 
furlanske nogometaše (ki so prvi na 
lestvici). Srečanje Libertas Prosek 

^'Libertas T8 bf ge iboralo zaključi
ti z zmago Tržačanov medtem ko 
se bo skušal Fogliano maščevati za 
nedeljski poraz, žrtev pa bodo Cam- 
panelle. Med Flaminiom in S Can- 
zianom pa je možen vsak izid.

3. AMATERSKA LIGA
Po slabem startu oi moralo biti 

nedeljsko šesto kolo uspešno za na
še enajsterice.

V skupini N igra Duino proti Li- 
bertasu Sv. Marko in se bo moral 
precej potruditi, če bo hotel ohra
niti varno prvo mesto Cartimavo in 
ACF.GAT upata na spodrsljaj Duina, 
da bi se tako približala vrhu le
stvice Union bo moral nastopati 
proti ekipi COOP in po tolikih ne
uspehih računajo Podlonjerci na 
zmago ki bi jo lahke dosegli, če 
bodo zaigrali organizirano.

V skupini O bo najvažnejše sre
čanje med Supercaffe in GM Trst, 
ki ju loči na lestvici le pičla točka 
Nedeljski izid bo verjetno odločal, 
katero moštvo bo ostalo na drugem 
mestu lestvice za Zaulami. Primo
rec bo igral doma proti Libertasu 
z Opčin, ki je prejšnjo nedeljo prvič 
zmagal Trebenci so še vedno brez 
točk, na katere računajo v tej tek
mi. Igrali pa bodo tudi za pre- 
s:iž saj trenira Opence bivši igra
lec Primorca Henrik Čuk.

V skupini P ne bi smela imeti 
S. Anna, ki igra proti Dotniu, pre
velikih težav, prav tako kot Costa- 
iunga. ki bo nastopala proti Baru 
Veneto Olimpija se bo skušala po 
dveh zaporednih porazili rehabiliti
rati v tekmi proti Don Boscu Breg 
B bo igral proti Libertasu iz Bar-

OMIIIU«
fflia

Dr
Frairci

PARTIZANSKIM zdravnika 41 •

flfckaj dni je prišel v «Pavlo» dr. Edvard, utrujen, ža
bi hftm Vendar smo ga bili veseli. Imeli smo občutek, da 
pl Z? ^ more ndč zgoditi, če je on z nami. že leta 1942 Je 

tlzanih na Gorenjskem, ko je bilo najtežje. V neštetih 
r> VeijJ1 aktl)ah ga nd zadel niti drobec železa.

^rat je pripovedoval, kako je prišel z Dolenjskega na 
» -jai Pero Pohoda, da bd prevzel vojaško vodstvo. Po- 

• <<KaJ vi Gorenjci! Mi na Dolenjskem podimo 
jto * vojsko, vi tu pa bežite pred nekakšnimi polioisti.» 

, 111 poznal teh policistov, najelitnejših nemških čet, po- 
arJenih za boj s partizani. Gorenjci so morali požreti 

It ^ka Pa so «policisti» začeli hajko, Je Popivoda bežal in 
hQ Se <ni tako «zabil«, da ga ni bilo nekaj dni na spregled. 
^ So j® Pokazal, mu gorenjski tovariši niso nič rekli, pogledi 

1, Dr » dovolj zgovorni.
pkij s Edvard Je prišel kot naročen. Partizanu Slavku Debe
li ji rane že skoraj zacelile. Nenadoma je težje zbolel. 
, V vL, ruhati krl Vi bi skoraj izkrvavel.
^tošjJ^mišndci je bilo dosti fiziološke raztopine in podobnih 
1 v določenih primerih lahko za silo nadomeste kri,
Si, P61 Jaku pa ne bi pomagale. K on servirane krvi nismo 

e*e zadnji mesec pred koncem vojne so nam s padali

kovelj in tudi tokrat bo naloga Bre
žanov precej težka.

B. R.

NOGOMET NA GORIŠKEM

Zahtevna tekma 
za Juventino

Juventina bo igrala jutri na i- 
grišču Toireanese, kjer jo čaka 
res težka preizkušnja. Furlanska 
ekipa ima namreč najbolj učinko
vit napad, saj je do sedaj dosegla 
14 golov, medtem ko imajo Šband- 
režci eno najboljših obramb (samo 
3 prejeti goli) O izidu tekme simo 
vprašali kapetana ekipe Edija Ta- 
baja, ki je tako odgovoril: «Ko 
gremo v goste, upamo v neodločen 
izid. Vseeno pa se zavedamo, da 
bo nedeljska tekma zelo težka, če 
upoštevamo rezultate, ki jih je do 
sedaj dosegla Torreanese*.

Za nedeljsko tekmo je trener 
Culot sklical sledeče igralce, (ki 
naj se zberejo ob 13. uri pred gostil
no Romana na štandreškem trgu): 
Plesničar, Tomažič, Nanut, Pav
lin, Z. in E. Tabaj, Sirk, Marvin, 
Ferletič, G. Montico, M. Tabaj, 
Fiorelli, Collini. Faganel, Čemic.

Prejšnjo nedeljo so v okviru tek
me Juventina — San Rocco iz
žrebali 'izkaznico člana Danila Ma
rege, ki je dobil steklenico vina. 
Po tekmi je skupina gledalcev 
izbra1? r-rib-ljšega igralca tekme 
Alda Ferletiča.

Bip

V 3. amaterski ligi

Sovodnjfl-Fossalon
Po nedeljskem remiju proti Ison- 

zu čaka jutri igralce Sovodenj tež
ka preizkušnja, ko se bodo pome
rili z moštvom iz Fossalona, ki so
di med kandidate za napredovanje 
v višje kolo in je do sedaj pokaza
lo, da je to njegov glavni cilj. Vsa
ko tekmo igra zagrizeno in ne do
pušča nobenemu, da bi mu brez 
ostre borbe odnesel točko. Zatorej 
bo v nedeljo na štandreškem igri
šču važna in obenem zanimiva tek
ma med ekipama, ki sta trenutno 
na vrhu lestvice. Med tednom so 
Sovoctenjci marljivo trenirali in na
meravajo v naslednjih tekmah obdr
žati visoko raven igre. Poleg tega 
pa vsi igralci slovenske ekipe upa
jo, da bo njihov vratar še nadalje 
nepremagan zapuščal igrišče.

Poleg priprav igralcev je treba 
omeniti še vlogo,. ki jo imajo pri 
vsaki tekmi gledalci - navijači So- 
vodenjcev, ki so v nedeljo prav go
tovo pomagali svoji ekipi s tem, 
da so se tako polnoštevilno udeležili 
tekme.

Za jutri je trener sklical sledeče 
igralce (zberejo naj se na štandre
škem igrišču ob 13.30): Devetak, 
Trivellato, Malič, Corva, Ferfolja, 
Batistič, Kovič, Petejan, Marson, 
Sambo, Florenin, Pozzo, Tomšič in 
Fajt.

D

JUTRI, 19. novembra (ob 
vsakem vremenu) pojdimo na 
KRAS na
«1. KRIŽ KRAŽ KROS« 

za vsak letni čas 
Prireja SPDT za mladince 

od 1 do 90 let. Trud bo po
plačan z mastnimi nagradami. 
Dišeča nagrada tudi za zad
njega.
Kros bo na bazoviških trav

nikih pod Kokošjo (cesta za 
Pesek, nato levo). Kraj bo 
pregledno označen. Vpisnina: 
100 lir za vsakega. Borovke bodo imele v 2. kolu ženske odbojkarske B lige nevarnejše 

nasprotnice, kot pred tednom dni, ko so igrale proti AGI (na sliki)

ODBOJKA ŽENSKA B IN MOŠKA C LIGA

TEŽKA NASTOPA 
BORA IN BREGA

Kras bo drevi prvič igral v novi nabrežinski telovadnici

Ženska B liga
Jutri se bodo borovke v Noventi 

Vicentini v 2. kolu ženske B lige 
spoprijele s Primavero Mairzotto. 
Težko je za tekmo napovedati 
zmagovalca. Primavera Marzotto je 
v lanskem prvenstvu zmagala v 
svoji skupini in se ji le za las 
ni posrečilo napredovati v oajvi- 
šjo ligo. Ppleg tega je bila v lan- 

, skem prvenstvu na lastnem igri- 
Išču nepremagana.

Borovke so se v prvi tekmi pri
kazale v dokaj novi luči. Prese
netila nas je predvsem zanesljiva 
obramba, ki je bila do lani šibka 
točka te ekipe, izboljšal pa se je 
tudi napad.
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NAMIZNI TENIS TEDENSKI PREGLED KOŠARKA JUTRIŠNJE KOLO

Jutri odločilno srečanje 
med Domom in Audaxom
Malo možnosti za ekipo Sokola - Jutri v Zgoniku ženska liga

A liga
Jutri bo na sporedu 5. kolo 

prvenstva moške A lige. Nabrežin
ski Sokol bo gostoval v SanfElpi- 
diu, kjer se bo srečal z državnim 
prvakom Vitamirella. Tekma bo za 
Sokolove igralce zelo zahtevna in 
le malo možnosti je, da jim bo us
pelo priti do zmage. Pri Vitamirel- 
li igrajo Malesci, Macerata in 
Costantini, dva prvokategornika in 
samo dejstvo, da je ta ekipa pre
magala CDR iz Mode ne, proti kate
ri je Sokol zgubil s č:stim 5:0, pri
ča o moči domačinov.

Sokolov trener Košuta se ni še 
dokončno odločil, kdo bo poleg nje
ga in Peterlinija odpotoval v Santo 
Elpidio. Možno je, da bo prvič v 
A ligi Ukmar, ki je na nedeljskem 
turnirju «T Cluba» zaigral precej 
dobro, ali pa Fabjan, ki pa mu 
zaradi službenih obveznosti primanj
kuje treninga. Le malo verjetno 
pa je, da bo Sokolove barve tu
di tokrat zastopal Radovič.

Spored jutrišnjega kola: 
Vitamirella — Sokol 
GBC Bari — TC Taranto 
CDR Modena — CUS Bari

D
V moški D ligi bo jutri na spo

redu odločilno srečanje med Do
mom in gorišknm Audaxom. Tekma 
bo odločala o prvem mestu les
tvice in Domovi igralci se bodo mo
rali potruditi, da bodo premagali 
močne someščane. Zato predvideva
mo, da bo tekma zanimiva in 
napeta.

Dom bo nastopil v postavi Komel, 
Klanjšček in Pavšič, kot rezervna 
igralca pa bosta prisotna še Prin
čič in Morelj. Dom in Audax imate

trenutno po dve točki na lestvici, 
saj sta obe ekipi premagah šibke 
prestavnike Stražic.

Srečanje Audax — Dom bo jutri 
z začetkom ob 10. uri v Gorici, 
Ul. Rabatta 18.

Ženska liga
V nedeljo se je pričelo tudi pr

venstvo ženske lige, ki se bo s 
prihodnjim letem precej spremenilo. 
Ponovno bedo namreč uvedli A li
go in prvih osem ekip bo imelo 
pravico do nsislppa v tej elitni 
skupini. Med temi bo nedvomno tudi 
zgeniški Kras, ki je v nedeljo z 
lahkoto zmagal in se bo verjetno 
na letošnjem tekmovanju uvrstil 
med prve štiri ekipe v Italiji.

Prvi del ženske lige se bo za
ključil jutri, ko se bodo v Zgoniku 
ponovno srečale ekipe Kras A in B 
ter Juba B. Favorit je seveda 
prva Kr asova postava Milič - Ves- 
naver; namiznoteniška zveza še ni 
sporočila, kje bo polfinalno kolo, 
možno pa je, da bo Krasovi i- 
gralki čakalo precej dolgo potova
nje, saj se bosta morali spoprijeti 
z ekipami iz srednje Italije in s 
Sardinije.

Jutrišnji spored:
Kras A — Kras B 
Kras A :L- Julia B 
Kras B — Julia B

S. J.

TENIS
NOTTINGHAM, 17. - Med sploš

nim presenečenjem je bil ameriški 
teniški igralec Stan Smith nepriča 
kovano premagan na teniškem tur
nirju v Nottinghamu. V dveh setih 
je podlegel Onnyju Parunu (Nova 
Zplanditel 5 6:4 in 6:3

Zarja je v minulem kolu premagala Campanelle z 1:0 (na sliki napad Bazovcev pred nasprotnimi vrati). 
Pristaši te slovenske ekipe upajo, da bo svoj povratek v dobro formo potrdila tudi jutri

BOR V TREVISU 
BREZ FABJANA
Vse tri slovenske naraščajniške ekipe v Ul. della Valle

Tudi jutrišnje kolo ne bo za na
še peterke preveč ugodno.

D LIGA
Borovci bodo nastopili v Trevisu 

brez Fabjana in Rudesa, ki se je 
v nedeljo poškodoval med tekmo. 
Že itak neizkušena Borova postava 
bo torej tokrat zaigrala izključno 
z mladinci. Ti bodo: šare, Ambro
žič, Kralj, Škerlj, Pertot, Koren, 
Barazutti, Francia, Klobas in Hr
vatič. Treviso pa je ekipa, ki na
vadno na lastnih tleh igra zelo do
bro. Borovci so sd zastavili za cilj, 
da bi v tem srečanju nabrali čim- 
več izkušenj in da bi, seveda, za
pustili najboljši vtis.

MLADINCI
Da je Borova mladinska ekipa 

obetajoča, ni nobenega dvoma. Mo
štvo sestavljajo visoki in tehnično 
zadovoljivo pripravljeni igralci. U- 
pravičeno torej lahko zahtevamo, 
da bodo fantje danes igrali v Go
rici enakovredno proti Radid Arte. 
Dva nasveta borovcem: 1. naj bodo 
le napadalni v obrambi, paziti pa 
morajo na osebne tp^ke;,.,£ ^na
padu haj se v večji meri poslužu
jejo centrov (Francia., Koren). 

NARAŠČAJNIKI
Jutri bodo vse na'"naše naraščaj

niške- peterke zaposlene v telovad
nim v Ulici della Valle.

Že zgodaj zjutraj (9.30) bodo sto
pili na igrišče košarkarji Kontove- 
la, ki se bodo spoprijeli z močno 
ek;po Inter 1904, ki je trenutno na 
vrhu lestvice te skupine. Naloga 
naših košarkarjev bo torej precej 
težka. Prepričani pa smo, da bodo 
mladi Kontoveld dali vse od sebe 
v tem svojem prvem prvenstvenem 
srečanju (prvo tekmo so ndgodili 
zaradi dežja).

Ob 14. uri bo tekma Italsider — 
Polet. Openci so v nedeljo proti 
moštvu hiter 1904 pokazali dokajš
nji napredek. Tokrat bodo imeli za 
nasprotnike visoke košarkarje Ital- 
sidra. Ti igralci so sicer zelo visoki 
(skoraj vsi preko 180 cm), so pa 
zato okorni in prav s hitro igro 
bi jih poletovci lahko spravili v 
težave.

Ricreatori — Bor bo ob 15.30. Po 
nedeljskem visokem porazu proti 
SABA se bodo skušali tplavi*, vsaj 
z boljšo igro, oddolžiti za poraz 
proti Ricreatorijem.

b. 1.

NOGOMET

V tekmi za uvrstitev na SP

Jutri v Beogradu 
SFRJ-Grčija

ZAGREB, 17. — Jugoslovanska 
nogometna reprezentanca je odpo
tovala iz Zagreba (kjer je trenirala

ves teden) v Beograd, kjer se bo 
v nedeljo srečala z grško državno 
reprezentanco, v srečanju za nastop 
na svetovnem prvenstvu v Miinchnu 
leta 1974. Jugoslovanski trener Bo- 
škov bo imel za nedeljsko srečanje 
na razpolago vse najboljše igralce, 
nastopal bo tudi srednji napadalec 
Bajevič, ki se je prejšnji teden po
škodoval. Jugoslovani računajo za
nesljivo na uspeh, čeprav ne pod
cenjujejo Grkov, ki imajo na razpo
lago nekaj res dobrih igralcev.

Grki so opraviti danes zadnji laž
ji trening, jutri pa bodo odpotovali 
iz Aten v Beograd. Grški novinar
ji niso preveč pisali o pripravah 
svojih igralcev, čeprav ne govore 
v nogometnih krogih o drugem kot 
o spopadu z Jugoslovani. Grki so 
prepričani v svoj uspeh in zatrju
jejo, da jim bo služilo srečanje z 
jugoslovansko nogometno reprezen
tanco kot odskočna deska za vstop 
v sam vrh svetovnega nogometa. 
Trener Bigham pa je medtem obja
vil imena igralcev, ki bodo branili 
grške barve: Christidis, Dimitrou,
■E

AS, . - ------
niade? in Papaioannpu.

Danes popoldne ob 14. url bo v 
Padričah nogometno srečanje med 
ekipama Primorskega dnevnika in 
Radia Trst.

Bologna - Atalanta I
Cagiiari - Fiorentina X
Lazio - Palermo 1
Milan - Inter 2 X
Napoli - Juventus 1X2 
Sampdoria - Ternana 1
Torino - Roma 1 X
Verona - LR Vicenza X
Cesena - Varese 1
Como - Genoa X 2
Perugia - Catania 1
Padova - Alessandria 1X2 
Livorno - Spezia 1 2

1. — prvi
drugi

2. — prvi
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — prvi
drugi

6. — prvi
drugi

1 1 
2 X 
1 
1

X 2 
1 X
1 2 X
2 1 
1 I 
1 2 
1

X

Obe ekipi želita zmagati: Bor za
to, da bi nadaljeval svojo zmago
vito pot, Primavera se bo pa ho
tela oddolžiti za pekoč poraz, ki 
ji ga je v Bergamu prejšnji teden 
zadal Lovable. Če bodo borovke 
ponovile igro iz prvega kpla, nam 
bodo verjetno pripravile lepo pre
senečenje.

INKA
* * *

Našega drugega zastopnika Breg 
čaka v nedeljo dopoldne izredno 
težak nastop. V goste mu namreč 
prihaja odlična šesterka iz Ber
gama Lovable, ki je v prvem nas
topu doma gladko odpravila Pri
mavero Marzotto. Igralke iz Do
line se zavedajo pomembnosti te 
tekme in so pripravljene se boje
vati do poslednjega atoma moči. 
Preteklo soboto je Breg stopil na 
igrišče v Brescii močno okrnjen, 
saj so bile odsotne kar tri ključ
ne igralke in to Klabjapova, Sed
makova in Forausova. V letošnjem 
prvenstvu se bo moral trener Jur- 
kič odreči prvima dvema, za ju
tri pa je nastop Forausove zago
tovljen. Kljub temu, da je Lova
ble velik favorit za končno zmago 
v tej skupini smo več kot gotovi, 
da ne bo odnesel izkupička iz Tr
sta poceni. Če bo hotel pospravi
ti še drugi zaporedni par točk se 
bo moral pošteno potruditi.

Moška C liga
Odbojkarjem Krasa se drevi po

nuja lepa prilika, da se oddolžijo 
za prvi letošnji neuspeh v Pa
dovi. Zgoničani bodo prarv to tek
mo kot prvo odigrali v novi ob
činski telovadnici v Nabrežini. Za 
prvi letošnji domači nastop Krašev
cev vlada veliko zanimanje in v 
polni telovadnici res ni mogoče I- 
grati slabo. Poleg tega pa tudi e- 
kipa, ki prihaja v goste, ni ne
premagljiva. Drevišnji nasprotnik 
ACLI Montecchio je v prvem za- 
vrtljaju potegnil krajši konec (in 
za nameček še pred lastnimi gle
dalci). Premagali so jih gasilci iz 
Mantove, ki so pred dvema letoma 
igrali skupaj z Borom v 2. ligi.

Resnici na ljubo se ponuja en
kratna prilika da bi zvesti doma
či gledalci prišli na svoj račun.

G. F.

ODBOJKA

V prvi tekmi letošnjega obojkar- 
skega prvenstva mladink je sinoči 
Bor premagal UGSS z 2:1 (10:15, 
15:1, 15:4).

KOŠARKA

Rezultati povratnih košarkarskih
srečanj za evropske pokale.

Pokal prvakov
Crvena zvezda — Haarlem 107:74 

(C. zvezda napreduje v osmino 
finala)

Real Madrid — Ipprotafekag Rey 
k ja vik 93:37 (Real Madrid na
preduje)

Slavija Praga — FC Porto 109-68 
(Siavija napreduje)

Bus Lierre — Honved Budimpešta 
92:59 (napreduje Lierre)

Istanbul — UBCS Dunaj 58:56 (na 
prekuje UBCS)

Viileurbane — Rabat 111:74 (Ville- 
urbane napreduje)

Etzella Ford — Avenue Epping 71:69 
(napreduje Avenue Epping).

TENIS
BUDIMPEŠTA, 17. — Madžarska 

je premagala švedsko s 3:2 v prvem 
kolu teniškega turnirja za pokal 
švedskega kralja. V drugem kodu
se bodo Madžari srečali s Francijo.

• • •

ROTTERDAM, 17. — V četrtfi
nalu mednarodnega teniškega tur
nirja v Rotterdamu je Nevvcombe 
premagal Passarela s 6:3, 6:4, Cox 
Drysdalea s 7:5, 7:6, Okker je pre
magal Lutza s 6:3, 6:2, Ashe pa 
Riessena s 6:4, 6:4.

MONAKO, 17. — Na mednarodnem 
mladinskem nogometnem turnirju v 
Monta Carlu je Jugoslavija prema
gala Portugalsko z 1:0, Francija pa 
Monaško kneževino z 2:0.

vrgli nekaj kompletov suhe plazme za transfuzijo. Tudi pri
pomočkov za določanje krvnih skupin in za druge preiskave 
krvi nismo Imeli nobenih. Preiskave pa so pred transfuzijo krvi 
neobhodno potrebne. Debeljaka bi lahko rešila samo transfuzija 
prave krvi!

Dr. Edvard, dr. Pavla In jaz smo prevzeli odgovornost za 
naslednji do najmanjše podrobnosti premišljen in v danih po
gojih edino možni način transfuzije.

Debeljaku smo vzeli nekaj kubičnih centimetrov krvi in 
prav tako vrsti tovarišev, ki so se prostovoljno javili, da bi 
bili pripravljeni dati svojo kri za bolnika. V epruvetah se je 
kri sesedla in tako smo dobili serum Debeljaka - krvopreje- 
malca in serume morebitnih krvodajalcev. Na koščku stekla 
smo kapljam serumov krvodajalcev primešali malo Debel jako
ve krvi. če se kri ni sprijela v majhne kepice, je bila dobra 
za transfuzijo. Malo krvi tako določenih krvodajalcev smo pri
mešali serumu krvoprej emalca, da bi preverili, aii bo ostala 
kri tekoča. Tako smo izbrali nekaj krvodajalcev. Vse smo še 
podrobno sprašali, če niso imeli malarije ali podobne bolezni.

Preprosti ljudje po vsem svetu in tudi na Primorskem 
imajo poseben odnos do krvi ali, kot so tam rekli, do «kr- 
vesa»: če odteka kri, odteka z njo tudi življenje. Ko je šlo 
sedaj zares, smo zdravniki opazili med krvodajalci strah in 
oklevanje.

Tedaj se je dr. Pavla odločila, da bo sama dala svojo kri, 
ki je tudi ustrezala Debeljakov!. Prigovarjali smo ji, da bomo 
že koga drugega prepričali in da mora čuvati sebe za težke 
naloge, ki jih ima kot upravnica. Vendar je vztrajala pri svoji 
odločitvi, češ da je najboljše prepričevanje dober zgled.

Ko so fantje in dekleta videli, da se ji ni ndč zgodilo, 
ko je dala nekaj svojega «krvesa», ln kako se je bledi bolnik 
pred njihovimi očmi spremenil v rožnatega, okrevajočega fan
ta, so izgubili strah. Ko je bila transfuzija spet potrebna, so 
kar tekmovali, kdo bo posnemal upravnico dr. Pavlo. Podoben 
primer se je pozneje dogodil tudi v bolnišnici «Franja».

Posebnih instrumentov za transfuzijo krvi nismo imeli. O 
pravili smo jo z več brizgalkami, iglami, posodami in raztopino 
natrijevega dtrata, ki jo še danes uporabljamo, da preprečimo 
prehitro strjevanje krvi.

Tako smo z minimalnimi sredstvi 12. oktobra 1944 v IX 
K opravili prvo transfuzijo krvi.

Dr. Pavla Jerina, ki je bila prvi krvodajalec v IX K, bi 
po končani vojni silno rada postala kirurg. Pri prof. dr. La
vriču je pridno delala. Nekega dne pa jo je prof. Lavrič pri
tisnil ob zid — da, čisto dobesedno je stegnil roke in jih ob 
njej naslonil na steno, ob kateri Je stala dr. Pavla in ji rekel, 
da mora prevzeti organizacijo transfuzije krvi v Beogradu. 
Tako je sčasoma postala prvi direktor največjega in najmoder
nejšega jugoslovanskega zavoda za transfuzijo krvi.

Takrat pa smo po opravljeni transfuziji posedli za mizo, 
vsi srečni, da smo rešili življenje mlademu fantu. Kuhar Polde 
je prinesel dr. Pavli praženih jetrc, ki jih je staknil bog ve 
kje. Drugi smo srkali dmulovec in poslušali dr. Edvarda, ki 
nam je pripovedoval, kako potekajo vojaške operacije na o- 
zemlju IX K. f

Glavni udarec nemške ofenzive je bil namenjen Lokvam. 
Da bi čim bolj prizadeli štab IX K, so jih požgali.

Govorilo se je, da so belogardisti zastrupili veliko vodnja
kov in da pošiljajo partizanom pakete z zastrupljeno hrano. 
Slišati je bilo, da vrivajo v partizanske enote, tudi v sanitetne, 
svoje agente, špijone in diverzante, ki naj bi v primernem tre
nutku udarili v hrbet. Še važnejše pa je, da s svojo prisotnost
jo sejejo nezaupanje med borci in slabijo njihovo borbeno 
moralo.

Skrbelo me je skladišče KE na Lokvah. Dr. Edvard in nje
gova kurirja niso vedeli, ali je ostalo celo ali pa so ga našli 
in uničili. Dr. Edvard me je potolažil, naj me nikar ne skrbi, 
saj kirurška ekipa odslej ne bo imela več lastnega skladišča, 
ampak se bo oskrbovala na drug način.

Po odhodu dr. Edvarda sem ostal še kak teden v «Pavli».

Položaj se je pomiril, ranjenci so prihajali bolj poredko, živ
ljenje v bolnišnici se je vrnilo spet v «normalen» tir. Čaša je 
bilo dovolj ne samo za strokovno delo, ampak tudi za drugo. 
Komisar Sedej, vojaški vodja Kenda, ki je bil po vojni nekaj 
časa direktor rudnika v Idriji, in mizar Rafel so vsak dan 
izpolnjevali varnostne ukrepe. Vsak član osebja je imel točno 
določene naloge, če bi nastopila neposredna nevarnost za bol
nišnico. Za vsakega ranjenca so določili nosače, ki bi ga po
nesli v zanj pripravljeno varno skrivališče s hrano in zdravili.

Ves čas, kar je bolnišnica obstajala, niso fašisti našli ln 
ubili niti enega ranjenca, ki je bil v neposredni oskrbi bol
nišnice «Pavla».

Čeprav nisem lovec, sta me tovariša Sedej in Kenda vzela 
v tem začasnem zatišju na lov na gamse in srnjake, ki jih tod 
okrog ni manjkalo.

Tudi po vodo sem hodil globoko v grapo pod barakami 
in nosil lempo, da sem malo pomagal in da sem se utrdil. Pre' 
& tal sem tudi kratki kurz VKP(b). Med propagandno literatu
ro, ki so jo tiskale skrite tiskarne IX K in jo pošiljale tudi 
v bolnišnico, sem našel veliko Gregorčičevih pesmi. Ko sem' 
jih prebiral, mi je šel srh po životu. Kaj vse je Gregorčič 
že čutil in slutil davno prej, preden se je začela italijanska! 
okupacija in narodnoosvobodilna borba na Primorskem! In vse 
to je povedal tako razumljivo, občuteno in lepo.

Kar težko sem se ločil od «Pavle», ko so prišli pome ku- 
nrjd z direktivo, da moram z njimi čez Lokve na Cepovan.

ŽETINA

19. 10. — 22. 10. 1944
j

Lokve sem spoznal kot središče IX K poleta, polne življe
nja. Hiše so bile skrbno negovane in v vsaki je bilo poleg 
družine vsaj po nekaj partizanov. Povsod se je bohotilo zelenja

(Nadaljevanje sledi)
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PO SEDEMNAJSTIH LETIH IZCNANSTVA

Neredi in upori ob povratku 
Juana D. Perona v Argentino

Izredni varnostni ukrepi na 
liscu ■ Zatrt poskus upora v

buenosaireškem leta- 

šoli vojne mornarice

BUENOS AIRES, 17. — Po 17 letih peronisti, napovedala za danes splošno
izgnanstva se je bivši argentinski dik- j stavko, da bi omogočila svojim čla-
tator Juan Domingo Peron vrnil v 
domovino. Na letališču ga je sprejela 
le manjša skupina (približno 300) pri
stašev, ker so številni in do zob obo
roženi vojaški oddelki preprečili vstop 
na letališče pripadnikom peronistične- 
ga gibanja.

V argentinski prestolnici je bila že 
od včeraj napetost skoraj otipljiva, 
čeprav ni bilo pouličnih manifesta
cij, Skupina kakih 3 tisoč pristašev 
bivšega diktatorja je sicer skušala 
vdreti na letališče, da bi pozdravila 
svojega voditelja, a vojaki so jo raz
gnali.

Ponoči se je uprla večja skupina 
jiodčastnikov strojne šole argentinske 
vojne mornarice. Med spopadi je en 
podčastnik izgubil življenje, dva ofi
cirja pa sta bila ranjena. Govori se 
tudi, da je poskus upora terjal več 
smrtnih žrtev, a predstavniki argen
tinske vlade niso doslej sporočili ni
česar.

Peronovo letalo je pristalo na bue
nosaireškem letališču ob 11.12 po kra
jevnem času. Zaradi zelo slabega vre
mena (dež je namreč lil kot iz škafa) 
in izrednih varnostnih ukrepov (leta 
lišče je obkolilo 35 tisoč do zob obo 
roženih vojakov s tanki in blindira 
nimi avtomobili) je bivšega diktator 
ja pričakalo na letališču le 300 sim 
patizerjev, ki so pravočasno prosili 
varnostne organe za dovoljenje, da 
sprejmejo svojega voditelja. Na leta
lišču je bil tudi general Ezequiel Mar- 
tinez, tajnik odbora vojaških, mor
narskih in letalskih poveljnikov. Pred
sednik Lanusse mu je namreč poveril 
nalogo, da se v sestanku s Peronom 
zmeni za srečanje med vojaškimi ob
lastmi in bivšim diktatorjem. Sad te
ga srečanja, naj bi bilo «pobotanje» 
med vojaško vlado in bivšim pred
sednikom. Očitno je, da si obe stranki 
želita miroljubnega sožitja, ki je že 
postalo geslo vseh argentinskih poli
tičnih strank.

Juan Peron je takoj po prihodu v 
letališki hotel, kjer bo preživel ne
kaj dni, preden se bo srečal z Lanus- 
sejem, odpovedal tiskovno konferenco. 
Časnikarjem je izjavil, da se bo sre
čal z njimi šele ko bo lahko stopil 
v stik z argentinskim ljudstvom. O- 
čitno je, da mu niso bili pogodu 
izredni varnostni ukrepi, ki so one
mogočili številnim pristašem peroni- 
stičnega gibanja dostop do letališča 

Vlada je obrazložila prisotnost tako 
vebkega števila vojakov na letališču 
z izgovorom, da hoče preprečiti izgre
de in istočasno obvarovati Perona 
pred številnimi sovražniki. Zato je 
prepovedala tudi vsakršno manifesta
cijo za ali proti bivšemu diktatorju.

Kljub vladni prepovedi pa je pe- 
ronistično gibanje pozvalo vse svoje 
pristaše, naj se skušajo čimbolj pri
bližati letališču, da pozdravijo bivšega 
predsednika. V ta namen je generalna 
delavska zveza, v kateri prevladujejo

nom, da sprejmejo bivšega diktatorja. 
Vlada pa je odgovorila na to potezo 
s proglasitvijo državnega praznika in 
je pozvala vse državljane, naj osta
nejo doma. Po prvih vesteh iz Buenos 
Airesa kaže, da je vojaška uprava o- 
svojila »prvi krog*, ker je imela ar
gentinska prestolnica videz zapušče
nega mesta. Na ulicah je bilo opa
ziti le redke pešce in tudi avtomo
bilov ni bilo veliko. Kot smo že ome
nili v začetku je le skupina nekaj 
tisoč demonstrantov skušala prebiti 
«vamostni pas* in stopiti na letališče. 
Vojaki so napadli peroniste in jih 
razgnali s solzilnimi bombami.

Zaradi netočnih in fragmentarnih 
vesti o dogodkih v Argentini ni še 
mogoče točno uokviriti poskusa upora 
mornariških podčastnikov. Po eni stra
ni se širijo vesti, da so bili upor
niki pristaši bivšega diktatorja in so 
ga hoteli pozdraviti ob povratku v 
domovino. Po drugi strani pa je voj
na mornarica stalno nasprotovala Pe
ronu in njen poseg je bil odločilen za 
strmoglavljenje diktatorja.

Očitno je, da si vojaška vlada želi

dogovora s Peronom in da si isto
časno bivši diktator želi miroljubno 
sožitje z vojaškim odborom, ki vlada 
v državi. Po eni strani vključuje pe- 
ronistično gibanje približno tretjino ar
gentinskega prebivalstva, po drugi 
strani pa Peron morda upa, da bo 
lahko ponovno prišel do oblasti. Da
našnji dogodki pa dokazujejo, da si 
kljub želji po miroljubnem sožitju, 
sogovornika še ne zaupata.

Odkrit revolver 
s katerim je bil ubit 
Calabresi?

RIM, 17. — Pred nekaj dnevi so 
odkrili v rimskem stanovanju nem
škega trgovca Christiana Karla Rin
ga, ki je zbežal v Kanado, pištolo, 
ki je na las podobna tisti, s ka- 
teiro je bil ubit višji policijski ko
misar Luigi Calabresi. Italijanske 
sodnijske oblasti so že pred časom 
izdale zaporno povelje proti ome- 
njemu trgovcu.

NEPRIČAKOVAN RAZPLET PREISKAVE 0 LY0NSKIH ZLOČINCIH

Trije policijski funkcionarji 
varuhi» lyonskih prostitutk«

Govori se, da so v organizirano prostitucijo 
vpleteni tudi nekateri vidni francoski politiki

PARIZ. 17. — Po nepričakova
nem razvoju preiskave o požaru, 
ki je pred cJvema letoma uničil noč 
no zabavišče v Grenoblu, je prei
skovalni sodnik iz Lyona, ki se že 
dali časa ukvarja s stiki med vo
dilnimi policijskimi funkcionarji in 
organizirano prostitucijo, dosegel ne. 
pričakovan usneh. Na njegov ukaz
so aretirali komisarja Louisa Ton- 
nota. bivšega poveljnika lyonskega 
policijskega oddelka za preprečeva
nje prostitucije, ki je bil pred krat
kim oremeščen v Roubaix in nato 
začasno odstavljen.
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TH1EUJEVA TARČA

NENAGRAJENA
PRIZADEVNOST

Dejstvo, da je hiša v Ulici 
Lepic v Parizu, kjer je dolgo 
let stanoval nesrečni slikar 
Van Gogh, tako zapuščena je 
zelo razžalostilo 23-letnega bri
tanskega mladeniča Petra Nea- 
veja. Odločil je zato ,da bo 
rutonih svojo žalost v alkoho
lu in je res obredel vse pa
riške beznice. Ko pa je bil že 
precej «okrogel» se je nena
doma domislil, da bi lahko pri
tegnil pozornost svetovnega 
javnega mnenja za ta problem.

Vdrl je zato v muzej «Jeau 
de Paume». ki ima svoi sedež 
v vrtu palače *Tuileries» in iz 
protesta ukradel Vangoghovo 
sliko. V pijanosti oa je tako 
lomastil po vrtu, da je vzbu
dil pozornost dveh žandarjev, 
ki so ga aretirali in odvedli 
na pristojni komisariat. Mlade
nič je skušal prepričati polica
je. da je ukradel sliko z »do
brodelni mi* nameni, a ti mu 
niso verjeli in so oa tvtaknili 
v luknjo».

s svojo 
Vztrajni

je nemoteno nadaljeval 
protizakonito dejavnostjo, 
sodnik pa je zbral dokaze proti nje 
mu in ga je «vtaknil v luknjo*.

O morebitnih odgovornostih lyon 
skega komisarja je bilo že govora ; 
takoj ob začetku preiskave avgu j 
sta ietos, vendar Tonnot se je j 
vedno spretno izmazal Policijsko 
poveljstvo ga je odstavilo, a ko- j 
misar se je prikazal javnosti kot 
žrtev politične zarote. V tej akciji 
ga je podprl tudi bivš! lyonski pre
fekt, ki je izjavil, da noben jon
ski policaj ni imel nikoli opravka 
z »varuhi* prostitutk

Preiskovalni sodnik pa je s svo 
jo vztrajnostjo dokazal, do se je . 
prefeki »zmotil*. Najprej je obto- j 
žil oba inšpektorja dlanes pa je j 
odredi! aretacijo Tonnota. Časni
karji, ki sledijo preiskavi menijo, , 
da bo prišlo v kratkem do novih j 
nepričakovanih razvojev. Prepričani 
so namreč, da komisar nima na
mena postati »grešni kozel* in bo 
zato zatožil svoje pojdaše in nadre
jene bodisi v policijskih bodisi

«Chicago Daily N etos* iz Chicaga
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ZARADI RASNEIzjava Gvineje, Sudana in Somalije

Osvobodilna gibanja edini 
zakoniti predstavniki 
prebivalcev 
portugalskih kolonij

NEW YORK, 17. — Gvineja, So; 
malija in Sudan so snoči predložili 
generalni skupščini OZN predlog re
solucije, v katerem zahtevajo, da 
se proglasijo revolucionarne vlade 
Angole, portugalske Gvineje in Mo
zambika kot edine zakonite pred
stavnike teh držav. Resolucija u- 
kazuje lizbonski vladi, naj takoj 
prekine napadalno politiko in naj 
začne pogajanja s predstavniki o- 
svobodilnih gibanj.

Somalija, Sudan in Gvineja na- 
dale obstajajo vse države članice 
NATO in predvsem ZDA, ker vo
jaško podpirajo Portugalsko.

V zvezi s tem predlogom reso
lucije je podpredsednik mozambi- 
škega osvobodilnega gibanja «Frem- 
lino* Marcelino Dos Santos sporo-

Ukrep preiskovalnega sodnika do
kazuje. da lahko nreiskovalni po
stopek skriva marsikatero presene
čenje. Danes se je namreč -'ačel 
proces proti dvema bivšima inšpek- 
torjemr iyonske policije istočasno 
pa je bil aretiran komisar Tonnot.
Omenjena policijska funkcionarja 
sta upokoieni inšpektor Jean Isnard 
in inšpektor Jean Simonnin. ki sta 
biia z bivšim policijskim agentom 
Pierroir. Pinellijem »delaničarja* ho
tela «Bab,v». Gostišče .k bilo rezer- ^t.£?^rogih' 
vino izključno prostitutkam in nji- Krogm'
hovim gostom.

Simonnin in Isnard, ki sta bila 
aretirana in zaprta 28. avgusta, 
sta sodelovala s komisarjem Tonno- 
tom, k’ je vodil oddelek za prepre
čevanje prostitucije od leta 1964 
do začetka leta 1969, ko je bil ime
novan za namestnika poveljnika 
mestne policije.

Po vesteh iz lyonskih sodnih kro
gov kaže, da so v škandal vple
teni tudi vidni politik’. Izvedelo se 
je namreč, da je preiskovalni sod
nik dr. Hanoteau večkrat zaslišal 
nekega degolističnega poslanca, ki 
je ljubil «družbo» ravnateljic proti
zakonitih «javnih hiš*. Doslej je dr.
Hanoteau že odredil aretacijo ka
kih tridesetih oseb. a je šlo vedno 
za «majhno ribe* in kazalo je že, 
da se bodo voditelji kot po na
vadi izmazali.

Prvi presenetljiv dogodek so za
beležili prejšnji mesec, ko so prei
skovalci odkrili pomembne doku
mente v uradu inšpektorja Simonni- 
na. Ta je priznal, da je bil med 
organizatorji «Baby hotela* in je 
zatožil' tudi bivšega kolego Isnarda.
Komisar Tonnot je bil brihtnejši 
in spretnejši od svojih dveh pajda
šev in ni nasedel pastem preisko
valnega sodnika. Po dolgem zasli
ševanju se mu je moral dr. Hano
teau oprostiti in ga osvoboditi, 
kar pa je bilo za komisar usod
no. počutil se je varnega in je 
podcenjeval svojega nasprotnika ter
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V Helsinkih se nadaljujejo priprave za evropsko konferenco o varnosti. Danes so dokončno opremili dvor#** 

(na sliki), kjer se bodo delegati sestajali in so jo pokazali časmkarjem
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PO HEATHOVEM OBISKU V SEVERNI IRSKI

Katoličani in protestanti 
se pripravljajo na nove spopade

Angleški premier je obiskal razna središča Ulstra 
kjer so ga vedno ščitile močne policijske enote

LONDON, ,17. — Angleški premier 
Edward Heath je začel davi svoj 
delovni dan v Ulstru z obiskom v 
Londonderryju. To se je dogajalo 
v trenutku, ko se je zvedelo, da 
so neznanci ubili nekega policijske
ga agenta, neki drugi pa so na
padli ženo nekega katoliškega de
želnega poslanca.

Heath je prebil preteklo noč v 
neki uradni rezidenci, ki je bila 
močno zastražena. Takoj potem, 
ko je zapustil vilo, kjer je pre
nočil, se je Heath odpeljal s he
likopterjem v Londonderry. Vsi 
njegovi nadaljnji premiki so bili 
opravljeni v najstrožji tajnosti. Ob
lasti niso o tem obvestile vnaprej

DISKRIMINACIJE NA LETALONOSILKI

V javnosti ZDA močan odmev 
protesta črnskih mornarjev
V svojem protestu se črnski mornarji in podčastniki sklicujejo na okrožnice adm. Zumvvalta

NEW YORK, 17. — Javno mne
nje v ZDA spremlja še vedno z 
velikim zanimanjem posledice in 
odmeve dogodkov na ameriški leta
lonosilki «Constellation», kjer ^ je 
prišlo do bučnih demonstracij črn
skih mornarjev in podčastnikov 
proti metodam poveljstva in rav
nanju belih častnikov pri vodstvu 
posadke.

Letalonosilka «Constellation» je e-
na od ameriških pomorskih enot,• 1 •_ __ki je znana iz bojev v Indokini. 
Kot na vseh ameriških pomorskih 
enotah, je tudi na tej ladji veli
ko število ameriških črncev. Beli 
častniki so izvajali in še vedno_ iz
vajajo hudo diskriminacijo na ško-

čii generalni skupščini OZN. da je do temnopoltih mornarjev, katerim

por
tugalska vlada priznala mozambi- 
škemu ljudstvu neodvisnost in pra
vico do samoodločanja
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in temnopoltimi mornariškimi vo
jaki je precej hujša kot v kopni 
vojski, kjer sicer še obstaja, to

da v zelo manjši meri.
Splošne razmere v ameriški vojni- 

mornarici so prisilile kakih 50 črn
skih mornarjev in podčastnikov, da 
so priredili na ladij «Constellation* 
protestno manifestacijo, ko je lad
ja plula mimo kalifornijske oba
le. Kmalu se je okoli _ začetnih 50 
demonstrantov zbralo še več dru
gih črnskih mornarjev, ki so po
sedli na tla na palubi (»sit in») 
ter zahtevali razgovor s poveljni
kom ladje kap. Wardom. Ta je 
sporočil, da poveljnik ne sme za
pustiti med plovbo poveljniškega 
mosta ter je zato poslal na po
govore nekega svojega pooblaščen
ca. Še hujše pa je bilo dejstvo, 
da so črnske demonstrante nena
doma obkolile številne enote belih 
marincev v popolni bojni opremi.

Kapitan Ward se je po dogodku 
zagovarjal, da je intervencijo u- 
kazal neki preveč »živčen* čast-

POMEMBEN USPEH BRITANSKEGA ZOBOZDRAVNIKA

Cepivo proti piskavosti bo ugnalo zobobol
Zdravljenje z novim preparatom je uspelo pri 90 odstotkih pacientov

NEW YORK, 17. — Po dvanajstih 
letih raziskovanja je britanski zo 
bozdravnik Geoffrey Ernest Smith 
pripravil cepivo proti piškavosti, ki 
je bila neuresničena želja vseh lju
di, ki jih je kdaj mučil zobobol, 
torej velike večine svetovnega pre 
bivalstva.

Na tiskovni konferenci v New 
Yorku je britanski zobozdravnik 
sporočil, da bo v nekaterih državah 
cepivo v prodaji že čez nekaj me-
88CCV.

Novega medicinskega preparata 
niso doslej preizkusili na odraslih 
ampak samo na otrocih, vse pa 
kaže, da so rezultati zdravljenja 
res omembe vredni. Po podatkih, 
ki jih je Smith posredoval časni 
karjem, naj bi vsaj 90 odstotkov 
zdravljenih otrok ne imelo več pi

škavih zob. 1
Doslej ni še točno znano iz kak s 

nih snovi je sestavljen nov medicin
ski preparat, ker niso pristojni or 
gani še priznali zobozdravniku pa
tenta, gotovo pa je, da se je dr. 
Smith poslužil vseh dosedanjih znan
stvenih raziskovanj o zobni gnilobi. 
Cepivo vbrizgne zobozdravnik v 
mehko nebo kot navadno anestet 
sko sredstvo. Zdravilo stimulira de 
lovanje posebnih telesc, ki se »pro 
tivijo* delovanju enzimov (slednji 
proizvajajo bakterije iz skupine 
streptokoka), ki povzročajo gnitje 
zob.

Ker gre za cepivo je nov medi
cinski preparat derivat nekega ne 
patološkega mikroorganizma, ki ži
vi v človeških ustih in črevesju. 
Njegova funkcija je pospešiti narav

ne obrambne zmogljivosti človeške 
ga organizma. V tej zvezi je bri
tanski zobozdravnik poudaril, da i- 
ma njegovo zdravilo predvsem pre 
ventivno funkcijo.

Če bi izkušnja dokazala, da je 
novo zdravilo tako učinkovito kot 
si obeta izumitelj, bo treba v bo
doče cepiti otroke tudi proti piška
vosti kot jih danes že cepimo pro
ti poliomielitisu in drugim bolez
nim. Vse kaže, da sta najbolj pri 
merni dobi za cepljenje med 2. in 
4. letom starosti in med 5. in 14. 
letom.

Ker ni doslej še preizkusil cepi
va na odraslih, dr. Smith poudar
ja, da ne ve koliko bi preparat lah
ko koristil starejšim, katerim je 
piškavost že načela številne zobe, 
meni pa, da bi zdravilo ne škodilo.

Britanski zobozdravnik je pripra
vil cepivo po 12 letih in različnih 
fazah študija. Prva štiri leta je 
kritično proučil dosedanje teoretič
ne dosežke, dve leti je iskal naj
boljšo rešitev problema, tri leta je 
preizkušal svoje preparate na la
boratorijskih živalih, zadnja tri le
ta pa je preizkušal cepivo na 
otrocih.

Dr. Smith je zaupal posebnemu 
uradu nalogo, da pripravi vse po 
trebne listine za patentiranje nove
ga preparata. Po mnenju nekaterih 
uslužbencev tega urada, bodo po
trebna vsaj tri leta, preden bodo 
lahko komercializirali zdravilo v 
Angliji in ZDA, v drugih državah 
pa, kjer predpisi zdravstvenih obla
sti niso tako strogi, bo cepivo v 
prodaji že čez tri mesece.

nik. da se pa sicer ni zgodilo nič 
hudega.

Resnica je, da so oblasti izkr
cale z ladje »Constellation* 129 
črnskih mornarjev in podčastnikov 
ter uvedli proti njim disciplinske 
postopke.

Sedaj se je ameriška javnost že 
skoraj sprijaznila z mislijo, da 
»protest več stotine mornarjev na 
letalonosilki »Constellation ni sad 
prevratniškega delovanja posamez
nikov, temveč odraža hudo stanje 
napetosti, ki spravlja v nevarnost 
učinkovitost posadk vseh ameriških 
vojnih ladij. To domnevo so pod
krepili s svojimi izjavami mornarji 
in podčastniki, ki so jih prisilno 
izkrcali z ladje »Constellation*.

Mornarji so v svojem intervjuju 
časopisu «Naw York Times* o- 
menili, da je sam načelnik gene
ralnega štaba ameriške mornarice 
admiral Elmo Zuvvalt obtožil dva 
dni po incidentu poveljniške kadre 
«U. S. Nawy», da so pozabili na 
njegove okrožnice glede potrebe, 
da se izstrebijo iz ameriške mor
narice diskriminacijski sistemi in 
diskriminacijska mentaliteta.

V krogih ameriške mornarice so 
Zuwalta smatrali za preveč nav
dušenega pobomika novotarij. Ad
miral pa se ni ustrašil kritik, tem
več je poklical na odgovornost ka
kih 90 admiralov in višjih morna
riških častnikov.

Črnski mornarji se seveda sklicu
jejo na Zuwaltove izjave, kamor 
spada tudi ta: »Enkrat za vselej 
se je treba spoprijeti in napraviti 
konec rasni diskriminaciji, ki po
sebno če je preračunana, nima pra
vice do obstoja v ameriški mor
narici*.

niti časnikarje. Poročila so odda
jali šele po opravljenem obisku.

Kot smo že poročali, je bil Heath 
že včeraj deležen sovražnih mani
festacij tako s strani katoličanov, 
kakor tudi protestantov.

Tudi v Londoderryju je premier 
potoval vedno s helikopterjem: 
med drugim je' obiskal neko voja
ško središče, nato pa se je srečal 
s krajevnimi oblastmi. Povsod je 
bil zaščiten z močnimi policijskimi 
in vojaškimi silami.

Ubiti policist, ki je že 14. (poli 
cijska) žrtev v tem letu ter 28. 
od leta 1969 je izgubil življenje, 
ker je eksplodirala bomba, ki so 
jo neznanci postavili v njegov av
tomobil ter povezali z vžigalno 
napravo motorja. Druga žrtev da
našnjih izgredov v Ulstru pa je 
bila, kot smo že rekli, žena ne 
kega katoliškega poslanca v biv
šem ulstrskem parlamentu. Pred 
njeno stanovanje so prišli neki 
moški, ki so zahtevali, da bi go
vorili z njenim možem. Ker ga ni 
bilo doma, so jo pretepli ter ji vre
zali na prsi črke UVF, kar je kra
tica za »Ulster Volunteer Force». 
Gre, kot je znano, za organizacijo 
protestantskih skrajnežev.

Heathov obisk v Ulstru postav
lja vedno bolj v ospredje vpraša
nje, kako bodo protestantski skraj
neži reagirali na prihodnje ukrepe 
londonske vlade. Na splošno pre
vladuje mnenje, da se v Ulstru 
pripravljajo pogoji za zaostritev 
spopada med katoličani in prote
stanti.

Tak vtis je odnesel s sestanka 
skupino katoliških žena, kj jih je 
srečal v I<<ndonderryju tudi pre
mier Heath.

Katoliške žene so angleškemu 
premieru izrazile svoj strah pred 
možnostjo, da bodo protestantski 
skrajneži nastopili proti katoliške
mu delu prebivalstva na tak način 
kot v avgustu leta 1969. Angleški 
prvi minister je zagotovil delegaci
ji, da bo angleška vojska nastopa
la v obrambo katoliških četrti, kar 
se ni moglo zgoditi leta 1969, ker

NEW YORK, 17. - Politična ko
misija OZN je odobrila resolucijo, 
ki so jo predložile azijske drža
ve, s katero obsoja in prepoveduje 
ponovne francoske jedrske poskuse 
na otoku Mururoa.

PUORT AU PRINCE (HITI). 17. 
— Dobro obveščeni krogi na Haiti
ju so sporočili, da je bivši notra
nji minister Haitija Cambronne za
prosil kolumbijsko veleposlaništvo 
na otoku za politično zatočišče.

ta vojska tedaj ni bila prisotna.
Heathov obisk v Ulstru poteka 

torej v teh okvirih: 1. angleški pre
mier se je praktično utegnil se
stati samo s predstavniki vodilne 
protestantske stranke (unionistične 
stranke Briana Faulknerja) ter z 
nekaterimi drugimi manj pomemb
nimi političnimi formacijami; kato
ličani se razgovorov s Heathom 
niso udeležili .2. Tako protestanti 
kot katoličani so priredili manife
stacije, v katerih so napadali po
litiko londonske vlade. Medtem ko 
katoličani zahtevajo prenehanje in
ternacij osumljencev pripadništva 
gverilski organizaciji IRA, pa prote
stanti izjavljajo, da se bodo boje
vali, kljub odpadništvu londonske 
vlade, za pripadništvo Ulstra Zdru
ženemu kraljestvu. Ulstrske prote
stante je zelo razburila Heathova 
izjava glede bodočnosti Ulstra 
Protestanti pravijo, da bo utegni
lo priti do prelivanja krvi, do te
ga, da bo londonska vlada odvzela 
Ulstru 200 milijonov funtov šter- 
lingov vsakoletnega doprinosa, to
da oni bodo vedno ostali lojalni do 
Združenega kraljestva. V tej zvezi 
je predstavnik protestantske poivo- 
jaške organizacije «Ulster Defence 
Association* Tom Herm izjavil: 
«Gospodu Heathu pošiljamo to spo
ročilo; utegnilo bi priti do krvopre 
litja, do prenehanja finansiranja 
kar bomo mi sprejeli, toda nočemo 
se upogniti pred nasiliem. Proti 
diktatom se bomo borili za vsa 
kršno ceno*.

Nemci pred volitvami
(Nadaljevanje s 4. strani)

meščanske stranke, so precej bolj 
nevarni, kot se zdi, prav zaradi 
splošne neopreznosti ljudi in ne
zadostne osveščenosti.

Vendar je upati na ugoden re
zultat nemških volitev, ki naj 
spet pripelje Brandta na oblast. 
Ta je že napovedal, da bodo o 
vstopu obeh Nerrtčij v svetovno 
organizacijo najbrž razpravljali 
že prihodnjo pomlad. Večina je 
mnenja, da bo do tega prišlo na 
28. zasedanju generalne skupščine, 
ki bo septembra prihodnje leto. 
Svetovna organizacija bo s tem 
samo pridobila, ne samo na sred
stvih, ki jih bosta obe Nemčiji 
prispevali v sklad OZN, ampak 
predvsem, ker bo s tem okreplje
na njem univerzalnost, zlasti ker 
sodita obe državi med pomembne 
svetovne gospodarske in politične 
dejavnike. Ustvarjene bodo tako 
resnično boljše možnosti za njeno 
uspešnejše posredovanje pri razre
ševanju vseh svetovnih vprašanj o- 
ziroma nasprotij. S prizadevanji v 
tej smeri, pa bo nemški narod, 
živeč v obeh Nemčijah, lahko 
sproti dokazoval, ali se je v resni
ci otresel bremen svoje temne 
preteklosti in se odločil za svet
lejše jutrišnje dni.

Nemško sodišče 
obsodilo
nacističnega krvnika

MEMMINGEN (Z. Nemčija)’^. 
— Sodišče v Memmingenu )f -j. 
nes obsodilo na dosmrtno J9- t 
letnega Antona Ganza, bivseB**^
sesovskega častnika, ker
drugo svetovno vojno ubil 
jetnikov v koncentracijske®, ^ 
šču v Ebenseeju, Nacistični ^ 
nik, je bil obsojen, ker jez
nimi rokami ubil dva jetnika. ^ 
jim podrepnikom pa je ukaza*a^pet nesrečnežev obesijo. V, ja 
procesa je Ganz seveda izja ' 
je nedolžen. ^

Sodniki so ga pa oprostili 
be, da ie skušal umoriti *.šff 
ljudi. V tej zvezi je javni w jet. 
izjavil, da je Ganz zaprl vpe ^ 
nike v tunel, da bi jih ubn 
namitpm, ko so se ameriške 
približevale taborišču.

čef'

Solidarnost v Arezzfl 
z goriškimi zdravniki

AREZZO, 17. - Več kot s® ^ 
hiatrov in operaterjev, ki
udeležili v nevropsihiatrični
niči v Arezzu srečanja s kok* $ 
revije «Fogli di Informazio06 ’ jj-
soglasno sprejeli resolucijo,
teri izražajo svojo popolno fr^ji
r*/-\ of *» rTn/r*i č' \r(anost z zdravniki goriške P51 .jsiij11 
ne bolnišnice. Navzoči na
so menili, da spada boj 
kolegov v okvir boja proti j)*^- 
nemu izločanju in segre?ac®.a je, 
nove. V resoluciji se poudari^
da medtem ko vse uprave
okrniti celo samo osrednja &va. Kot smo že poročali, je i ^r
okrniti celo samo osrednjo -puiu.uu »nu aairnu rac«.,- get’
vo. Kot smo že poročali, Je njaP 
pokrajinska ustanova že za®YJi 
prejšnjo ekipo zdravnikov * 
jem, ki je prišlo iz Padove.
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Mtmplilškj rudarji si še vedno mrzlično utirajo j>ot do petih ,0'# 
katere je v četrtek zakopal plaz

Postr
Ab

1(
Pri

M

Piavi

»e v 
»o

Polit

Pč*
site
Po
volk
j»erj

Polit

‘rtst
Pr

Pb«: 
Pori 
*p 2

Pčev
Pier

Ppjer
se

Pi&li
Pa,
s«
**iat
Hi

brii
Pi

b»i
Po
Por
Pia

* i 
SVo] 
Pto!

$
s
H

?

?
Pat
Po,
o*

i.

c

5

i
Pa
rej
v

A


